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Ple de les Corts Valencianes realitzat el dia 14 de 
setembre de 2016. Comença la sessió a les 10 hores i 43 
minuts. Presideix el president de les Corts Valencianes, 
senyor Enric Morera i Català. Sessió plenària número 35. 
Primera reunió.

El senyor president:

(Inoïble)  . . . pel seu treball . Ens poden continuar acompanyant 
des de les sales de premsa .

Senyories, molt bon dia .

I, amb el desig que l’estiu haja estat profitós, saben vostés 
que podem donar difusió al nostre treball a través del hashtag 
#debatcorts . Els propose que utilitzem este hashtag .

I, reconfortats per les pluges que hem tingut, poques, no han 
arribat a tot el territori, però, en tot cas, hem tingut algunes 
pluges, saben vostés que inaugurem un nou sistema de vota-
ció i de megafonia, unes noves terminals, que encara no està 
completat el software, però poquet a poquet anirem finalit-
zant el sistema que tenim .

I també molt congratulats perquè no ens pot acompanyar la 
diputada Elisa Díaz, que prompte tindrà nova maternitat –
ningú podrà dir que Les Corts no contribuïm a combatre la 
falta de demografia, amb la nostra diputada–, (veus) però que, 
gràcies als serveis tècnics, podrà exercir demà el seu dret de 
vot, com ja el va exercir en el seu dia la diputada Clara Tirado .

Senyories, (se sent un soroll) s’obri . . . (Veus. Se sent una veu que diu: 
«Eso es algo que podría ser frecuente. Eso es un riesgo evidente.» Veus)

Demanem als professionals de la comunicació molta atenció 
amb els seus dispositius, càmeres fotogràfiques i altres dispo-
sitius . . . (Remors) Afortunadament, el senyor Geffner està sa i 
estalvi, no . . . Per tant, podem obrir la sessió .

Senyories, s’obri la sessió . (El president colpeja amb la maceta)

La presidència accepta l’oferta dels serveis de Les Corts i 
declara obert el període de sessions .

D’acord amb l’article 59 del reglament, he de comunicar a la 
cambra que, durant les darreres vacances parlamentàries, la 
Diputació Permanent s’ha reunit el dia 31 d’agost . La Mesa 
de Les Corts s’ha reunit els dies 10 i 29 d’agost .

Debat sobre la declaració de política general realitzada pel 
president de la Generalitat valenciana, senyor Ximo Puig i 
Ferrer, de conformitat amb el que disposa l’article 44 de la Llei 
5/1983, de 30 de desembre, del Consell

 
El senyor president:

Punt únic, debat sobre la declaració de política general realit-
zada pel molt honorable senyor president de la Generalitat 

valenciana, de conformitat amb el que disposa l’article 44 de 
la Llei 5/1983, del Consell .

D’acord amb l’article 76, començarà el debat amb la interven-
ció del molt honorable senyor president de La Generalitat, 
al qual li donem la benvinguda, a la vicepresidenta i a tot el 
Consell, i li demanem que prenga l’ús de la paraula .

El senyor president del Consell:

President, moltes gràcies .

Senyores i senyors diputats .

Molt bon dia .

Fa un any que esta cambra em va atorgar la seua confi-
ança per a ser president de La Generalitat . Cap honor pot 
ser major per a un valencià que, amb tota la modèstia, però 
també amb tota l’energia, ha volgut fer de la seua vida voca-
ció de servei al seu poble .

Estic profundament agraït a estes Corts per haver-me confiat 
una responsabilitat a què m’estic dedicant amb intensitat, 
il·lusió i esperança . Intensitat en l’esforç; il·lusió en els projec-
tes de govern; esperança en el resultat; i, sobretot, una fe, 
una immensa fe en la capacitat dels valencians i valencianes 
per superar les dificultats.

Hui, un any després, eixa esperança és ja un convenciment, el 
convenciment que tenim la força necessària per a ser prota-
gonistes del nostre propi renaixement .

Enguany he tingut la sort de sentir-me acompanyat i recolzat 
per milers de ciutadans i ciutadanes que, independentment 
del partit a què votaren, volien un govern honrat, un govern 
que donara solucions als seus problemes . A tots ells el meu 
agraïment . Un agraïment que faig extensiu, d’igual manera, 
a aquells grups parlamentaris que, compartint l’Acord del 
Botànic, han donat suport a les iniciatives del Consell sense 
renunciar a això que és fonamental, que és la fiscalització 
parlamentària i les aportacions permanents. I gràcies també 
als qui, malgrat les seues discrepàncies, han actuat amb lleial-
tat als interessos de la Comunitat Valenciana .

Estiguem o no estiguem d’acord, Les Corts, senyor presi-
dent, han recuperat la centralitat del debat polític . És en este 
moment, en moments com el d’avui, quan es posa de manifest 
que en la nostra terra hem donat i donem exemple . Exemple 
de capacitat d’enteniment i d’unitat en punts claus per al 
nostre futur, com ha succeït amb el finançament autonòmic. 
Exemple de saber governar la diversitat . Exemple d’estabili-
tat i d’honradesa .

I també vull fer un reconeixement ben especial a la vicepre-
sidenta i a tots els consellers i conselleres, a tots els seus 
equips, pel seu treball i la dedicació durant este any tan apas-
sionant com difícil . (Aplaudiments)

Fa un any, durant el discurs d’investidura com a president de 
La Generalitat, vaig proclamar que la meua prioritat, la prio-
ritat principal era la nostra gent; garantir la igualtat d’opor-
tunitats i millorar les condicions de vida i procurar un horitzó 
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de futur, una nova prosperitat social per a la Comunitat 
Valenciana . El meu únic compromís, mentres tinga l’honor 
de representar als valencians i valencianes, era, és i serà la 
nostra gent . (Aplaudiments)

Senyories, senyories, dividiré la meua intervenció en cinc 
parts. La primera, descriuré breument el context en què es 
produïx aquest debat. En la segona, repassaré la situació en 
la qual es trobava la Comunitat Valenciana a l’inici de la legis-
latura. En tercer lloc, faré un balanç de gestió, la gestió realit-
zada este primer any de govern, i els avançaré alguna de les 
mesures que anem impulsant. En quart lloc, insistiré en allò 
que és fonamental per a viabilitzar l’autogovern: la impres-
cindible reforma del sistema de finançament. I, finalment, 
plantejaré els reptes de futur que tenim com a societat.

Senyories, les incerteses a Espanya i a la Unió Europea condi-
cionen el marc actual . Europa es troba en el pitjor dilema 
des de fa mig segle: o es reforça, fidel als seus principis, o 
comença una nova decadència, un temps de disgregació .

Per això, no podem entendre reaccions que s’han oblidat 
d’allò que conformava l’ànima d’Europa, l’humanisme que ha 
caracteritzat Europa . No podem entendre la reacció que s’ha 
oferit davant la crisi dels refugiats .

La vicepresidenta del Consell va visitar Grècia . I el Consell i 
els ajuntaments valencians organitzaren un ampli dispositiu 
destinat a transportar i proporcionar llar a un primer contin-
gent, per al qual disposem d’infraestructura, acolliment 
necessari i un vaixell fletat per la societat civil valenciana . 
¿Com és possible, com pot ser que el Govern d’Espanya conti-
nue bloquejant la solidaritat dels valencians?

Per al Consell, també és motiu d’una preocupació profunda 
el que ha estat el brexit i que el brexit haja estat l’expressió de 
respostes xenòfobes i de campanyes en les quals la demagò-
gia ha guanyat enfront de l’esperança .

Per este motiu, he volgut tranquil·litzar la comunitat brità-
nica resident a la Comunitat Valenciana, més de cent 
mil persones, garantint l’hospitalitat i els serveis públics 
valencians .

El brexit no se soluciona amb ajustos de comptes des de les 
institucions europees, com ara l’anunciada taxa d’entrada 
que s’ha fet pública els darrers dies . Manifestem la nostra 
oposició als entrebancs comercials i personals amb el Regne 
Unit .

Senyories, perquè ens anima l’esperit dels fundadors de la 
Unió Europea, creem que la reacció del poble valencià ha de 
ser d’alerta i denuncia dels moviments que volen centrifugar 
Europa, pujar barreres i despertar antagonismes que créiem 
soterrats per sempre. Una vegada més, no cal donar per fet 
que les llibertats se sostenen a soles .

Però l’Europa que necessitem els valencians també necessita 
canvis en la seua governança i polítiques enèrgiques per a 
salvar les erosions que està patint. No és amb tecnòcrates de 
saló i polítiques restrictives com es reforça Europa .

El feble creixement econòmic europeu porta camí de conver-
tir-se en una malaltia crònica, en clar contrast amb allò que 
ha succeït, per exemple, als Estats Units . La feblesa dels 

mecanismes de suport a la recuperació econòmica, com ara el 
pla Juncker, no satisfà les expectatives d’uns ciutadans per a 
visualitzar la importància d’Europa en les seues vides .

Necessitem comprovar que els seus problemes, els proble-
mes dels ciutadans més urgents adquirixen vida en les deci-
sions europees . I, per a aconseguir-ho, es precisen reformes . 
Una política fiscal que acabe en els paradisos fiscals; políti-
ques actives d’ocupació eficaces per a superar l’atonia i la 
desesperança de milions d’europeus aturats; inversions en 
infraestructures, com el corredor mediterrani, per a reforçar 
la competitivitat de la indústria al sector agroalimentari; i un 
finançament, un crèdit adequat a les pimes per a la innovació.

Els valencians volem participar en la construcció d’eixa nova 
agenda europea .

Quan arribàrem al palau de La Generalitat, la bandera euro-
pea ni tan sols s’hissava, fins i tot formigonaren el focus 
que li donava llum; encara mai sabrem per què. Ara només 
no la hissem, sinó que volem participar dels principis de la 
il·lustració, els principis republicans que la inspiraren, i fer 
efectiva la nostra presència directa i permanent en les insti-
tucions europees, amb tota la força, per a aconseguir els 
recursos necessaris per a la prosperitat de la Comunitat 
Valenciana . (Aplaudiments)

A Espanya portem nou mesos de campanya electoral quasi 
perpètua i sense govern . Espanya necessita virar a la bona 
política, la política que aporta idees i solucions, no la que 
aporta problemes per a generar més problemes.

Les coses han canviat . És l’hora de gestionar la diversitat, 
encara que alguns, tossudament, no ho volen vore . Diversitat 
territorial, diversitat ideològica, diversitat en les propostes 
polítiques; eixa és la societat del segle XXI.

Ara, després de mesos de debats, de campanyes, de propa-
ganda, ¿on estan les qüestions centrals? ¿Com es finançarà 
l’estat del benestar? ¿Què anem a fer amb la seguretat social, 
que acumula en 2015 un dèficit de quinze mil milions? ¿Quins 
criteris tindrem per a negociar en la Comissió Europea la 
reducció d’eixos huit mil milions d’euros de dèficit?

I, a esta incertesa, s’afegix un corrent ideològic que pretén 
culpabilitzar les comunitats autònomes, quan ara són preci-
sament les comunitats autònomes les que estan mantenint 
l’arquitectura institucional d’Espanya .

L’educació, la sanitat, les polítiques industrials...; en defini-
tiva, les polítiques que perceben en el dia a dia les persones 
seguixen funcionant gràcies que existix l’estat autonòmic .

L’estat del benestar ni s’entén ni se sosté sense les 
autonomies .

Fa temps que patim un atac frontal a la comunitats autònomes, 
a les quals el govern central i les elits centralistes fan responsa-
bles del dèficit públic, construint una gran fal·làcia, una fal·làcia 
que amaga que el deute espanyol té més a vore amb el rescat 
bancari que amb el dèficit de les autonomies. (Aplaudiments)

¿Com és possible que es condonen més de vint-i-sis mil mili-
ons per rescatar els bancs i no es puga reestructurar el deute 
valencià? No és raonable, no és racional ni és just.
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Senyories, no vaig a estendre’m en la situació que este nou 
govern es va trobar fa un any . Però considere pertinent, just i 
necessari dedicar-li uns minuts, pel seu caràcter excepcional .

Segurament, cap nou govern autonòmic en tota Espanya s’ha 
trobat en una situació tan dramàtica com la que ens trobà-
rem . Una Comunitat Valenciana sobre la qual pesaven tres 
hipoteques: la hipoteca econòmica, la social i la reputacional, 
després de vint anys.

Pel que fa a la hipoteca econòmica, en el segon trimestre de 
1995 el deute públic de la Comunitat Valenciana es xifrava 
en 2 .511 milions d’euros; mentres que en el segon trimes-
tre de 2015 s’elevava a 40 .018 milions d’euros. Això és setze 
vegades més. En 1995 estava la Comunitat Valenciana en la 
mitjana; ara som líders absoluts .

En 1995 el PIB per capita era el 94% de la mitjana d’Espanya; 
mentres que en 2015 és el 88. És a dir, en vint anys som el 6% 
més pobres.

En 1995 el pes de la indústria manufacturera en la Comunitat 
Valenciana era del 22%; en 2015 del 15% . Una pèrdua de set 
punts .

En 1995 teníem una taxa d’atur per baix de la mitjana d’Es-
panya; i en 2015 n’estem per damunt .

L’any 1995 teníem la segona i la tercera caixa d’Espanya; i 
ara sols ens queda Caixa Ontinyent i algunes cooperatives de 
crèdit .

En el plànol de la gestió de La Generalitat, era un camp de 
mines que hem anat desactivant. Els donaré només cinc 
exemples:

Primer, fira de València. Un forat de mil milions d’euros i una 
institució bloquejada per la incapacitat per posar-se d’acord 
les mateixes institucions governades pel mateix partit i apro-
var un pla de viabilitat .

Mina número dos: l’SGR, la pèrdua de 400 milions d’euros 
per no haver estat capaços de supervisar l’activitat financera 
de la societat .

Mina número tres: la Ciutat de la Llum d’Alacant. 400 mili-
ons d’euros i una sentència de la Unió Europea per ajudes 
il·legals .

Mina número quatre: l’administració en B. Des de finals dels 
noranta, un sector públic configurat com un paradís d’opera-
cions opaques, un cúmul de forats financers deute centrifu-
gat a futur, 1 .000 milions anuals de contractes i serveis que 
escapaven al circuit ordinari de l’administració i que manca-
ven de qualsevol control . Tot un panorama que evidencia 
que no es va respectar sistemàticament la normativa sobre 
contractació .

Mina número cinc: impagament de l’IRPF dels empleats 
públics. La Generalitat valenciana es va arribar a finançar 
a través de les retencions de l’IRPF dels seus propis emple-
ats. Així, al tancament de 2014, es va deixar de pagar més 
de 1 .100 milions d’euros de l’IRPF i de les quotes de la segu-
retat social dels funcionaris . S’imaginen que un empresari 
es quedara amb les retencions de l’IRPF i les quotes de la 

seguretat social dels seus treballadors? Això passava en La 
Generalitat .

Com en moltes altres, eixe mines les hem anat desactivant . 
Primer, dissenyant un pla de viabilitat per a Fira València, 
consensuat amb totes les parts . En uns mesos hem resolt allò 
que no es va resoldre en molts anys .

En segon lloc, reestructurant la SGR . Prompte el Consell 
presentarà un pla de viabilitat consensuat, creïble i amb 
possibilitats reals de retornar l’activitat de l’SGR, salvant 
aixina centenars de pimes valencianes .

Tercer, estem renegociant en l’UE per salvaguardar els diners 
dels valencians i no haver de regalar la Ciutat de la Llum, i ara 
fer un nou projecte audiovisual i d’innovació per Alacant i per 
a tota la comunitat .

Quart, acabant amb l’administració en B, fent una neteja 
comptable, i aprovisionant en el compte general de 2015 
forats, deutes i compromisos que l’anterior govern no havia 
deixat de reconéixer per valor de 3.084 milions d’euros.

I cinquena, i la cinquena mina desactivada va ser haver d’abo-
nar 52 milions en concepte d’interessos de demora per les 
quantitats impagades a l’Agencia Tributària .

La segona hipoteca és la social, perquè no solament ens 
trobàrem una comunitat a la vora del col·lapse econòmic, 
sinó també a la vora del col·lapse social. Amb les xifres del 
ministeri d’educació, la Comunitat Valenciana liderava el 
fracàs escolar . Un 37% dels estudiants de secundària no 
obtenia el graduat, i només ens superava la ciutat autònoma 
de Ceuta . Els serveis sanitaris ocupaven la penúltima posició, 
segons el rànquing que elabora la Federació d’Associacions 
per a la Defensa de la Sanitat Pública .

I segons l’Associació de Directors i Gerents en Serveis 
Socials, la Comunitat Valenciana se situava en l’últim lloc 
en el desenvolupament dels serveis socials. En definitiva, 
el resultat global ens parla d’una taxa de risc d’exclusió que 
va arribar a un màxim de 34,7% . Novament insistir, senyo-
ries, que parlar d’estes xifres i de percentatges és parlar del 
sofriment de moltes persones i de moltes famílies . No ens 
quedem en la fredor aparent dels números i les estadístiques .

Parlem de persones, moltes de les quals han patit i estan 
patint avui situacions dramàtiques. El balanç no només ferix 
la vista, sinó que afecta allò més profund de la consciència.

La tercera hipoteca és la reputacional. Una hipoteca acumu-
lativa que ens ha colpejat amb cada cas de corrupció, i que és 
el resultat també de la deficient gestió de les institucions. No 
resulta fàcil ni senzill exigir un major finançament, quan en 
altres llocs s’esgrimix que el nostre problema és conseqüèn-
cia de tant que s’ha robat a La Generalitat, de tanta fanfàrria, 
de tant de malbaratament . (Aplaudiments)

I a la càrrega d’eixa reputació, s’afegix que en moltes parts 
d’Espanya encara està la imatge d’una Comunitat Valenciana 
que viu en l’abundància, desbordada per la riquesa . Una 
comunitat que els seus propis governants denominaven «el 
Levante feliz» . Açò pot semblar trivial, però triar una paraula 
és triar un món, és triar un lloc que una vegada acceptat deli-
mita què es pot dir i què no sobre un assumpte determinat .



Número 58  ¦  14-09-2016 Pàg. 2708

Hui un dels nostres reptes col·lectius és bandejar els 
falsos llocs comuns, els tòpics amb els quals es va definir la 
Comunitat Valenciana. Perquè la realitat dels valencians és 
molt més que la imatge d’alguns dels seus antics responsa-
bles polítics . Alçarem entre tots la hipoteca reputacional, 
significant la realitat del nostre poble amb un govern decent. 
I al costat d’altres institucions i agents socials i econòmics 
presentarem les credencials d’una nova comunitat, amb 
actes a Madrid i Brussel·les .

Senyories, els he esmentat les febleses en les quals es 
trobava la Comunitat Valenciana. Només la descripció 
ja desprén l’alçada de les barreres que hem de superar. 
Afortunadament, la Comunitat Valenciana és una comunitat 
que viu i treballa en positiu. Perquè fa un any també estaven 
ací milions de treballadors i treballadores, milers de xicotetes 
i grans empreses que han demostrat la seua fortalesa davant 
els atacs demolidors de la crisi .

Mestres, metges, personal sociosanitari, jutges, fiscals, 
empleats públics, que han hagut de defensar alguns d’ells 
l’administració dels propis gestors públics . La comunitat ha 
estat sempre capaç de superar els pitjors moments . Ho van 
fer a la riada del 1959, i ho han fet tantes i tantes vegades . 
I ací està començant a succeir, perquè hem encetat el camí 
correcte .

«Si no saps on vas, cap camí és bo», dia un personatge del 
nostre enyorat Rafael Chirbes, a En la orilla . L’escriptor que 
millor ha novel·lat el nostre passat, el passat recent més 
tumultuós i rocambolesc, situava també les eixides de socors. 
Nosaltres, senyories, estem desfent les males polítiques i 
traçant el bon camí .

Ens ho diuen les xifres també. Des de l’inici de la legislatura, 
la Comunitat Valenciana ha crescut a un ritme del 3,7%, mig 
punt més que Espanya. L’ocupació ha augmentat un 2,8%, 
52.500 persones. Som la segona comunitat que més ocupació 
ha generat . La taxa d’atur s’ha reduït en 1,7 punts . Ha passat 
del 23 al 21,3 . Les exportacions de la Comunitat Valenciana 
han crescut durant esta legislatura un 13,7%, un creiximent 
de quasi onze punts superior a la mitjana espanyola, només 
del 3% .

Som la comunitat autònoma on més ha crescut el turisme, i 
en el mes de juny la despesa de turistes estrangers a la comu-
nitat va aconseguir la xifra rècord de 1 .006 milions d’euros, 
amb un increment interanual del 8,7% . La producció indus-
trial de la Comunitat Valenciana ha augmentat un 6,2%, 
mentres que en el conjunt d’Espanya ha crescut un 3,7, un 
increment de dos punts i mig superior respecte a Espanya .

I no només som nosaltres els que estem dient i demostrant 
que hui la comunitat està millor . Ens ho estan dient grans 
empreses internacionals, empreses com Thyssenkrupp, 
reobrint la seua factoria a Sagunt . Ford, disposada a enfor-
tir la seua ja avançada densa relació de quaranta anys en la 
Comunitat Valenciana. També Heineken, en Veles e Vents, i 
tantes i tantes . Són molts els exemples que podríem donar .

Per tant, estem en el camí adequat . Però no podem estar –
mai estarem– satisfets, ni de bon tros, perquè la taxa d’atur 
és del 21,3%. Perquè encara existix quasi un terç de la pobla-
ció en risc d’exclusió, i per tant, res d’autosatisfacció . I 
tampoc vaig a caure en la presumpció del govern anterior, 

que assolia com a propi qualsevol xifra positiva . Per això, 
els avanços aconseguits des del passat mes de juliol no són 
patrimoni d’este Consell, són patrimoni del poble valencià . 
(Aplaudiments)

Senyories, hui podem afirmar que la Comunitat Valenciana 
està millor que fa un any . Fa un any començàrem el camí del 
canvi, un canvi que, com vaig dir en el discurs d’investidura, 
no seria fàcil ni tampoc seria ràpid, però que des del primer 
dia demostraria que són els ciutadans els que dirigixen 
esta comunitat . Un camí guiat pels cinc eixos de l’acord del 
Botànic: rescat de les persones, regeneració democràtica i 
lluita contra la corrupció, governar per a les persones, un nou 
model productiu i finançament just i auditoria ciutadana.

El camí del canvi l’estem recorrent al costat de la socie-
tat valenciana, amb tres objectius, amb tres etapes: repara-
ció, reconstrucció i renaiximent . En primer lloc, el Consell ha 
atès l’emergència social, les persones més castigades per la 
crisi . Les persones que ho havien perdut tot i que havien esta 
abandonades per les institucions . I enfront d’eixe panorama, 
calien polítiques de reparació i no de caritat .

Blasco Ibáñez, deia que la caritat és el mitjà d’entretenir la 
pobresa, de fomentar-la i de perpetuar-la. I tenia raó: calia 
reparar drets bàsics . El dret a la sanitat, a les polítiques 
inclusives, a la igualtat entre dones i homes, a l’habitatge, a 
l’educació, a la cultura, a superar la fractura generacional . 
(Aplaudiments)

Reparar el dret a la sanitat: som conscients que en primer 
lloc calia reparar el consens bàsic en la nostra societat, que 
davant de la malaltia tots hem de ser iguals . Poques coses hi 
ha més inhumanes per part d’un govern que excloure perso-
nes de l’atenció sanitària per qualsevol motiu. Només quinze 
dies després, el nou govern, recuperà la sanitat universal. A 
la Comunitat Valenciana ja no hi ha immigrants i nacionals, 
hi ha persones. I hui podem dir que ja més de deu mil tres-
centes persones han recuperat l’assistència sanitària inte-
gral .(Aplaudiments)

Però no només existeix esta forma d’exclusió directa. També 
es pot excloure i vulnerar el dret a la salut per motius econò-
mics . En 2014, la Comunitat Valenciana duplicava la mitjana 
nacional de pacients que havien deixat de prendre algun 
medicament per raons econòmiques . Estem parlant de quasi 
900 .000 persones que no podien pagar les medicines que 
necessitaven per a tractar la seua malaltia .

I per això, des de l’1 de gener d’enguany vam dir no al copa-
gament, no al copagament farmacèutic i ortoprotèsic per a 
pensionistes amb rendes baixes i persones amb diversitat 
funcional. I el resultat és que només en els sis primers mesos 
l’abandó dels tractaments s’ha reduït en un 27%. En defi-
nitiva, en un any amb mesures com estes, hem aconseguit 
millorar el dret a la salut per a quasi un milió de persones .

Lamentablement, estes dos mesures que enorgulleixen la 
societat valenciana, perquè és una societat més justa, han 
estat recorregudes pel govern d’Espanya als tribunals . I jo 
hui, des d’esta tribuna, vull exigir-li al govern en funcions, que 
està en funcions per al que vol, que retire eixos recursos dels 
tribunals . (Aplaudiments) Perquè les polítiques que milloren 
la vida de les persones haurien d’estar per damunt de les llui-
tes partidistes .
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En este primer any, la nostra prioritat ha sigut recuperar els 
drets, el dret a la salut, però també enfortir la sanitat pública 
valenciana . Per això, anem a desenvolupar el Pla de qualitat, 
equitat i eficiència en la sanitat pública valenciana. Perquè la 
volem vigorosa, forta, sense incerteses en el futur .

I este primer any ja s’han donat els primers passos estalvi-
ant costos amb mesures com: el nou concurs d’hemodiàlisi, 
la compra centralitzada de medicaments o el rescat de les 
ressonàncies privatitzades amb un estalvi de 35 .7 milions 
d’euros .

També estem enfortint la sanitat pública valenciana, a través 
del pacte per l’estabilitat en l’ocupació en sanitat, signat amb 
tots els sindicats. La convocatòria, després de nou anys, de 
4 .039 places sanitàries amb l’objectiu de reduir la temporali-
tat al 25% . L’augment d’un 7% del pla de vacances, el que ha 
permés ja obrir de nou centres de salut a Alacant i Elx per les 
vesprades este estiu .

De la posada en marxa de les primeres actuacions del 
programa de dignificació d’infraestructures sanitàries, com 
ara la compra de l’accelerador lineal de l’Hospital Provincial 
de Castelló . I del projecte de l’Espai Sanitari de Campanar 
Ernest Lluch, una aposta de futur per a l’atenció a la cronici-
tat i la salut mental .

També, perquè també és enfortir la sanitat pública, ocupar-se 
de parcel·les històricament oblidades . No en va, el Síndic de 
Greuges ha denunciat reiteradament que el sistema de salut 
mental es trobava a la vora del col·lapse . Per això vull anun-
ciar que este mes presentarem l’estratègia de salut mental de 
la Comunitat Valenciana, perquè hi han problemes i circums-
tàncies humanes molt ocultes encara en esta societat .

Saben vostés que hi han més persones que se suïciden que 
moren per accident de trànsit a la nostra comunitat? Eixe és 
un tema, per a nosaltres, fonamental, perquè ahí, en la salut 
mental, és on hi ha un dels greus dèficits de la nostra sanitat.

Però sens dubte la zona més fosca, des del punt de vista de 
la gestió que hem heretat, ha estat la privatització del 20% 
de la sanitat valenciana . Cinc departaments de salut sense 
control rigorós del servei i de la despesa pública . En paraules 
del mateix síndic major de Comptes fa uns mesos: «Mai vam 
tenir la possibilitat d’auditar el model Alzira .»

Ara estem controlant les concessions que gestionen els 
departaments de salut privatitzades . Respecte al 2014, les 
inspeccions realitzades des de la conselleria a les conces-
sions han augmentat un 194% . I la Intervenció General i la 
Sindicatura de Comptes estan auditant un model que mai 
havia pogut ser revisat en setze anys .

Però anem més enllà. I si tot va segons el full de ruta que té 
plantejat el govern, acabarem la legislatura amb la tornada 
a la gestió pública directa de dos departaments de salut, el 
departament 13 de Dénia, La Marina, i el departament 11 de 
la Ribera . (Aplaudiments) Raons que es veuen clarament en el 
cas de la comarca de la Marina .

Plataformes ciutadanes i la majoria dels ajuntaments, que 
representen a més del 70% de la població de la comarca 
han demanat reiteradament que el seu hospital torne al 
sistema públic i aixina ho anem a fer . En estos moments, les 

conselleries de sanitat i d’hisenda estudien com procedir a 
la reversió anticipada amb la màxima seguretat jurídica i el 
mínim cost possible per valencians i valencianes .

Quant a la concessió de la Ribera, la primera a véncer el 
contracte de la privatització, els anuncie que esta setmana 
iniciem els tràmits de la recuperació . Comunicarem formal-
ment a l’empresa que no es renovarà la concessió a partir de 
març de 2018 . (Aplaudiments) Ho farem seguint un procés 
que serà transparent, que garantirà la qualitat del servei i 
l’estabilitat del personal del departament .

No vull finalitzar este apartat sense reiterar el suport del 
Consell perquè Alacant siga la seu de l’Agència Europea del 
Medicament . (Aplaudiments) Reparar el dret a les polítiques 
inclusives . La vicepresidenta ha hagut de realitzar una extra-
ordinària labor davant la situació de caos i defenestració en 
la qual es trobaven les polítiques socials en iniciar la legis-
latura. Dos xifres il·lustren fins a quin punt les polítiques 
restrictives impactaren en la vida de les persones. Més de 
quaranta-cinc mil persones en situació de dependència que, 
tenint dret a la prestació es trobaven fora del sistema . Igual 
que dènou mil persones estaven en situació d’empobriment 
econòmic i exclusió social sent sol·licitants de renda garan-
tida de ciutadania .

Han sigut unes de les polítiques que més retallades, que més 
oblidades han estat per l’antic govern que va deixar milers de 
persones damnificades per la seua indolència. Així, el Consell 
va tenir, el govern del botànic va tenir en la reparació d’estes 
ferides el primer gran objectiu . En 2015, amb pressupost de 
l’antic govern, es va fer una modificació immediatament pres-
supostària de 3,5 milions per al pagament d’endarreriments 
que hi havien en la renda garantida. També es va prioritzar a 
les persones en situació de dependència de manera que se’ls 
abonava íntegrament la retroactivitat en el primer pagament . 
A 31 de març de 2016 s’havia abonat tota la retroactivitat 
pendent de l’antic govern .

Una altra de les prioritats va ser neutralitzar el decret que 
eliminava els serveis socials dels nostres barris i pobles 
traent-los la competència als ajuntaments . De no haver sigut 
presa esta decisió, esta mesura, la demolició dels serveis soci-
als municipals haguera sumit a la nostra comunitat en un 
complet caos davant l’absència de xarxa i estructura per a 
prestar els serveis socials i comunitaris als valencians .

En contraposició el Consell ha augmentat el finançament 
dels serveis socials especialitzats en un 25% . El disseny de les 
polítiques estratègiques i l’execució de mesures socials s’han 
convertit en un dels grans reptes per a totes les administra-
cions públiques compromeses a treballar per una societat 
més inclusiva i cohesionada. Per això, el Consell va a portar 
a estes Corts el decret llei d’agilitació de la tramitació de la 
renda garantida de ciutadania .

Així mateix, com es va anunciar per part de la vicepresidenta 
s’està treballant en una nova llei perquè la renda siga l’únic 
instrument eficaç de lluita contra l’empobriment, evitant 
duplicitats, i evitant burocràcies. En esta línia també presen-
tarem en breu el pla d’inclusió i cohesió social que reuneix 
objectius, mesures, accions, responsabilitats i assignacions 
pressupostàries per a les administracions públiques i priva-
des que es dediquen als sectors més desfavorits de la nostra 
societat . Instruments que han de servir perquè la pobresa no 
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seguisca sent transmesa de generació en generació, que el 
lloc de naixement o residència no determine el nivell econò-
mic o comprometa les possibilitats d’una vida digna. En defi-
nitiva, transformar el mapa de les desigualtats en el mapa 
d’oportunitats .

Estes polítiques, este gir social ha significat que paguem la 
dependència en els cinc primers dies hàbils de cada mes, 
que s’haja reduït un 20% el tap en la dependència, que 4 .669 
persones puguen estalviar una mitjana de 1 .656 euros a l’any 
per no haver d’abonar el copagament en centres diürns .

En resum, s’ha restaurat la gratuïtat dels centres de dia i 
centres ocupacionals i s’ha treballat per a rescatar a les 
persones que no podien fer front al copagament, recupe-
rant quasi un terç ja dels usuaris que van haver d’abandonar 
estos recursos. També s’ha millorat la situació de les perso-
nes usuàries de centres residencials, s’ha suprimit la confis-
cació de les pagues extra i s’ha augmentat els diners per a una 
vida digna . La devolució de la paga extra permet un estalvi 
mitjà de 1 .305 euros anuals a 12 .482 persones que viuen en 
les nostres residències . (Aplaudiments)

Amb esta mateixa fi s’ha acabat amb els retards en els paga-
ments a les persones dependents . Mentre l’antic govern 
venia abonant les prestacions amb tres mesos de retard, el 
Consell ha aconseguit posar al dia els pagaments de manera 
que totes les persones cobren la seua prestació de l’1 al 5 de 
cada mes .

A més s’ha acabat amb el deute d’aquelles persones depen-
dents a les quals l’antic govern va ajornar i va fraccionar el 
seu cobrament fins al 2019, cobrant íntegrament al març del 
present any . Un altre problema que hi ha hagut que gestionar 
enguany ha estat afrontar les conseqüències del model resi-
dencial d’accessibilitat conegut com el model Blasco-Cotino, 
muntat per al benefici d’algunes empreses i no per a atendre 
a les persones més vulnerables. De fet el Tribunal Superior 
de Justícia de la Comunitat Valenciana va dictaminar que la 
manera en què es gestionava aquest model no era legal .

Per a afrontar les conseqüències d’esta sentència s’ha desen-
volupat un pla de reestructuració del sector que incorporarà 
un nou concurs públic obert i transparent perquè les empre-
ses se presenten amb llibertat, amb autonomia perquè no hi 
haja tracte de favor, que s’incloguen clàusules socials i crite-
ris de contractació on prevalguen la qualitat del servei (aplau-
diments), garantint la igualtat i el joc net entre les empreses 
del sector .

Però no solament s’ha desenrunat sinó que s’està dissenyant 
el canvi complet del model . Treballem per un sistema d’au-
tonomia amb recursos suficients per a atendre la diversi-
tat funcional i les situacions de dependència . En un any s’han 
ampliat cinc-centes vint-i-sis places noves en centres per a 
persones amb diversitat funcional i malaltia mental crònica . 
Així per exemple centres que portaven més de set anys 
tancats, com ara Xàtiva, ja donen servei a cent-deu persones 
que ho necessiten .

També s’ha obert el centre ocupacional de Tavernes de la 
Valldigna que ha permés acabar amb la llista d’espera de 
persones amb diversitat funcional de la Safor . En breu està 
prevista també l’obertura de Quart de Poblet i en els propers 
mesos Ontinyent i Torrevieja. A més, es calcula un impacte de 

creació d’ocupació en dos-cents vint-i-dos llocs de treball . I 
com a marc normatiu que arreplegue totes estes polítiques i 
blinde els drets socials, s’ha iniciat a principis ja d’este any el 
procés de participació per a l’elaboració d’una nova llei. Una 
nova llei de serveis socials que supere la concepció assisten-
cialista basada en subvencions i per a construir un sistema 
basat en el reconeixement de drets subjectius i serveis soci-
als de qualitat .

En l’àmbit de la igualtat en la diversitat, s’ha treballat en el 
reconeixement de drets reivindicats històricament com el 
reconeixement a la identitat de gènere impulsant-se recent-
ment l’avantprojecte de la llei integral del reconeixement 
del dret a la identitat i l’expressió de gènere de la Comunitat 
Valenciana . Moltes persones se senten reconfortades sabent 
que no estan excloses d’esta societat . (Aplaudiments)

S’ha visibilitzat a col·lectius invisibilitzats, com el poble 
gitano, celebrant el 8 d’abril, per primera vegada, el dia inter-
nacional del poble romaní en record de les víctimes del geno-
cidi nazi. A més, en col·laboració amb les associacions i enti-
tats gitanes, s’està preparant l’estratègia valenciana per la 
inclusió i la igualtat del poble gitano. També s’han fet grans 
avanços en la igualtat dins de la diversitat familiar . Totes les 
famílies, tots els tipus de famílies són valuoses . Un exem-
ple paradigmàtic d’este nou enfocament és l’equiparació de 
drets de les famílies monoparentals als drets de les famílies 
nombroses . Estem a favor de la família, de totes les famílies . 
(Aplaudiments)

Reparar el dret a la igualtat entre dones i homes . Senyories, 
no podíem reparar drets sense comprometre’ns dins la 
medul·la a reparar els drets negats a la meitat de la població 
solament pel fet de ser dones. Este és el primer govern pari-
tari de la història de l’autogovern, el que ha creat . . . el primer 
govern paritari, (aplaudiments) això no és discutible. El govern 
que ha creat unitats d’igualtat en cadascuna de les conselle-
ries i el que ha posat en marxa la taula per l’educació i l’eradi-
cació de les actituds masclistes .

La comissió interdepartamental per a combatre la violèn-
cia de gènere portava cinc anys sense reunir-se . ¿Indolència? 
¿Abandonament? Tant se val . Cap de compromís amb la lluita 
contra les desigualtats entre homes i dones . La comissió es 
proposa modificar la llei integral contra la violència sobre la 
dona de la Comunitat Valenciana amb l’objectiu de protegir 
millor a les dones que estan en situació de violència masclista 
però que encara no han presentat denúncia .

Durant este any també s’ha aconseguit parar el doble 
maltractament que patien les dones en situació de violèn-
cia de gènere . El maltractament per part de l’agressor i el 
maltractament institucional de no poder cobrar les ajudes 
si tenien deutes amb la Seguretat Social o amb l’adminis-
tració tributària . Hui les dones en esta situació de violència 
masclista reben les ajudes independentment de quina siga la 
seua situació .

Així mateix s’està remodelant la xarxa pública d’atenció a 
la dones víctimes de violència masclista . Es reforçarà tota 
la xarxa de protecció amb nous recursos i més mitjans com, 
per exemple, en els propers mesos es posarà en marxa el 
centre Dona 24 hores de Torrevieja . Combatre la violència de 
gènere des de la infància és el que ha motivat la decisió que 
cada centre escolar compte amb una persona coordinadora 
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de la igualtat i la convivència. I és que la lluita contra la 
violència de gènere comença per la promoció de valors 
d’igualtat a l’escola .

Però no només el Consell posa tots els mitjans al seu abast 
per a garantir el dret a la vida i la llibertat de les dones, sinó 
que aposta per passar de la igualtat formal en les lleis a la 
igualtat real, en el dia a dia, en la quotidianitat . (Aplaudiments) 
En eixa direcció, s’ha constituït la taula per la igualtat labo-
ral i salarial i contra la feminització de la pobresa, de la qual 
formen part els grups d’esta cambra .

S’establirà una clàusula per a afavorir la igualtat salarial de 
manera que les empreses que apliquen un tracte igualitari 
tindran més punts en els contractes públics i més possibilitats 
de rebre subvencions per part de l’administració . I en este 
sentit, vull reconèixer també la tasca de empresàries, directi-
ves, professionals i treballadores que, en el seu dia a dia, amb 
la seua constància, la seua persistència, en la seua acció indi-
vidual i també col·lectiva contribueixen a generar riquesa a 
l’economia valenciana i a fer d’esta comunitat una societat 
millor . (Aplaudiments)

I no podem reparar esta comunitat sense acabar amb l’ex-
clusió generacional . Una generació formada i amb capaci-
tat és imprescindible per a aportar un nou impuls democrà-
tic i canvis polítics i socials . Per això, per a impulsar que els 
joves siguen part activa de les decisions impulsarem una llei 
de joventut consensuada amb el Consell de la Joventut que 
incorpore un enfocament integral a la participació juvenil . El 
Consell proposarà que en les consultes dins del marc compe-
tencial de La Generalitat tinguen dret a participar a partir 
dels 16 anys . I continuarem treballant des de l’Avalem Joves 
per intentar aconseguir d’una vegada per totes que els joves 
tinguen dret, el dret constitucional a treballar . (Aplaudiments)

Reparar el dret a l’habitatge . La Comunitat Valenciana ha 
estat una de les autonomies més castigades pels desnona-
ments . Cal combatre el drama social que suposa que una 
família perda el seu sostre i probablement la major inver-
sió de la seua vida. Esta és una situació dramàtica que tenim 
l’obligació de reparar, com a societat i com a govern .

Fins fa un any, el parc públic d’habitatge estava en una situa-
ció d’abandonament; hui, s’han rehabilitat i adjudicat ja dos-
cents cinquanta habitatges a famílies en risc d’exclusió social .

En esta mateixa direcció, amb col·laboració amb els ajunta-
ments, s’han adoptat distintes mesures com les ajudes a lloguer 
destinant 3 .100 .000 euros a persones en situació d’emergèn-
cia social, s’està tramitant un conveni de col·laboració entre La 
Generalitat i el Consell General del Poder Judicial que habili-
tarà als jutges per a frenar el llançaments d’inquilins o propieta-
ris desnonats del seu habitatge habitual quan es troben en situ-
ació d’exclusió social. A més a més, la conselleria d’habitatge s’ha 
reunit i ja ha acordat amb entitats financeres que establisquen 
una moratòria dels desnonaments per a aquelles persones que 
es troben en estat d’especial vulnerabilitat .

El dret a l’habitatge no està complet, tanmateix, sense l’ac-
cés a l’aigua i a l’energia. Fins fa un any, l’11% de les persones 
de la comunitat patien privació material severa, no podien 
pagar el subministraments bàsics; hui, dotze mil famílies 
poden acollir-se ja a les ajudes contra la pobresa energètica . 
(Aplaudiments)

No només obrim línies d’ajudes al lloguer sinó que paguem 
les ajudes que l’anterior govern va deixar en el calaix . Hem 
pagat els 240 milions de deute en ajudes a l’habitatge i hem 
començat ja a pagar la Resolució 501 que l’antiga consellera 
ens va deixar en el calaix .

I després de l’auditoria i dels informes pertinents articularem 
els pagaments dels 60 milions que es van deixar de tramitar, 
perquè amb els drets de les persones no es juga .

I pensant també en les persones, vullc recordar que el 
Consell aprovà les normes urbanístiques transitòries d’ur-
gència aplicables a PEPRI Cabanyal-Canyamelar . A partir 
d’ara ja es poden atorgar llicències en estos barris, iniciar la 
seua regeneració i rehabilitació urbana després de tants anys 
de lluita ciutadana . (Aplaudiments)

I per a garantir que l’habitatge és un dret efectiu, el Consell 
ha aprovat el projecte de llei per a la funció social de l’habi-
tatge de la Comunitat Valenciana . Espere que siga debatuda, 
enriquida i aprovada en esta cambra en els propers mesos 
perquè serà una llei pionera que ens situarà a l’avantguarda 
en matèria de reconeixement de dret a l’habitatge .

També era necessari reparar –i tan necessari– el dret a l’edu-
cació . En el meu discurs d’investidura em vaig comprome-
tre que tots els valencians i valencianes tingueren les matei-
xes oportunitats d’aconseguir l’èxit . Complir este compromís 
requerix corregir les desigualtats d’origen, requerix que 
a ningú se li tanque el pas, que a ningú se li negue els seus 
projectes vitals per motius econòmics .

L’educació és l’eina més important que té un govern per a 
construir igualtat d’oportunitats. I amb eixe fi hem impulsat la 
gratuïtat dels llibres de text per a tots els xiquets i les xique-
tes amb el programa Xarxa Llibres, ho hem fet, a més, creant 
un banc de llibres perquè tenim la voluntat que l’educació 
ensenye a compartir en igualtat . (Aplaudiments) Un programa 
que, a pesar de les dificultats d’aplicació, ha estat un èxit amb 
tres-cents seixanta mil participants a tota la comunitat .

Hui, La Generalitat destina mes a mes un 40% més de pres-
supost a beques i ha creat noves modalitats com les beques 
salari i les beques de no-abandonament . S’ha duplicat el pres-
supost per a les beques Erasmus i s’ha augmentat fins a tres 
mil euros per estudiant les beques d’excel·lència acadèmica 
per a formació en centres nacionals i internacionals, perquè 
puguen anar tots als centres estrangers i no hagen d’anar 
només unes persones determinades.

Hui, som l’única comunitat autònoma que ja ha establert a 
Espanya les beques salari fins a sis mil euros a l’any perquè 
els que mai han pogut plantejar-se ni anar a la universitat ara 
ja ho puguen fer . (Aplaudiments)

Durant este curs, a més de la política de beques i ajudes a 
l’estudi –assenyalada anteriorment–, l’increment del pressu-
post d’ajudes a la recerca i la investigació ha estat d’un 21% .

Som conscients –i ben conscients– que les universitats valen-
cianes necessiten un marc de finançament estable, un marc 
de finançament que ens permeta planificar la seua actuació 
en cadascuna de les seues funcions bàsiques: la docència, la 
recerca i la transferència del coneixement .
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Per això, anem a elaborar un nou pla de finançament que 
s’ajuste a les necessitats de les diferents universitats, s’es-
tabliran línies prioritàries d’actuació i un marc temporal 
compassat amb el canvi de model de finançament que neces-
sita la nostra comunitat .

Tots coneixem el que ha ocorregut a la Comunitat Valenciana 
amb les infraestructures educatives . Per a solucionar-ne un 
hem presentat un pla d’infraestructures educatives 2016-
2019 que suposa la construcció de cent vint-i-quatre centres 
i l’eliminació de barracons en altres cent setze .

I els anuncie que sol·licitarem al Banc Europeu d’Inversions 
que participe finançant el nostre programa d’infraestruc-
tures educatives en el marc del pla Juncker . Tenim un greu 
problema amb el Banc Europeu perquè no es fien massa de la 
Comunitat Valenciana però ho anem a aconseguir .

I el dret a l’educació no s’entén sense els professionals de 
l’educació, sense els mestres i les mestres, sense els profes-
sors i professores que en els últims anys massa vegades se’ls 
ha denigrat . En els últims anys es retallà en cinc mil el nombre 
de docents, en només un any hem ampliat el nombre de 
mestres i professors en més de dos mil huit-cents, el major 
increment que s’ha produït en només un any en la història 
d’esta terra . Creiem en l’educació, en l’educació de qualitat, i 
per això necessitem bons, molts bons professors .

S’ha reduït el nombre d’alumnes per aula en totes les etapes 
educatives per a millorar l’atenció educativa de l’alumnat .

S’ha posat en marxa un projecte experimental d’escolaritza-
ció en centres d’educació infantil i primària de xiquets de dos, 
tres anys .

Mil dos-cents quaranta dos xiquets i xiquetes de dos anys, 
que abans no estaven escolaritzats, gaudixen hui d’una plaça 
pública i gratuïta .

Hem incrementat el bo infantil per tal de facilitar que més 
famílies puguen portar els seus fills a una escola infantil prio-
ritzant el curs dos a tres anys .

En Formació Professional en el curs pròxim n’hi haurà més de 
tres mil noves places en diferents especialitats i hem engegat 
els programes de segona oportunitat per a joves fins a vint-i-
nou anys que havien perdut eixa oportunitat per la bombolla, 
fonamentalment, urbanística. Una reparació que no es deté i 
que vindrà acompanyada d’una millora contínua de la quali-
tat de la nostra educació .

En esta línia, vullc assenyalar-los el treball que està fent la 
conselleria sobre plurilingüisme . S’ha encarregat un estudi 
als principals experts en pedagogia lingüística per a tindre 
les bases del que serà el nou decret del model plurilingüe, 
un model que vol garantir el domini del castellà, del valen-
cià, de l’anglés i nocions d’una segona llengua estrangera. 
(Aplaudiments)

Senyories, si estan d’acord ja, els convoque a tot la comunitat 
educativa i als grups polítics a consensuar, a acordar, a fer un 
pacte per l’educació valenciana per a aconseguir una llei inte-
gral de l’educació valenciana . (Aplaudiments) ¡Endavant! Ahí 
està l’oferta, convocatòria d’acord .

En definitiva, la política del Consell en educació garantix la 
igualtat d’oportunitats, la cohesió social i el bon ús dels recur-
sos públics .

I juntament amb l’educació havíem de reparar el dret a 
la cultura. La cultura, deia André Malraux, converteix la 
persona en alguna cosa més que un accident de l’univers. Una 
cultura que havia sigut arraconada pels anteriors governs 
i que va sumar a la falta de promoció autonòmica un tipus 
d’IVA desproporcionat per part del govern central .

Mesures que només s’entenen si es pretén ofegar un sector 
que és inspirador de tots els altres. I no solament açò, mesu-
res que només s’entenen si es pretén limitar la capacitat 
crítica d’una societat. Una societat culta és una societat més 
igualitària, més lliure, més rica, un societat que comprén que 
l’accés a la cultura és un bé de primera necessitat.

Revertir en un any tota esta dinàmica no és tasca fàcil, i molt 
menys en estos moments de la greu insuficiència econò-
mica . Però, com deia Machado, «solo el necio confunde valor 
y precio» .

La cultura és una prioritat per a este govern, cal recolzar 
les indústries culturals que estan en una situació més que 
dramàtica, recordem la lamentable taxa de desocupació en 
les arts escèniques, per exemple, que se situa en el 90% .

Hem iniciat a través de Fes Cultura més de sis programes per 
a reactivar els sectors culturals i creatius valencians . Entre 
ells, destaquem el Pla de xoc de les arts escèniques en el que 
hem duplicat el pressupost fins arribar als 3,2 milions d’euros, 
o el Pla valencià d’internacionalització de les indústries cultu-
rals i creatives perquè els creadors valencians puguen expor-
tar la nostra cultura .

El Consell ha fet una aposta ferma pel Pla valencià de foment 
del llibre i la lectura. Tenim un objectiu: incrementar en dos-
cents mil el nombre de lectors per a aconseguir, almenys, la 
mitjana espanyola . És molt preocupant per a la salut cultural 
d’un país que es llegisca tan poc com llegim nosaltres .

Som el territori europeu amb més músics per habitant. I per a 
continuar-ho sent i per millorar i per posar en valor tota esta 
riquesa, hem desenvolupat el mapa d’ensenyaments musi-
cals. També, en breu, els presentarem un acord amb Bankia 
per a afegir un milió més a les societats musicals.

A més, comencem a obtindre els primers resultats d’eixe 
treball estratègic: s’ha augmentat el consum cultural al 
nostre territori en 37,7 milions d’euros i el sector del llibre en 
30 milions, molt per damunt de la mitjana espanyola. Per fi, 
els valencians podem tornar a començar a ser motor també 
de recuperació de les indústries culturals .

I no vullc deixar de recordar l’efecte que l’apagada de l’RTVV 
va tindre sobre la cultura valenciana, eliminant el canal bàsic 
de difusió de la nostra autonomia i generant una invisibilitat 
amb la qual hem d’acabar .

Necessitem, per això, una nova televisió pública de tots els 
valencians i valencianes, plural, independent, que enfortisca 
tots els sectors culturals, que permeta conéixer-nos millor, 
valorar el que fem i el que tenim, una televisió pública que 
fomente la indústria audiovisual, que vertebre el territori, 
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que cohesione, que mostre la nostra realitat, que entretinga i 
forme els fills i les filles en la seua pròpia llengua.

Per això, per això els demane un acord, que arriben a un 
acord, l’acord que permeta, més prompte que tard, recupe-
rar el dret dels valencians a tindre una radiotelevisió pública . 
(Aplaudiments)

Senyories, i també cal reparar afectes, calia i cal reparar afec-
tes . Com veuen, s’ha fet molt per reparar drets en un sol 
any. Hui som, sens dubte, una societat més justa, un poc més 
justa. Però, per a construir una societat més justa no només 
calia reparar drets, també calia reparar afectes, reparar afec-
tes amb aquells que havien estat injustament tractats per 
La Generalitat . Per açò, el primer que vaig fer quan fou triat 
president és demanar perdó a les víctimes de l’accident del 
metro. Unes víctimes a les quals vullc tornar a reconéixer, 
una vegada més, la seua tenacitat en la recerca de la justícia, 
una dignitat recuperada a la qual ha contribuït decisivament 
esta cambra amb la comissió d’investigació de l’accident del 
metro . (Aplaudiments)

Gràcies a totes les diputades i diputats pel vostre treball 
perquè, sens dubte, hui, la casa del poble valencià és un 
motor de la reparació ètica d’esta terra .

A més, complint amb allò que és el nostre compromís, pros-
seguirem la tramitació de la nova llei de seguretat ferrovi-
ària per a evitar que una situació tan greu puga tornar-se a 
produir .

Una reparació d’afectes que és també una reparació ètica, 
una reparació que hem posat en marxa una regeneració 
democràtica. Hui, La Generalitat és un exemple de transpa-
rència; qualsevol ciutadà pot saber qui i com s’usen els diners 
públics .

Els alts càrrecs hem signat un codi de bon govern, una norma 
de rang reglamentari que combina normes de caràcter jurídic 
amb criteris de conducta i principis ètics .

I estem col·laborant amb entitats i organismes per a esten-
dre la cultura de la transparència . Amb tots estem dissenyant 
mecanismes de prevenció i de denúncia que garantisquen 
una administració honesta i la creació d’un clima anticor-
rupció que aïlle les males pràctiques i neutralitze qualse-
vol temptació . I per a continuar aprofundint en açò, en els 
següents mesos impulsarem una llei de regulació de grups 
d’interés i pressió a la Comunitat Valenciana.

No solament tenen el compromís que no es tolerarà mai 
este comportament, cap símptoma de corrupció, sinó que La 
Generalitat ha deixat de ser el lloc on estaven els que s’apro-
fitaven dels recursos de tots.

Per citar exemples, La Generalitat està personada com a 
acusació en casos com Valmor, Blasco, EMARSA o Nóos, i 
anem a continuar treballant no només perquè es faça justí-
cia, que ¡naturalment!, però per a això està la justícia, sinó per 
a recuperar els diners robats per a tots els valencians (aplau-
diments); com en el cas Blasco on ja hem recuperat més de 
260.000 euros, un cas paradigmàtic on es robà als més pobres.

Hui, hem tornat, també, a recuperar les polítiques de coope-
ració amb totes les dificultats econòmiques i que volem que 

siguen molt més amples, però hem recuperat les polítiques 
de cooperació com una política pública, com una política de 
decència pública augmentant el seu pressupost en un 90% .

Ara, institucions com Nacions Unides reconeixen este paper 
de la Comunitat Valenciana pel desenvolupament i el compli-
ment dels objectius de desenvolupament sostenible .

Señorías, reparar los derechos y los afectos y la ética, superar 
las debilidades y las hipotecas nos tiene que conducir a una 
nueva etapa de reconstrucción . Reconstrucción como comu-
nitat y reconstrucción como pueblo que se marca nuevas y 
ambiciosas metas .

Como señalé en el discurso de investidura, el objetivo era ir 
cimentando las bases para lanzar hacia un nuevo modelo de 
crecimiento basado en el conocimiento y la investigación, 
articulado sobre el principio de la sostenibilidad medioam-
biental y obsesionado con crear empleo de calidad .

Queremos reconducir un desarrollo equivocado . Ha fraca-
sado el capitalismo especulativo . Queremos reconstruir nues-
tra economía para generar desarrollo . Un desarrollo que, 
como decía Joseph Stiglitz: el desarrollo consiste en transfor-
mar las sociedades mejorando la vida de los que menos tienen 
y permitiendo que todos tengan la oportunidad de salir hacia 
delante . Ese es el modelo de desarrollo que queremos . No un 
modelo de desarrollo desigual desde el inicio .

Ese es un modelo de desarrollo por el que vamos a luchar, y 
lo hacemos con convicción, porque lo primero que hay que 
hacer para cambiar este modelo es reconstruir el diálogo . Y 
hemos constituido la mesa de diálogo social porque quere-
mos que la voz de los agentes sociales –empresarios, sindi-
catos– impregne toda nuestra acción de gobierno . Y con 
diálogo estamos reconstruyendo: primero, las políticas de 
ocupación; en segundo lugar, el impulso público a los secto-
res productivos; en tercer lugar, la gestión del territorio y, en 
cuarto lugar, la administración pública .

Por lo que se refiere a la reconstrucción de las políticas de 
ocupación, el nuevo Consell se encontró el Servef en un 
estado lamentable, y más, teniendo en cuenta de los alar-
mantes niveles de paro . Por ejemplo, tras detectar irregula-
ridades, la Comisión Europea había bloqueado fondos por 
valor de 80 millones de euros destinados al fomento de la 
ocupación y la formación . Hoy, los hemos conseguido desblo-
quear y esos fondos ya son realidad para los valencianos . 
(Aplaudiments)

La nueva política de empleo tiene cinco pilares:

Primero, la puesta en marcha del Avalem Joves, con un 
presupuesto de 205 millones y 80 .000 jóvenes parados como 
potenciales beneficiarios.

En segundo lugar, el programa Avalem Territori, con un 
presupuesto de 93 millones, gestionado por las entidades 
locales .

En tercer lugar, el programa Avalem Experiència . Programa 
dirigido a las personas paradas de larga duración de entre 
treinta y sesenta y cinco años, que permitirá que personas 
sin trabajo tengan una acreditación oficial de su experiencia 
laboral previa .
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Cuarto, el programa de iniciativa social del Servef, en colabo-
ración con las diputaciones y los ayuntamientos .

Y, quinto, la creación de la cátedra para la mejora del modelo 
de formación, en colaboración con las universidades y la revi-
sión del plan estratégico del Servef.

Y para ordenar estructuralmente el sistema valenciano de 
empleo se está elaborando una nueva ley que en los próxi-
mos meses entrará en este parlamento .

Y no podemos hablar de ocupación sin hablar de autóno-
mos . Ellos son una pieza fundamental para economía valen-
ciana . Los más de 300 .000 autónomos representan cerca 
del 20% del PIB valenciano . Son un motor de crecimiento y 
progreso para esta tierra y, desde el Consell, vamos a apoyar 
su esfuerzo. Por eso nos proponemos:

En primer lugar, subvencionar las cotizaciones a la seguridad 
social en los años cuarto y quinto no cubiertos por el ministe-
rio, que subvenciona los tres primeros años .

En segundo lugar, impulsar líneas de financiación de proyec-
tos innovadores iniciados por empresas con menos de cinco 
años de antigüedad .

Y, en tercer lugar, crear una línea, una nueva línea de emprendi-
miento social dirigida a apoyar a proyectos que se desarrollen 
en nuestro territorio y que sean financieramente sostenibles.

En segundo lugar, había que reconstruir el impulso público a 
los sectores productivos .

Señorías, el turismo, el sector agroalimentario y la industria 
han sido los pilares sobre los que se ha asentado la prosperi-
dad de la Comunidad Valenciana. Y también la construcción, 
pero la buena construcción, no la especulación .

Ahora, necesitan reconstruirse estos sectores tradicionales 
para adaptarse a los desafíos de la globalización . El turismo 
es una auténtica locomotora que gestionada en términos 
de sostenibilidad favorecerá una nueva prosperidad social a 
valencianos y valencianas .

Los datos son incuestionablemente positivos, pero la compla-
cencia es incompatible con un sector que tiene que tener 
la mirada siempre en renovación constante . Un sector que 
sufría problemas operativos y de planificación.

El nuevo Consell, el govern del botànic, ha reorientado la polí-
tica turística de la Generalitat valenciana desde tres ejes 
estratégicos:

Primero, trabajar por el incremento de la rentabili-
dad del sector desde la diversificación de productos y la 
desestacionalización .

En segundo lugar, trabajar por vertebrar el territorio donde 
una nueva concepción del espacio turístico sea posible .

Y, en tercer lugar, mejorar la imagen reputacional de la 
Comunitat Valenciana .

Las cosas funcionan mejor si trabajamos juntos sector 
público, sector privado, y en eso estamos trabajando .

Por tanto, queremos que el diálogo permanente que se 
produce a través del consell de turisme vaya más allá y en la 
próxima ley haya una verdadera cogestión de las acciones 
públicas en turismo .

Porque en turismo, como en todos los sectores productivos, 
sumar es multiplicar . Por eso, juntos, todos los actores, todos 
los que realmente pueden decir algo en turismo, estamos 
en este momento impulsando grandes medidas de acciones 
conjuntas, entre las que quiero destacar: la ley de turismo, 
ocio y hospitalidad de la Comunitat Valenciana, que aprove-
chará . . ., que nos hará aprovechar mejor y de forma sostenible 
un sector básico para nuestra economía .

El sector agroalimentario, que muchas veces se ha dicho que 
era un sector simplemente subsidiario, es un sector funda-
mental para nuestra tierra, y no lo es por el volumen en 
términos económicos, sino también por su valor estratégico.

En términos puramente económicos, el sector representa: 
más del 16% del PIB, el 14% del empleo de nuestra comu-
nidad, representa el 20% de nuestras exportaciones y en 
distribución las empresas valencianas lideran el mercado en 
España .

Para impulsar este sector quiero destacar tres medidas:

Primero, la elaboración del plan director de cooperativismo 
agroalimentario, que impulsará y desarrollará el sector 
con especial atención al envejecimiento de la base social, la 
captación de valor y cuota de mercado .

En segundo lugar, el plan de fomento de la producción ecoló-
gica, que tiene un gran futuro y unas grandes posibilidades 
entre nosotros .

Y, tercero, la ley de ordenación y de la modernización de 
estructuras agrarias, que pretende incrementar la competi-
tividad en la producción agraria valenciana, mejorar la renta 
de las personas que trabajan en la agricultura y la ganadería, 
así como articular mecanismos para conseguir explotaciones 
de dimensiones económicamente viables .

Finalmente, hay que destacar el papel fundamental de la 
industria . No hay ningún país desarrollado sin un sector 
industrial potente . Por eso, el Consell pretende revertir la 
progresiva pérdida de peso que el sector ha tenido en nues-
tra economía, y lo hace partiendo de un planteamiento 
básico: tenemos que pasar del «yo te lo hago más barato y 
sin IVA» al «yo te lo hago mejor y con IVA» . (Aplaudiments) 
«Te lo hago con más diseño, te lo hago con más innovación, 
con mejor servicio al cliente y a un precio competitivo .» 
(Aplaudiments) Si sólo nos preocupa hacerlo barato seguire-
mos bajando salarios y empobreciéndonos.

No puede haber más empleo si no ayudamos a nuestras 
empresas a competir de manera solvente en el mercado y no 
habrá ocupación de calidad si no elevamos nuestra produc-
tividad . Esta es la realidad que hay que afrontar sin rodeos . 
Tenemos que mejorar la productividad, porque tenemos un 
grave problema de productividad .

Cómo ya saben, una de las medidas prioritarias que el Consell 
ha acordado en el marco de transformación del nuevo 
modelo económico es la creación de la agencia valenciana de 
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innovación . Una institución que trabajará estrechamente con 
los otros instrumentos de apoyo a la competitividad empre-
sarial, como el Ivace, las universidades públicas y los institu-
tos tecnológicos, que pretendemos que configuren una refe-
rencia de política industrial en España .

Su principal objetivo será el de poner toda nuestra capacidad 
innovadora, hasta ahora dispersa en varias instituciones, al 
servicio de nuestras empresas y de los servicios públicos .

Junto a la innovación, otro objetivo clave es la atracción de 
inversiones: la implantación de grandes proyectos empresa-
riales que pretendían situarse en la Comunitat Valenciana y 
que necesitaban alteraciones urbanísticas, medioambienta-
les, acciones de carácter burocrático . . . Todos estos proyectos 
no han estado ni mucho menos exentos de polémica y dificul-
tades . Como consecuencia de esto, los procedimientos actua-
les desincentivan la inversión en la Comunitat Valenciana .

Para superar esta situación y facilitar la atracción de inver-
siones, les anuncio que el Consell va a modificar la legislación 
vigente mediante la regulación de una nueva figura deno-
minada «proyectos de inversión económica sostenible» . Y 
lo hará con plena seguridad jurídica, y lo hará con respeto al 
parlamento, y lo hará con respeto al medio ambiente y lo hará 
con transparencia en todo el procedimiento . (Aplaudiments) 
O sea, por decirlo de otra manera, no va a tener nada que ver 
con las ATE . Y lo hará . . . (Veus) Con las ATE, con las ATE, sí .

Complementariamente, y como ya hemos dicho, se está 
elaborando una ley de impulso a la inversión, que creará la 
oficina de atracción de inversiones extranjeras.

Y junto a la agencia valenciana de la innovación, a la mejora 
de los instrumentos para captar inversiones, tenemos que 
garantizar el acceso de las empresas al crédito. Aún hoy, en 
las encuestas entre mundo empresarial aparece que la difi-
cultad de acceder al crédito figura como la primera de las 
problemáticas que tienen a la hora de hacer una inversión .

Por tanto, desde el IVF, el banco de La Generalitat emerge 
hoy sobre las cenizas del antiguo IVF, una oportunidad, 
después de haber hundido por la mala gestión y los peores 
episodios de injerencia política . . ., ahora tenemos que hacer 
el banco de La Generalitat a favor de las pymes y a favor del 
propio servicio a las personas .

Desde la nueva entidad ya se ha empezado a promover acti-
vidades económicas compatibles con nuestro modelo de 
desarrollo . Por eso, hemos empezado su refundación .

Este año, el IVF va a poner ya 150 millones a disposición 
de pymes y empresas para financiar la modernización de 
la planta hotelera, a las cuales se sumarán iniciativas para 
mejorar el rendimiento de las explotaciones agrarias, faci-
litar la investigación industrial, apoyar el emprendedu-
rismo de los jóvenes y avanzar en las ayudas para el sector 
agroalimentario .

El banco público de La Generalitat será un banco que luchará 
además contra la exclusión social, mediante microcréditos 
para parados en colaboración con el Servef y un programa 
de autónomos y microempresas, y anticipos de subvencio-
nes, también, para aquellos que colaboran en la política social 
para las residencias de la tercera edad . (Aplaudiments)

Finalmente, reitero el apoyo de La Generalitat a la creación 
de un sello de calidad europeo de productos no agroalimen-
tarios relacionados con el modelo industrial y productivo 
valenciano, como ahora el juguete, el calzado, la cerámica o el 
mueble, entre otros .

Y también tenemos que reconstruir la gestión del territorio. 
La Comunitat Valenciana, desgraciadamente durante mucho 
tiempo, ha sido asociada precisamente a la destrucción del 
medio ambiente, a la depredación del territorio .

Y en este punto quiero reconocer, antes que nada, hoy, el 
trabajo de todos los que están combatiendo día a día y comba-
ten los incendios: bomberos, policías... (aplaudiments) UME, 
brigadas forestales, voluntarios y todo el personal de La 
Generalitat que está trabajando duramente combatiendo el 
fuego . A todos ellos, gracias en nombre del pueblo valenciano .

Combatir los incendios forestales, como todos ustedes 
saben, tiene dos vertientes: la prevención y la extinción.

Por lo que se refiere a las políticas de prevención, hay que 
evitar que los incendios provocados por causas humanas –el 
80% de los incendios– sean limitados al máximo . El 80% de 
los incendios se deben a imprudencias, negligencias o direc-
tamente son intencionados, y eso tenemos la obligación de 
combatirlo .

En esta línea, vamos a modificar el programa de desarrollo 
rural para que contemple una orden de subvenciones diri-
gida a los ayuntamientos para la elaboración de los planes de 
prevención de incendios locales y una reorientación de las 
tareas de restauración y gestión forestal para defender los 
bosques ante futuros riesgos y proteger nuestros suelos ante 
la desertificación.

En cuanto a las líneas concretas de actuación en materia 
preventiva, el plan de vigilancia contra incendios forestales 
cuenta ya este año con 441 personas y las horas de presen-
cia de recursos en el territorio se han incrementado cerca del 
10% respecto a la campaña del año anterior .

Les anuncio también que se prolongará la presencia de briga-
das forestales hasta diciembre .

Además, se encuentra en tramitación parlamentaria el 
proyecto de ley de creación de la agencia de seguridad y 
respuesta a las emergencias, que por primera vez reconoce 
un servicio de bomberos forestales .

Pero hay que dar pasos adicionales . Uno, con mayor concien-
ciación, con mayor educación ambiental . Y por esto agra-
dezco profundamente la campaña que hizo La Generalitat 
en su momento y la campaña que ha hecho todo el conjunto 
de medios valencianos, #stopalfoc, para intentar concienciar 
del problema gravísimo que significan los incendios para el 
futuro de nuestra sociedad . (Aplaudiments)

Y el segundo paso adicional que hay que dar es evitar para 
siempre la especulación del terreno quemado . Ya dimos 
un primer paso, (aplaudiments) ya dimos un primer paso en 
la ley de acompañamiento del año anterior, pero hay que 
dar un paso ahora más importante. Lo blindaremos modifi-
cando la Lotup con el fin de contrarrestar la disposición que 
el actual gobierno español ha establecido, que posibilita la 
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reclasificación de suelo forestal existente y no urbanizable 
ante la concurrencia por razones de interés público.

Como esto aquí ya ha pasado, mejor poner un blindaje impor-
tante para que no vuelva a pasar . (Aplaudiments)

Por eso, señorías, se lo digo con toda contundencia, ninguna 
iniciativa especuladora va a beneficiarse de los bosques 
quemados, eso se ha acabado para siempre . Y para regular 
los esfuerzos contra el fuego vamos a crear un grupo especí-
fico de la policía autonómica para investigar y detener a quie-
nes los provocan . Un grupo que se sumará al trabajo peri-
cial que realizan los agentes forestales de La Generalitat y 
que trabajará en coordinación con la Guardia Civil, la Policía 
Nacional y las policías locales .

Otra parte de la nueva política territorial es la reconstruc-
ción de las políticas medioambientales y el impulso transver-
sal de la sostenibilidad .

La protección de los espacios naturales de gran valor ambien-
tal es una prioridad para este Consell . De hecho, en mayo ya 
anuncié que la sierra Escalona iba a ser el próximo parque 
natural, figura de máxima protección autonómica.

Pero queremos ir más allá . Y quiero anunciarles que la conse-
lleria ya está preparando una nueva ley de espacios natura-
les protegidos, que es poner todo lo que podamos de nuestra 
parte en la lucha contra el cambio climático .

Hemos recuperado la Comisión de coordinación de políticas 
de cambio climático, porque es el ámbito donde debe invo-
lucrarse el Consell y todas las políticas desde la coheren-
cia y desde la cohesión . Estamos trabajando en la incorpo-
ración de las políticas energéticas a la estrategia valenciana 
de cambio climático, impulsando decididamente el ahorro, la 
eficiencia y las energías renovables.

Y una pieza fundamental de la reconstrucción, de la gestión 
del territorio, es impulsar una nueva política del agua . La 
Comunitat Valenciana sufre una sequía que dura ya tres 
años, con todas sus consecuencias, tanto económicas como 
ambientales . Ya no estamos en una situación de excepcionali-
dad, sino en un escenario que cada vez será más habitual . Así, 
vamos hacia una situación de estrés hídrico continuo y, por lo 
tanto, de escasez de agua . No podemos caer en la irresponsa-
bilidad de gestionarlo como si fuera un bien ilimitado .

Defendemos el cumplimiento del trasvase Tajo-Segura y 
estaremos vigilantes en el cumplimiento del memorándum . 
En buena parte de Alicante todo su abastecimiento depende 
también de las desalinizadoras, tan criticadas hace unos años 
y ahora tan demostradamente útiles .

Este gobierno no buscará ni confrontación ni polémica. Las 
batallas demagógicas y electoralistas para entender las bajas 
pasiones no tienen aquí lugar .

Los criterios de nuestra gestión del agua se basan en el rigor, 
en el diálogo, en el ahorro y en la eficiencia. Estamos conven-
cidos de que la solución a nuestros problemas hídricos 
vendrán de una adecuada gestión de los recursos, porque los 
tenemos los recursos . Si somos capaces de ponerlos coordi-
nadamente en funcionamiento, desde luego vamos a tener 
agua para todos . (Aplaudiments)

La modernización de regadíos, la reutilización de agua y el 
uso de desalinizadoras son claves si hablamos del aprove-
chamiento de los recursos .

Hay cuatro iniciativas que hoy quiero destacar y con las 
cuales nos comprometemos de manera clara:

Primero . Reclamar al gobierno central, como ha hecho la 
consellera de agricultura recientemente, que incremente la 
capacidad de producción de agua desalinizada, subvencio-
nada en las plantas de Torrevieja y Mutxamel . (Aplaudiments) 
No tiene sentido que una desalinizadora que tiene una 
potencia de 120 solo esté dando 20, no tiene sentido.

Segundo . La reutilización de aguas de las depuradoras . En 
estos momentos hay cerca de 200 hectómetros de aguas 
depuradas que no se utilizan .

En tercer lugar. La finalización del transvase Xúquer-
Vinalopó, el conocido como el post-trasvase, que este 
gobierno ya tiene en marcha .

Y cuarto . Las ayudas a las comunidades de regantes para 
ahorrar agua mediante la modernización de uso de aguas 
regeneradas .

Y gestionar mejor el territorio también es mejorar la movili-
dad de las personas . Por eso el Consell ha impulsado el trans-
porte metropolitano interurbano . Aunque parezca increí-
ble la tercera y la quinta ciudad de España no tenían planes 
de movilidad . Ni Valencia ni Alicante tenían planes de trans-
porte metropolitano . Solamente por la falta de la autori-
dad metropolitana de Valencia hemos perdido 375 millones 
de euros que sí que estaban consignados en el presupuesto 
general del estado . (Aplaudiments)

En 2017 recuperaremos esta autoridad permitiéndonos 
acceder a esta financiación, cumpliendo así con la declara-
ción institucional firmada por (inintel·ligible)  . . . alcaldes del 
área . Pero no esperaremos a 2017, ya se está avanzando en 
solucionar el problema del transporte metropolitano con la 
colaboración inestimable del Ayuntamiento de Valencia y del 
resto de ayuntamientos del área metropolitana y también de 
la diputación .

Se están recuperando líneas y se va a crear un abono único 
de transporte para unir 40 municipios y más de 1,5 millones 
de personas afectadas .

En definitiva, se están haciendo las cosas que impone la 
lógica y que lo único que impidió fue las luchas intrapartida-
rias y el personalismo. Porque ahora es posible. ¿Por qué no 
era posible antes?

También en los próximos meses se aprobará el plan de movi-
lidad metropolitana del área de Alicante-Elche, que tiene 
como finalidad implantar formas de desplazamiento más 
sostenible .

En la provincia de Alicante también hemos invertido en 
la línea 9, que es prioritaria, y el objetivo de legislatura es 
modernizarlas todas, todas las líneas hasta Denia .

Los vecinos de las comarcas de les Marines necesitan un 
sistema de transporte digno y se lo vamos a garantizar . Es 
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una línea con más de cien años de historia y en plena vigen-
cia, una línea que tiene unos setecientos mil viajeros al año 
y un importante potencial turístico que llevaba 20 años sin 
recibir ninguna inversión .

Hoy, y a pesar de las dificultades económicas que saben sufre 
La Generalitat ya están invertidos 14 millones de euros .

Y demostrando que este Consell escucha a las personas, 
se ha asumido el compromiso que el Tram no pasará por el 
parque Ribalta (aplaudiments) de Castellón .

Además ya se ha invertido en mejorar los servicios del Tram 
este verano, con la conexión directa a la playa que se ha 
duplicado el número de usuarios . (Veus) No, no había proble-
mas en el Tram por el Ribalta . No, no había problemas, no 
había problema . No había ningún problema . (Veus)

Y tenemos que reconstruir y tenemos que reconstruir la 
administración . Reconstruir nuestra economía tiene que 
venir acompañado de una nueva forma de gestionar los 
recursos públicos . Conseguir una administración autonó-
mica, ética y eficiente para los valencianos constituye una 
de las asignaturas pendientes de La Generalitat . Por eso la 
introducción de un nuevo clima de gestión persigue un uso 
eficiente de los recursos públicos y un marco tanto legal 
como ético.

En 2015 La Generalitat contaba con 24 empleados públicos 
por cada mil habitantes, una cifra menor a la media española 
situada en (inintel·ligible) … Una plantilla que arrastra proble-
mas estructurales desde hace muchos años . Solamente un 
55% está en situación estable y cerca de un 40% supera los 
cincuenta y cuatro años .

Por eso, hemos firmado un importante acuerdo entre sindica-
tos y La Generalitat para la renovación de la función pública, 
y aprobaremos una nueva ley de ordenación y gestión de la 
función pública valenciana .

Y reconstruir la administración también es garantizar el 
respeto a la justicia . Y así lo hemos garantizado con el dere-
cho a la asistencia jurídica gratuita, dignificando la tarea de 
los profesionales, elevando sus remuneraciones e impul-
sando su especialización y su formación .

Además estamos terminando la creación de la nueva red 
de oficinas de asistencia y protección a las víctimas del 
delito, cuyo decreto será aprobado en breve por el Consell, 
mediante equipos multidisciplinares que puedan ofrecer 
una atención integrada a las víctimas del delito y, especial-
mente, a las más vulnerables, como la de violencia de género, 
centrada en sus verdaderas necesidades y demandas .

Adicionalmente hemos tomado medidas para mejorar el 
control del gasto, como la creación de una viceintervención 
general de control de fondos comunitarios y subvenciones o 
la implantación de la ley de cuentas abiertas, que surgió de 
este parlamento .

También hemos tomado medidas para mejorar la eficacia en 
el gasto, impulsando un macroconcurso para el suministro 
eléctrico, abriendo esta convocatoria a las pymes valencia-
nas, o un plan de implantación de la administración electró-
nica para hacer realidad una Generalitat sin papeles a lo largo 

de esta legislatura . Dos medidas que además supondrán un 
ahorro de 18 millones de euros .

Y para consolidar y avanzar en estas mejoras, aprobaremos 
una nueva ley de la hacienda pública valenciana que incor-
pore mecanismos que mejoren la eficiencia administrativa, la 
calidad de los servicios públicos y la acción del gobierno .

Y no nos detendremos en el gasto . Hay que abordar medidas 
para mejorar la eficacia en los ingresos. La Intervención de La 
Generalitat concluyó que durante el período 2012-2014 se 
anularon liquidaciones tributarias por valor de 322 millones 
de euros. Una amnistía fiscal provocada por la incompeten-
cia, la negligencia o a la mala fe . (Aplaudiments)

Para que esto no se repita hemos puesto en marcha un 
plan de choque contra el fraude fiscal a través del Instituto 
Valenciano de Administración Tributaria . Ya se han detec-
tado 539 defraudadores y se han recuperado 2 millones de 
euros para los valencianos .

Y respecto al sector público empresarial, el nuevo modelo se 
plasmará en una ley que eliminará las que resulten superfluas 
y reformulará la de sociedades para adaptarlas a las nuevas 
prioridades .

Mientras hacienda ya ha extremado el cumplimiento de las 
normas de control para los entes públicos y se ha aprobado 
el decreto mediante el cual se regula el límite (inintel·ligible) 
 . . . de la transparencia a personal que ocupa lugares de carác-
ter directivo .

Además, aprobaremos la ley de fomento de la responsa-
bilidad social . La norma pretende extender el concepto de 
responsabilidad social a La Generalitat . Una ley que intro-
ducirá conceptos asumidos por el sector y que regulará la 
contratación pública socialmente responsable mediante la 
introducción de las cláusulas sociales en los contratos de las 
administraciones públicas .

Y este Consell no solamente piensa en la administración de 
La Generalitat, actúa colaborando con las administraciones 
públicas de nuestro territorio, con los ayuntamientos, aliado 
fundamental de La Generalitat, con las diputaciones y con las 
mancomunidades .

La Generalitat está coordinando de manera eficaz con las 
diputaciones provinciales, buscando sinergias y evitando 
duplicidades . Así ha sido con los decretos de turismo y 
deporte, también el programa Xarxa Llibres y en políticas de 
empleo .

En definitiva, los recursos no son de las instituciones, los 
recursos son de los ciudadanos . Y las administraciones tene-
mos que gestionar eficazmente los ciudadanos.

En el caso de los ayuntamientos, después de seis años 
de vigencia de la Ley de régimen local de la Comunidad 
Valenciana, resulta necesario impulsar una reforma enca-
minada a su modernización . Y para conseguirlo resulta prio-
ritario dotar a los ayuntamientos de recursos económicos 
suficientes. Así les anuncio que por primera vez en los presu-
puestos de La Generalitat va a figurar la dotación del fondo 
autonómico de cooperación municipal con al menos (aplau-
diments) 80 millones de euros para la finalización de muchas 
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acciones que están haciendo para financiar los servicios a las 
personas, infraestructuras, equipamientos básicos, servicios 
públicos básicos .

Y en este sentido quiero anunciar también que vamos a 
trabajar con la Federación Valenciana de Municipios para 
promover una ley de haciendas locales de la Comunidad 
Valenciana que está pendiente desde el principio de la histo-
ria democrática .

Y para ser más eficaces es necesario también la adecua-
ción normativa en materia de mancomunidades . 
Mancomunidades que se hayan convertido no en estruc-
turas más estructuras políticas, sino más estructuras esta-
bles y sólidas para la mejora de los servicios ofrecidos a los 
ciudadanos .

En definitiva, nueva regulación, más recursos y más eficacia.

Senyories, el punt zero per garantir autogovern és reposi-
cionar la Comunitat Valenciana en el finançament i en unes 
inversions justes .

Ni l’infrafinançament i la infrainversió ha constituït un dels 
treballs centrals del govern i de la cambra durant este any . I 
vull agrair-los a tots els grups parlamentaris el suport al que 
ha estat la posició del govern . I així ha de seguir i aixina ha de 
continuar sent una qüestió central, perquè ja sé que de vega-
des pot semblar avorrit, però sense diners no hi ha torrons . 
(Aplaudiments) Per tant, és fonamental. És una qüestió central 
de la nostra activitat política .

El ministeri d’hisenda va comunicar recentment les dades 
de la liquidació definitiva de l’exercici 2014, el primer exer-
cici amb el model de finançament ja caducat. Unes dades que 
tornen a repetir el mateix i injust escenari . Són dades publi-
cades pel ministeri d’hisenda .

Els valencians som la segona, empatat amb l’última, pitjor 
finançada en el conjunt d’Espanya. Cada u dels valencians rep 
258 euros menys a l’any que la mitjana espanyola . Ja saben 
que deuríem rebre més, perquè tenim dotze punts menys 
de renda per càpita, però 258 menys que la mitjana per esta 
situació .

Els valencians, per tant, deixem d’ingressar 1 .290 milions 
d’euros a l’any . Estem 10,8 punts per davall de la mitjana .

Lluny de resignar-nos al lament i a la impotència, hem elabo-
rat i posat a disposició del govern central i de la resta de 
comunitats autònomes, una proposta de reforma del model 
de finançament autonòmic. Una proposta que no és només 
per a la Comunitat Valenciana, és una proposta des de la 
Comunitat Valenciana per a Espanya . Una proposta que vaig 
presentar en esta cambra i que no vaig avui a reiterar-la .

Però, senyories, la discriminació que patim no és suportable, 
sincerament, ja no és suportable, perquè està actuant nega-
tivament en la vida de les persones i en el nostre creixement 
econòmic .

I, per tant, no anem a continuar aixina . Anem a posar tots els 
mitjans que estiguen democràticament al nostre abast per a 
intentar superar esta situació . (Aplaudiments)

Perquè si l’infrafinançament –ja ho veuen vostés, el mateix 
ministeri ho reconeix obertament–…, la infrainversió és 
alarmant . Durant el període 2012-2016, la Comunitat 
Valenciana ha patit una infrainversió de l’estat de 1 .980 mili-
ons d’euros respecte a la mitjana .

Este any, les licitacions del Ministeri de Foment a la 
Comunitat Valenciana durant els sis primer mesos són del 
2,32% del conjunt de les licitacions a Espanya .

Per este motiu, hem preparat una proposta d’inversions en 
infraestructures prioritàries per a la comunitat que li presen-
tarem al nou govern, siga qui siga i en el moment que siga . 
L’import total d’estes obres ascendixen a 1.053 milions, és 
a dir, a l’11%, al que ens pertoque, però són inversions que 
volem que figuren ja en el pròxim pressupost.

Inversions que han de tindre en compte la nacional 232, la 
nacional 340, la nacional 332, el soterrament de les vies a 
València i Alacant i la construcció dels dos grans parcs, l’arri-
bada de l’alta velocitat a Castelló i Elx –perquè, bé, a Castelló, 
ja és una broma, no sabem quan arribarà, però bé…–, la 
connexió ferroviària en alta velocitat i l’ampla estàndard 
València-Alacant .

No és raonable que no hi haja AVE entre la segona i la tercera 
ciutat d’Espanya i no és raonable que no hi haja AVE entre 
València i Alacant. No és raonable. (Aplaudiments)

Rodalies a les grans ciutats i accessos als ports principals i, 
per suposat, sí al tren de la costa, perquè sí que és rendible. 
I la contribució de l’estat a les despeses de funcionament de 
l’Autoritat de Transport Metropolità i a les ajudes a l’habi-
tatge i a la rehabilitació urbana, entre moltes altres .

Però, sobretot, n’hi ha una infraestructura de futur, que ho 
dia abans, perquè tenen de combinar-se la Unió Europea, 
el Govern d’Espanya i La Generalitat en la mesura que li 
corresponga, és el corredor mediterrani. La pèrdua en estos 
moments del corredor mediterrani és una gran pèrdua 
d’oportunitats .

Les quatre comunitats autònomes del corredor mediter-
rani, Catalunya, Andalusia, Murcia i la Comunitat Valenciana, 
aportem quasi el 50% de població espanyola, el 45% del PIB, 
el 47% del teixit productiu, el 46% de l’ocupació i el 51% de 
les exportacions de béns i el 63% del tràfic total de mercade-
ries portuàries .

No hi ha cap criteri racional que recolze el menyspreu cons-
tant mantingut per l’estat respecte a esta infraestructura .

Com a conseqüència de tot l’anterior, ara hi ha a Espanya 
ciutadans de primera, ciutadans de segona i ciutadans de 
tercera. Ja saben vostés on estem nosaltres.

Per açò, enfront de la situació asfixiant financera, hem acon-
seguit este acord, este consens històric polític, institucio-
nal i social . Un consens que necessitem que es mantinga viu, 
governe qui governe a Espanya, passe el que passe, ara i en 
el futur . Un consens que ampliarem, enfortirem, si resulta 
necessari, i que l’exposarem on siga per a exposar el que és la 
nostra realitat . Un consens que ens donarà força per a rene-
gociar i per a combatre els estereotips sobre la nostra comu-
nitat que encara existixen en altres parts d’Espanya .
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Els he dit, senyories, els he descrit grans febleses, grans hipo-
teques . Els he expressat la meua admiració per la capaci-
tat de recuperació de la Comunitat Valenciana, els he expli-
cat part del que hem fet l’últim any per reparar danys 
passats i algunes de les fites que ens proposem per passar 
de la reparació a la construcció i de la construcció a un nou 
renaixement .

La meua intervenció de hui, per més que siga necessàriament 
també reivindicativa, és un discurs que vol compartir en tots 
i totes un futur millor, el futur que es mereixen els valencians, 
un futur inclusiu, un futur sense que ningú se quede al marge .

El repte que tenim ara és gran –un futur que hem de plantejar 
mirant molt més enllà del curt termini–, el repte de desenvo-
lupar entre tots, i amb gran energia dels treballadors i empre-
saris, un nou model econòmic que permeta millors salaris, 
més i millor ocupació, un model que capte inversions estran-
geres per la seua capacitat de generar estabilitat econòmica 
i rendibilitat .

Un segon repte que és fonamental és el repte d’avançar en 
l’equitat, reduint les desigualtats econòmiques i les noves desi-
gualtats que tenen el seu origen en l’avanç tecnològic o en el 
fet d’habitar en una zona rural allunyada de les grans ciutats .

El repte de recuperar i invertir en el talent de les nostres 
universitats, instituts de recerca i animar les capacitats de 
tots els que esperen una nova… una oportunitat . No podem 
mantindre hipotecat el futur de la nostra societat, perquè si 
mantenim hipotecat el futur, si continua la fugida de talent, 
esta societat no tindrà futur .

El repte de reforçar el pacte intergeneracional, garantint la 
conservació del patrimoni mediambiental, i lluitar contra el 
canvi climàtic .

El repte de cosir la Comunitat Valenciana aprenent de tots 
tots i sentint que si destaquem és perquè sabem crear alian-
ces en la nostra diversitat .

I tenim el repte els valencians de liderar una nova idea d’Es-
panya, de l’Espanya que fa seua la igualtat de les persones 
i s’identifica amb la seua pluralitat, amb la seua diversitat, 
perquè en el fons del nostre poble seguix bategant la rebel·lia 
que li porta a no resignar-se, que li porta a desitjar la recerca 
d’aire fresc, que li porta a superar-se cada dia .

Fa un any, des d’esta mateix tribuna, vaig demanar la seua 
confiança per a construir una societat amb valors i una polí-
tica amb principis. Hui, un any després, podem dir que entre 
tots i totes hem retornat la Comunitat Valenciana a la norma-
litat democràtica. Es torna a viure en llibertat el que és el 
debat de la política, sense estar condicionat per tantes i 
altres coses .

Esta, a més a més, és una terra que torna a ser de diàleg i 
amb molts d’espais de consens . Ja no n’hi ha valencians bons 
i roïns, perquè la pluralitat ha deixat de ser considerada peri-
llosa, i ara la pluralitat s’ha demostrat que és enriquidora. 
(Aplaudiments)

Junts estem demostrant que la veritable estabilitat no 
consistia en la uniformitat, sinó en l’honrada convivència dels 
diversos .

Este poble té el talent per a reconstruir les eines que li 
permeten afrontar els seus reptes i té l’altura ètica per 
comprendre que les fites col·lectives només s’aconseguixen 
si treballem junts i amb força .

I ara, si els valencians i les valencianes volem, podrem afir-
mar que este any només ha segut el primer any d’un nou 
renaixement .

Moles gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, molt honorable president .

Senyories, se suspén la sessió durant trenta minuts.

Retornarem a les dotze més cinc minuts… A l’una menys cinc 
minuts ens tornarem a trobar .

Se suspén la sessió.

(Se suspén la sessió a les 12 hores i 23 minuts) 
(Es reprén la sessió a les 12 hores i 59 minuts)

El senyor president:

(Inoïble) … l’audició, és convenient que les seues senyories 
acrediten que estan presents en la sessió –n’hi han molts 
diputats; en estos moments falten . . ., s’estan acreditant 66 
presents–, perquè tindran la megafonia més a prop i se podrà 
escoltar més. Hi han hagut alguns problemes en l’equalitza-
dor . (Veus) És polsant el botonet blau que n’hi ha, després de 
l’expressió de «bienvenidos» .

També els he de dir que la firma que mos ha subministrat el 
sistema encara no ha acabat els seus treballs i hem d’arre-
glar qüestions de gènere, perquè són benvinguts i benvingu-
des, i també en qüestions de llengua. Però això anirem arre-
glant-ho poc a poc . Han treballat en un temps rècord i durant 
l’estiu . I, aixina, millorarem l’audició general de l’orador .

Senyories, anem a continuar amb el nostre treball .

Es reprén la sessió (el president colpeja amb la maceta) amb 
la intervenció de la síndica del Grup Parlamentari Popular, 
senyora Isabel Bonig, a qui li donem la paraula .

La senyora Bonig Trigueros:

Bon dia .

President de Les Corts .

Molt honorable president de La Generalitat .

Vicepresidenta .



Número 58  ¦  14-09-2016 Pàg. 2720

Diputats, diputades .

Mire, señor presidente, para ser el primer año del rena-
cimiento, su tono ha sido un poco de remordimiento . 
(Aplaudiments)

Mire, señor Puig, lamento tener que comenzar mi discurso 
diciendo que su intervención nos ha decepcionado profun-
damente . Acabamos de escuchar el discurso de un expresi-
dente . (Aplaudiments) Ha perdido usted la oportunidad, la 
oportunidad de hacer un análisis riguroso de los verdade-
ros problemas de los valencianos, de los retos y los desafíos a 
los que nos enfrentamos como pueblo, que no son pocos . Y el 
resultado ha sido un discurso triunfalista, ¿no?, alejado de los 
verdaderos problemas de los valencianos .

Mire, voy a coincidir con usted en una cosa, señor presidente . 
Lo único que no ha cambiado en la Comunidad Valenciana 
de 1995, desde 1995, es que usted sigue subido en el coche 
oficial. (Aplaudiments) Eso es lo único que no ha cambiado .

Pero, mire, señor presidente, hay tres cuestiones a las que 
usted no ha dado respuesta . En primer lugar, se ha centrado 
usted en loar las bondades de su gobierno . Nos ha descrito 
un mundo feliz, sin ningún problema, en su intervención . Y 
yo le pregunto: si las cosas van tan bien, si ese renacimiento 
es tan evidente, señor presidente, ¿por qué 250.000 valen-
cianos han salido a la calle a protestar contra sus políticas? 
(Aplaudiments) ¿Por qué, señor presidente? Si todo va bien, 
¿por qué han perdido ustedes, en un año, en el primer año del 
renacimiento, todos juntos, más de ciento noventa mil votos? 
¿Por qué, señor presidente? (Aplaudiments)

Y, ¿sabe usted cuál es el balance real de su gobierno, de su 
acción de gobierno? Yo se lo diré. 250.000 personas en la 
calle, protestando contra sus políticas; y 190 .000 personas 
más decepcionadas con ustedes, con el renacimiento . Ese es 
el balance . (Aplaudiments)

En segundo lugar, señor presidente, se ha quejado usted 
muchas veces…, vamos, no para de quejarse de la heren-
cia recibida, usted, que ha venido aquí a levantar la hipo-
teca reputacional de la Comunidad Valenciana . Y es verdad . 
El Partido Popular ha hecho cosas mal, es verdad, lo hemos 
reconocido. Pero también hemos hecho muchas cosas bien, y 
de eso no le oigo nunca hablar .

No habla usted de los 622 colegios e institutos que hici-
mos . No habla usted de los 12 hospitales nuevos que hici-
mos . No habla usted de los 171 centros de atención prima-
ria que construimos, centros de salud . No habla usted de los 
450 kilómetros de carreteras autonómicas . No habla usted 
de los 144 kilómetros de transporte público . No habla usted 
de las 274 depuradoras que hicimos . Y de muchas cosas más . 
¿Por qué, señor Puig? ¿Por qué no habla? Yo se lo diré. Porqué 
usted y su gobierno tienen querencia al llanto, al lamento, 
al quejido permanente . Porque ustedes están más cómodos 
liderando la oposición al Partido Popular que gobernando en 
el renacimiento . (Aplaudiments)

Mire, se quejan, lloran y lideran mejor la oposición porque en 
gestión ni saben ni quieren y ni pueden . Esa es la realidad .

Y a ustedes se les empieza a conocer ya como el gobierno que 
trabaja poco y descansa mucho .

En tercer lugar, señor presidente, debo decirle que su 
discurso nos ha decepcionado también porque, a pesar de 
que usted dijo en el discurso de investidura que su gobierno 
no sería un gobierno de partidos, el gobierno que usted 
dirige –a ratitos, cuando la señora vicepresidenta le deja; 
eso está bien–, (veus) es un gobierno profundamente secta-
rio, un gobierno que ha elevado a dogma de fe ese pacto del 
Titanic, un pacto que cambiaron convicciones, ideales y prin-
cipios por coche oficial, por moqueta roja y por sillones. 
(Aplaudiments) Esa es la realidad .

Porque, señor Puig, el suyo es un gobierno que confunde a 
su electorado con la ciudadanía . El suyo es un gobierno que 
enfrenta a los valencianos, que crea problemas donde no 
los hay . ¿O quiere que le recuerde aquí la batalla que están 
librando ustedes contra la libertad educativa?

Mire, y hablando de libertad educativa, me acuerdo de unas 
palabras de alguien que seguro que usted conoce, Tony Blair . 
Tony Blair decía una vez en el parlamento británico: «Jamás 
impediré que ningún prejuicio ideológico me impida darle 
a los británicos los mejores servicios públicos .» Y yo, señor 
Puig, me pregunto: ¿por qué usted, por prejuicios ideológi-
cos, no les da a los valencianos los mejores servicios públi-
cos? (Aplaudiments) Claro, me va a permitir, señor presidente, 
es que es evidente, usted no es Tony Blair .

Mire, después de catorce meses, (veus) después de catorce 
meses… Por favor, un poco de silencio . Es que no puede ser . 
(Inintel·ligible)  . . .

El senyor president:

Senyories, demane respecte per a l’oradora i silenci en 
l’hemicicle .

Continue vosté, senyora...

La senyora Bonig Trigueros:

Después de catorce meses, el problema de los valencianos es 
su gobierno .

Ustedes dijeron que venían a rescatar a las personas . Y hoy 
han rescatado a las personas, sí, sí, a los suyos . Han hecho del 
caos y del enchufismo su seña de identidad. (Veus) Y, ¿sabe 
usted cuál es el resultado, señor Puig? La foto del señor 
Vicente, que yo aquí no la mostraré; ustedes sí que utilizan 
fotos de dramas, nosotros no lo haremos . (Aplaudiments)

Pero además de decepcionarnos, además de decepcionarnos 
en su discurso, le voy a decir cinco cuestiones por las cuales 
usted es un mal presidente, señor Puig .

Primera, es un mal presidente porque gobierna con el peor 
resultado de la historia de su partido, lo cual le hace a usted 
rehén de populistas, demagogos, radicales y sectarios. 
Pasa usted más tiempo haciendo y ejerciendo de funambu-
lista para mantener el equilibrio interno que realmente de 
presidente .
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En segundo lugar, señor Puig, es usted un mal presidente 
porque ustedes llegaron al gobierno prometiendo cosas que 
sabían que no podían cumplir . Ustedes se instalaron en el 
populismo y en la demagogia . Cogieron aquello que decía 
Lenin de hacer de la mentira un instrumento político . Y ahora 
no pueden cumplir lo que prometieron; y, si no, que se lo 
pregunten a los trabajadores de Radiotelevisión Valenciana, 
(aplaudiments) a los que ustedes engañaron, señor Puig .

En tercer lugar, señor Puig, es usted un mal presidente 
porque ha utilizado la administración y su gobierno para 
perpetuar en cargos públicos a una generación, la suya, 
que lleva treinta años viviendo de cargos públicos y subida 
en el coche oficial. (Aplaudiments) Y yo me pregunto, señor 
Puig, ¿usted viene aquí a hablar de regeneración democrá-
tica, usted y su generación, a mí, a la presidenta síndica del 
Partido Popular? (Veus) Es una broma . Es una broma, señor 
Puig, una broma . (Aplaudiments)

Dirige usted el gobierno con más altos cargos de los últimos 
años, 83 . Lo primero que hizo usted fue subirle el sueldo, un 
1%, a todos los altos cargos, mientras la gente se moría de 
hambre .

Ustedes prometieron reducir el número de asesores . Su vice-
presidenta dijo que solo tendría 2 asesores. Un año después 
del renacimiento, la verdad es que su vicepresidenta tiene 8 
asesores y usted 176, señor Puig, ¿eh?, (aplaudiments) porque 
tiene competencia .

Cuarto, señor Puig, es usted un mal presidente porque tolera 
el mestizaje que le han impuesto sus socios –bueno, en fin, 
alguno; ya veremos– . Y el resultado es una paralización y un 
caos en la gestión . Han hecho ustedes el ridículo…

Y no le he oído hablar de los horarios comerciales . Y eso, 
señor Puig, tiene consecuencias económicas en la vida de la 
gente a la que ustedes van a rescatar .

Mire, en lugar de asumir responsabilidades políticas y dimi-
siones, como pedían ustedes, su vicepresidenta todos los 
días, mantienen al frente de la conselleria de economía al 
causante del caos en horarios comerciales . Esa es la realidad .

Pero, además, señor Puig, en quinto lugar, es usted un 
mal presidente porque a su gobierno le falta trabajo . Mire 
usted, ¿dónde estaban este verano, el primero del renaci-
miento? Tiene usted 83 altos cargos, y ha habido días este 
verano donde solo había en agenda pública 1, señor presi-
dente . Señor Puig, es que a su gobierno le falta trabajo, le 
falta visión, le falta ilusión, esfuerzo y convicción, y le sobra la 
radicalidad, las luchas internas, el sectarismo . Por eso, señor 
Puig, es usted un mal presidente . (Aplaudiments)

Permítame, señor presidente, señor Puig, con todo el respeto 
del mundo, que, después de escuchar su decepcionante 
discurso, está usted cada vez más cerca de ser el próximo 
vocal del Consell Jurídic Consultiu . (Aplaudiments)

Y mire, mire, señor presidente, ustedes tienen muchísimos 
problemas . Pero, ¿sabe cuál es su principal problema? Su 
principal problema es que son rehenes de su pasado, de lo 
que ustedes decían al Partido Popular cuando gobernaba . 
Pero, sobre todo, señor presidente, es usted rehén de lo que 
prometieron a la gente, de lo que iban a hacer .

Y, mire, un ejemplo de esa verborrea de la izquierda demagó-
gica, que tanto se les da, ¿eh?, que se les da muy bien, y que 
han incumplido es el pacto del Titanic . Este pacto demues-
tra lo que ustedes son . Son ustedes un bluf, son ustedes 
un fracaso . (Aplaudiments) Y aquí les voy a decir por qué. 
Empecemos por los bloques .

Bloque 1 del Titanic: rescatar a personas. La madre del 
cordero, su carta de presentación, el leitmotiv de su gobierno 
y del cambio, esa auténtica revolución que iba a sacudir los 
cimientos de la vieja política valenciana para demostrarle al 
mundo entero que ustedes son tecnología política punta –
eso dijo la señora Oltra– . Y, ¡caramba!, sí que son tecnología 
política punta. Ahora se lo explico:

Derecho a la vivienda, evitar los desahucios –luego le 
replicaré, porque no me da tiempo–. 2015, la Comunidad 
Valenciana la tercera en desahucios, 10.037, después 
de Cataluña y Andalucía. 2016, la segunda, después de 
Cataluña, 29 desahucios al día . Rescatem persones .

Renta garantizada de ciudadanía, que aprobó el PP en 2007, 
que pagaba el PP regularmente (veus) y que la señora vicepre-
sidenta…, (protestes) y la señora vicepresidenta condicionó en 
renta condicionada de garantía, condicionada a la llegada de 
esos fondos del FLA que ustedes no quieren, pero que ustedes 
utilizan para pagar a los más necesitados, porque es dinero de 
todos los españoles . Más de un año sin pagar la renta garanti-
zada, hasta que no llegaron los fondos del FLA .

Combatir la pobreza infantil . Más del 47% de los recortes 
van a políticas sociales. Y, por cierto, ¿qué hay de los comedo-
res infantiles, de la pobreza infantil? Porque los niños con el 
PP se morían por las calles y tenía que llegar el gobierno del 
cambio . Y llegó . Y sacó la orden de ayudas a los comedores, 
sin abrir ningún comedor escolar . Todo lo que dejó el Partido 
Popular . Y en su primera orden de ayudas recortan 1 .200 .000 
euros . Eso es rescatar a las personas . (Aplaudiments)

Y mire usted, hablemos de dependencia . Creo, señor presi-
dente, crec que a vosté no li diuen la veritat els seus conse-
llers, ni li la diuen . Li mentixen . La seua vicepresidenta diu 
que en un any n’hi han a la Comunitat Valenciana 15 .262 
persones més que reben una ajuda de dependència. Però jo 
me’n vaig a les dades oficials, a les dades oficials que vostés, 
no jo, el Partit Popular, vostés donen al ministeri de sanitat. 
I sap el que diu el ministeri de sanitat? Que en un any no n’hi 
han 15 .000, n’hi han 6 .235 persones (aplaudiments), menys de 
la mitat, dades oficials.

Però n’hi ha més. N’hi ha més. 2.600 persones esperant la 
valoració en el 2015, en juliol . En juliol del 2016, 18 .000 
persones. vosté ha multiplicat per set la llista de dependèn-
cia, l’ha multiplicat .

Pero hay más: ustedes tienen abandonadas a las personas 
mayores, pendientes de una ayuda . Y, ¿cómo se comportan 
ustedes? Yo se lo diré: se comportan como buitres, esperando 
que la gente muera para no pagarles . (Remors i aplaudiments) 
No griten, no . No griten . No se revuelvan . Yo no dije esas 
palabras . Esas palabras las dijo la señora Oltra (protestes i 
aplaudiments) el 5 de marzo de 2014, el 5 de marzo de 2014 . 
«Són vostés com voltors, “buitres”, esperant que la gent se 
muiga per a no haver de pagar . (Protestes) Jo estic ací espe-
rant que vostés se muiguen.» Oltra. (Aplaudiments)
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 Bloque número tres del Titanic: gobernar para las perso-
nas . Señor Puig, «retallades», ¿se acuerda?, «retallades», 170 
millones de euros en su primer presupuesto . Recortes del 
47% en políticas sociales. Señor presidente, yo le pregunto: 
¿considera usted que son recortes en servicios públicos 
el cierre de más de mil camas hospitalarias este verano? 
¿Considera usted que son recortes que en el Hospital 
General de Castellón los pacientes hayan tenido que esperar 
más de dieciséis horas para ingresar por falta de camas?

¿Son recortes en el Hospital General de Alicante que se haya 
cerrado endocrino o que en el Universitario de Valencia se 
haya cerrado pediatría, la UCI, reanimación? ¿O en el hospi-
tal de Ontinyent, en julio y agosto, se hayan cerrado los pari-
torios y obstetricias, y así, o se haya suprimido el servicio 
de rehabilitación de Alcoy, o suprimido la atención primaria 
domiciliaria en un montón de municipios? ¿Son estos recor-
tes o es renacimiento valenciano? (Aplaudiments)

Elaboración de la ley valenciana de educación . Nosotros le 
propusimos un pacto, ¿y sabe qué dijo la portavoz de educa-
ción aquí? Que era una propuesta miserable . ¿Es miserable, 
señor Puig, que los padres elijan libremente el centro donde 
quieren llevar a sus hijos? Por cierto, señor Marzà, reciba 
a los 23 padres del Colegio Vicent Marzà, de su padre, que 
lleva el nombre de su padre, que no han podido matricular a 
sus hijos en el Vicent Marzà, recíbalos . (Aplaudiments)

¿Es propuesta miserable…? Lo digo porque, como va a ser 
candidato a la alcaldía… ¿Es una propuesta miserable que los 
padres elijan el tipo de educación? ¿Es una propuesta mise-
rable que 250 .000 salgan a la calle a protestar? Y su modelo 
de inmersión lingüística no es el demonio con patas, eviden-
temente, es un modelo pedagógico . Pero yo les digo que ese 
modelo, el que han llevado a cabo los separatistas catalanes, 
es ilegal . No lo dice el PP, lo dicen numerosas sentencias del 
Tribunal Supremo .

Y los barracones, que no iban a destinar ni un solo euro a 
los barracones . Este año, un millón de euros más para impo-
ner y establecer 29 barracones más en 17 municipios de la 
Comunidad Valenciana . (Aplaudiments)

Y es más: iban a paliar los efectos de la ley educativa, de la 
LOMCE. ¿Y por qué no paralizan los efectos negativos de su 
política educativa? ¿Por qué no escuchan al TSJ, al ministe-
rio fiscal, al Consell Jurídic Consultiu? ¿Por qué no tratan en 
pie de igualdad a todos los universitarios, estudien en univer-
sidad pública (aplaudiments) o privada? Por cierto, todos sus 
hijos en privada. ¿Por qué? ¿Por qué no bajan las tasas univer-
sitarias? No, que ustedes se comprometieron a bajarlas 
cuando estaban en la oposición (aplaudiments), no congelar-
las, bajarlas .

Miren, bloque cuatro del Titanic . Nuevo modelo produc-
tivo . Este, la estrella, señoría . La expectación era inmensa . La 
gente se preguntaba: ¿querrán traer a Valencia la city londi-
nense o convertir la Comunitat Valenciana en Silicon Valley? 
Hombre, ni una cosa ni otra. En el término medio está la 
virtud . Tampoco los carriles bici, que dice Ribó que es lo único 
que va a hacer en la tercera ciudad, que es Valencia . Seriedad . 
Miren ustedes, han hecho el ridículo espantoso en este tema .

Les voy a dar tres datos en tres áreas donde su gestión ha 
sido especialmente nefasta: comercio, turismo y agricultura. 

Agricultura: paralización de ayudas a jóvenes. El mayor 
recorte, 78 millones de euros . Solo se dedican a la agricultura 
ecológica, que está bien, que es el 10% . Pero el restante 90% 
de agricultores tradicionales, señor Puig, se sienten tan aleja-
dos de usted y de su consellera como yo de la estación espa-
cial . (Aplaudiments)

Mire usted, en materia de agua: dice usted, lo ha dicho, bien-
venido, pero es que su consellera dijo aquí que los montes no 
había que limpiarlos y que la Comunidad Valenciana no tenía 
un problema de déficit hídrico. Dios mío. No a los trasvases y 
sí a las desaladoras . Por cierto, que no se puede subvencionar 
permanentemente el agua desalada, a ver si le dice alguien 
que diga cosas que son verdad, y no mentiras .

Mire usted, dice que no hay que utilizar el agua como arma 
política. ¿Qué hizo su compañero ZP, Zapatero, que estuvo 
el otro día, cuando derogó el plan hidrológico nacional, por 
el cual hoy, si se hubiese llevado a cabo, esta comunidad no 
tendría déficit hídrico? ¿Qué hizo? Utilizarlo políticamente, 
como García-Page cuando impugnó el memorándum, que eso 
sí que es llegar a acuerdos en materia de agua .

En turismo, ahora dicen ustedes que el modelo… Han denos-
tado este modelo turístico, no saben si van a poner la tasa 
turística sí o no. No sé qué harán con las inversiones. Pero 
ahora dice que van a entrar en el sector privado, aquí, va a 
entrar en la gestión del turismo. Y yo me pregunto: ¿por qué 
entra en turismo y no en educación y sanidad? ¿Es que hay 
más empresarios más amigos en turismo? ¿Es que los barcos 
son importantes? Es una pregunta que lanzo . (Aplaudiments)

Ustedes, a lo mejor con inversiones como el tren de la costa o 
la línea 9, que la cerraron el día después, una semana después 
de inaugurarla y hable de todas esas obras que paralizó 
Zapatero y que ha puesto en marcha el gobierno de Rajoy, y 
la nacional 232, el puerto de Querol, la variante de Benissa, 
todas esas cosas .

Y comercio, un gran titular, y con esto lo digo todo . Antes 
estaba el alcalde de Alicante, que compartirá el cien por cien 
conmigo esta afirmación. Caos absoluto en la política de 
horarios comerciales . Con eso está dicho todo .

Dijeron que iban a impulsar la transición ecológica del 
modelo productivo . Esta es la mejor . Nadie sabe lo que es la 
transición ecológica del modelo productivo . Pero queda bien . 
Y así, la señora vicepresidenta se pasea en horario laboral, 
entre plató y plató, quedando bien . Y claro, luego nos ente-
ramos que el modelo, la transición económica del modelo 
productivo necesitan ustedes treinta años para cambiar el 
modelo productivo de la Comunidad Valenciana .

Señor Puig, creo que habrá gente dentro de treinta años . 
Tengo seguro que, conociendo su dilatada trayectoria polí-
tica, usted ocupará algún cargo público (aplaudiments) o 
seguirá dirigiendo el PSOE . Y la presidenta del Partido 
Popular estará jubilada . Estará jubilada .

Recuperación… Otro. Recuperación del sistema financiero 
valenciano . Y hablan ustedes de banca pública, a la venezo-
lana, en honor al señor Montiel . Por lo menos, antes, cuando 
había buenas relaciones, porque ahora lo de paz y amor creo 
que se ha diluido. No sé, ustedes dirán. Yo no me meto, en 
matrimonios es mejor no meterse . (Rialles) Pero mire, han 
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anunciado un banco público para el 2017, y claro, usted es 
consciente de que no puede hacer el ridículo así, en España, 
el siglo XXI, la Unión Europea, un banco público, no diré que 
como en Venezuela .

Voy a poner el ejemplo de Cataluña, del banco público cata-
lán . Señor presidente, vuelve usted a engañar y a mentir . Al 
final, voy a pensar que es usted un mentiroso compulsivo. ¿Les 
ha dicho a los valencianos cómo está el banco público cata-
lán? ¿Se lo ha dicho de verdad o les vuelve a engañar, como en 
televisión? Pues mire usted, yo se lo diré: está parado, porque 
es ilegal, porque el banco europeo no le va a dar nunca la ficha 
bancaria . Y es que eso denota su hoja de ruta separatista, su 
hoja de ruta en educación, y en estas cuestiones de control, 
señor Puig, y denota el drama de la izquierda valenciana . ¿Cuál 
es? Que ustedes prefieren ser catalanes de segunda a valen-
cianos de primera . (Aplaudiments) Eso .

Bloque cinco del Titanic . Financiación justa y auditoría ciuda-
dana . Los once diputados del Partido Popular en el Congreso 
votaron sí al cambio de modelo de financiación. Los dipu-
tados, los once diputados de Compromís y del PSOE vota-
ron no . Mire, ¿sabe usted el acuerdo del Prado, ese que 
Compromís le propuso a su jefe, Pedro Sánchez, para 
apoyarle en la investidura, qué dice en la medida 26? Cambiar 
el modelo de financiación de la Comunidad Valenciana y 
reconocer la deuda histórica .

Y yo, llegados a este punto, señor Puig, con todo el respeto, 
le pregunto: ¿es eso chantaje? ¿Le está haciendo chantaje 
Compromís al Partido Socialista Obrero Español? ¿Es chan-
taje las palabras del señor Salvador Navarro, de los empresa-
rios valencianos, cuando pide abstención para desbloquear 
la situación española y poder cambiar el modelo de financia-
ción? (Aplaudiments) Díganlo . Díganlo .

Ahora, donde ustedes han cambiado radicalmente en su 
discurso es en las cuentas públicas . Ahora resulta que La 
Generalitat no tiene un problema de gastos, no somos 
«despilfarradors» . Ahora hay un problema de ingresos, ahora, 
en el 2015 . Bienvenido, señor Puig . Porque en el 2009, 
cuando su amigo Zapatero cambió el modelo de financiación 
que machaca a la Comunidad Valenciana, ustedes, señora 
Montón, lo votó, lo aplaudieron (aplaudiments) y lo celebra-
ron . Bienvenidos . Bienvenidos .

Hasta su síndic de Comptes, que hoy nos acompaña, junto con 
el presidente del Consell Jurídic Consultiu, ha dicho que solo 
el 90% de la deuda de la Comunidad Valenciana se debe, el 
90, a la infrafinanciación. Solo el 10% al despilfarro, que es un 
poco menos que lo que ustedes despilfarraron en el Castor, 
1 .700 millones, y 500 millones en cinco desaladoras, que no 
sabemos qué hacer con ellas. (Aplaudiments) Bienvenidos .

La Agencia Tributaria, como los catalanes separatistas, que 
no ha creado, pero sí el expolio fiscal. Mire usted, usted ha 
engañado de nuevo a los valencianos . Este es el plan econó-
mico financiero que ustedes aprobaron y enviaron al Consell, 
al ministerio de hacienda . No aparecen los 1 .300 millo-
nes del 2016 . Pero es que usted ha dicho que en el 2017 los 
va a poner. Y en este, en este documento oficial de ustedes 
tampoco están . (Aplaudiments) Vuelve a mentir .

Pero le voy a decir, señor Puig, qué es lo que usted no ha 
dicho aquí y sí que va a hacer: expolio, subida de impuestos. 

Impuesto sobre sucesiones: 321 millones de euros más. IRPF, 
254 millones más . Impuesto sobre patrimonio, 6 millones 
más . Impuesto sobre transmisiones patrimoniales, 265 millo-
nes más . Impuesto sobre hidrocarburos, 4 millones más . Y 
tasas, 260 millones de euros . Señor Puig, subida masiva de 
seis impuestos para todos los valencianos, no para los ricos 
(protestes y aplaudiments) por 1 .100 millones de euros .

Respeto, señor presidente. Tranquilidad. Yo sé que hay que 
animar el debate, pero tranquilidad . (Veus) Mire, 1 .140 millo-
nes de euros para tapar su caos . Los asesores . Para contratar 
a sus amigos . Todo eso, subida .

Y hasta aquí, señor presidente, el catálogo de mentiras . Este 
es su balance, el que hoy no ha venido aquí a explicar de 
verdad, por el cual ustedes se desangran en votos solo en 
un año del renacimiento. ¿Y sabe usted qué es esto, señor 
Puig, señor presidente? El pacto del Titanic . Papel mojado . Se 
hunde . Hace aguas . Y ustedes lo sabían . Tanto lo sabían que 
no había pasado ni un año, ni un solo año y ya en abril querían 
cambiarlo. Cinco meses después, ni tienen tiempo ni quieren. 
No sé yo si es que no se llevan bien con el señor Montiel, o no 
hay una relación fluida.

Pero francamente, señor presidente, esto a la gente, a los 
valencianos no le importa absolutamente nada, nada . A la 
gente no le importan estos papeles, ni esa verborrea de uste-
des, ni esas grandes declaraciones . Los valencianos están 
esperando trabajo, están esperando ilusión, están esperando 
un proyecto de futuro . (Aplaudiments)

Podría hablarles de empleo, ese que les dejamos nosotros . 
Setenta mil puestos de trabajo creaba esta comunidad y 
en el último año, decreciendo, un 7%. ¿Sabe usted por qué? 
Porque la inercia se acaba, señor presidente . Se acaba la iner-
cia . O los jóvenes, el Avalem Joves, doscientos millones que 
gestionó el Partido Popular y que no han hecho absoluta-
mente nada .

Mire, señor presidente, voy acabando porque me gusta ser 
rigurosa con los tiempos, tanto en la tribuna como los de 
inicio de las sesiones que usted ha llegado un poquito tarde . 
En el parlamento británico le hubiesen amonestado . Mire 
usted, ustedes llegaron para cambiar las cosas . Ustedes le 
dijeron al pueblo valenciano que iban a cambiar las cosas . 
Cuatrocientos veinte días después, los valencianos saben 
que tienen un gobierno moroso, un gobierno teniente, un 
gobierno que no paga las residencias, ni a los dependien-
tes, un gobierno que está lamentándose continuamente, un 
gobierno que enfrenta .

Ustedes dijeron que venían ací a escoltar la veu d’un poble, del 
poble valencià . Y el pueblo valenciano ha hablado dos veces . 
Habló el 20 de diciembre, en menos de un año, y habló el 26 
de junio . Y su voz fue clara, pero ustedes no la escuchan . Su 
voz fue clara y les dijo que sí, que sí, que estaba muy bien la 
herencia recibida, pero que había que mirar al futuro, que 
había que unir, que había que luchar, que había que trabajar, 
que había que genera ilusión, eso que ustedes son incapaces . 
Y hoy le digo, señor Puig, que ustedes no escuchan la voz de 
un pueblo, señor Puig . No la escuchan porque ustedes son el 
problema de los valencianos .

Muchísimas gracias . (Aplaudiments)
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El senyor president:

Moltes gràcies, senyora Bonig .

A continuació, té la paraula el molt honorable president de 
La Generalitat en el torn de rèplica separada a cadascun dels 
oradors .

El senyor president del Consell:

Moltes gràcies, president .

Sempre seria un avanç passar de Thatcher a Blair, (aplaudi-
ments) però jo crec que vosté està molt més prop de Donald 
Trump. Molt més prop. (Aplaudiments) Perquè a més per si..., 
per què sap el que passa? Sap el que passa? Que he tingut 
d’intentar . . . sí, sap el que passa? Que se necessita tindre 
molta barra, se necessita de veritat faltar molt al respecte 
dels valencians i valencianes a vindre ací amb este desparpajo . 
Perquè, sap el que passa? Que nosaltres no es que parlem de 
l’herència com una qüestió de debat entre partits polítics, és 
que l’herència és el que està matant a esta comunitat, sap? Li 
he parlat de tot el que ha passat ací . I clar, i clar . . .

Senyoria, li vaig a dir una cosa, mire, en totes les al·lusions 
personals jo, a estes altures, la veritat és que ja..., però li vaig 
a dir una cosa, perquè clar, m’ho ha posat massa fàcil . El que 
no vaig a ser jo és senador territorial imputat. Això és el que 
no vaig a ser jo . (Aplaudiments)

Perquè sap el que passa? Perquè sap el que passa? Que s’ha 
de començar pel principi i vostés no poden ser una bona 
oposició perquè han sigut un mal govern . I sap el que passa? 
Que la seua credibilitat està baix mínims . Per què? Doncs 
perquè vostés van fer una destrossa en el govern i ara l’únic 
que estan fent és intentant..., fugint davant amb un discurs 
absolutament radical i fora del que és el context d’una dreta 
moderna . Per això esperem que alguna altra dreta, de veri-
tat, assumisca el que necessita este país, que és tindre uns 
conservadors democràtics de veritat que miren endavant, 
que no insulten els altres, que no insulten la intel·ligència . 
Això és el que necessitem.

Mire, li vaig a dir més, li vaig a dir més per acabar aquest capí-
tol. També li dic una cosa. Sap? Jo he estat amb responsabili-
tats públiques que els ciutadans han decidit en cada moment . 
No he estat sempre amb cotxe oficial. Va haver-hi un temps 
que estava fins i tot... –i en el meu estudi que està penjat ahí 
en el portal i pot mirar el temps que jo he estat treballant i 
com he estat treballant– hi ha fins i tot uns quants anys que 
vaig estar sense seguretat social . Sap per què? Per plan-
tar-li cara a aquell que l’ha feta a vosté responsable del Partit 
Popular . Al senyor Carlos Fabra, el recorde . Doncs mire, això 
és la història.

Però bé. Anem a parlar del que hem vingut a parlar ací, no 
de les ocurrències que vosté ha plantejat este matí. Mire, fa 
referència al sectarisme educatiu. Clar, vosté parlar de secta-
risme és terrible, no? perquè bé, és difícil trobar una persona 
que tinga uns criteris més sectaris que vosté. Però en qualse-
vol cas li he de dir que pot manifestar-se la gent amb caràcter 
preventiu, que és el que estan dient alguns, que estan mani-
festant-se amb caràcter preventiu per a vore què passa en 

el futur. Bé, això és el que està dient fins ara. Perquè, clar, no 
se podia entendre de cap manera que se puguera gent mani-
festar front a una situació que està igual o millor en els seus 
àmbits que abans .

Per exemple, cent professors més a la concertada. Quan 
el Partit Popular dia que anàvem a acabar . . . este any, cent 
professors més. Acord de recol·locació dels professorats 
signats per totes les patronals de la privada . És que se’n 
passen de frenada . Se posa a la dreta d’aquells que diu repre-
sentar. Bé, doncs no. L’acord de recol·locació va ser amb les 
patronals de la concertada. I li vaig a dir més. Hi ha hagut més 
acords en el Consell Escolar Valencià que mai. Això és cohe-
sió, això és cohesió entre els ciutadans. (Aplaudiments) Ara, jo 
entenc que si per a vosté la comunitat educativa és la comu-
nitat ja uniformada, doncs eixa és la uniformada.

Rescatar persones. Sí, rescatar persones és de veritat que 
tots els indicadors i totes les xifres que li he donat jo abans 
són xifres que són públiques i estan publicades . I de veri-
tat n’hi ha un problema que és de matemàtica, quan diu..., 
està fent una referència als menjadors escolars, és que 
resulta que ara ja n’hi ha part dels menjadors escolars que 
abans s’havien d’assistir des de benestar social, que en estos 
moments ja s’està fent des d’educació . Per tant, s’ha augmen-
tat el servei als ciutadans, als xiquets i a les xiquetes, a les 
famílies. Ara això és aixina, què anem a fer? (Aplaudiments)

Home, és que ha dit coses que la veritat és que..., en infra-
estructures diu que és un..., estava dient que han fet moltes 
carreteres. Bé, jo mai he dit que no hagen fet res. Faltaria 
més, faltaria més que no hagueren fet res. Ara, vint quilòme-
tres a l’any en carreteres tampoc és per a..., és a dir, és una..., 
bé, vull dir que està bé, però bé tampoc no és que siga, no és 
que siga..., segons les dades que ha dit vosté, que no sé si són 
certes .

Perquè li vaig a dir una cosa respecte a les seues dades . Si 
totes les seues dades tenen el rigor que jo tinc cent noranta-
huit assessors, és evident que no hem de fer-li cas ni a una 
xifra, ni a una xifra . (Aplaudiments) És que és una broma. 
Com vosté vol dir això? Com pot pujar ací i dir que tinc cent 
setanta-huit o cent noranta-huit, no sé, perquè em pareix una 
cosa increïble . Mire, este any tinc exactament menys asses-
sors que el senyor Fabra. Tenien en presidència més gestió 
que el senyor Fabra . (Aplaudiments)

Però és igual, si és igual. El problema fonamental és que 
a vosté, sincerament, l’única cosa que li importa en estos 
moments és salvar la situació política del seu partit i eixa és la 
realitat. I avui el que vol és que ací se munte un cert canyaret 
perquè té un problema molt greu. Haguera tingut de pujar 
ací i dir, «perdó als valencians, perdó a esta cambra per haver 
proposat a la senyora Barberá i a partir d’ara dic que esta 
senyora ha de deixar de representar els valencians». Això és 
el que hauria d’haver fet avui . (Aplaudiments)

Respecte a les vacances de tots . Mire, jo li vaig dir una cosa, 
és que... perquè es tracta de faltar per faltar, jo tampoc no 
li vaig a dir a vosté..., acaba dient que he arribat tard. No, 
estava ahí fora i haguera entrat, però és que vosté va tardar 
un dia perquè tenia un embús monumental i no va passar res . 
I vam esperar. Vull dir, és que és faltar per faltar. És que és 
una actitud que la veritat no ho entenc . Perquè, la veritat jo 
sóc de bon tarannà però no ho entenc .
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Mire, li dic una cosa que és elemental: el govern ha estat 
treballant tot el mes d’agost i han fet deu dies de vacances . Sí 
senyora, sí . Sens dubte, moltes menys vacances que molts de 
vostés i alguns dels que se riuen han estat de vacances des de 
fa molts anys . (Aplaudiments) Alguns d’ells millor que estiguen 
de vacances. Però bé, en qualsevol cas, li dic el pla de vacan-
ces de la sanitat que és l’important. Hem augmentat el 7,6 
el pressupost, s’han obert més llits que mai i s’ha contractat 
més professionals. I a Alacant i a Elx com li he dit, s’han obert 
els centres de salut per la vesprada . Això es el que ha passat . 
Però a vosté no li interessa, doncs no li interessa.

Respecte a altres qüestions que ha anat plantejant . És 
evident que la qüestió de l’aigua, han fet tanta demagògia 
durant tants anys que és difícil, és difícil no estar subjectes al 
que ha estat el seu imaginari. Vostés van dir en un moment 
determinat –estem remuntant-nos als anys noranta– que 
la solució per a l’aigua era un macrotransvasament en tota 
Espanya . Finalment, els governs legítims i altres comunitats 
autònomes i bé... finalment no se va desenvolupar eixa pla.

No se va desenvolupar eixe pla i després van tornar a gover-
nar, el Partit Popular . I el Partit Popular que estava gover-
nant a la Comunitat Valenciana, a Aragó i governant a 
Espanya, va ser incapaç d’arribar al més mínim acord per a 
fer el transvasament . Per tant, deixen d’enganyar la gent, no 
n’hi ha transvasament possible en estos moments de l’Ebre . 
(Aplaudiments) Deixen ja de dir tonteries, perquè això no va a 
cap lloc, perquè això és mentida, perquè vostés ho hagueren 
pogut fer i no ho han fet. Per tant, ja està bé. Diguen-los als 
llauradors la veritat i als regants la veritat .

I ja no diguem res més del Tajo-Segura. Nosaltres el Tajo-
Segura estem personats . Cada vegada que el govern de 
Castella-la Manxa pren alguna acció, nosaltres immediata-
ment ens personem i defensarem els interessos dels regants . 
Clar que sí . I defensem els interessos dels ciutadans d’esta 
comunitat . Però estem actuant amb intel·ligència i la conse-
llera el que no se dedica és a la propaganda ni a intentar ser 
res més que ser una bona consellera . No intenta fer cliente-
lisme en la província ni intenta fer altres coses . (Aplaudiments)

El que intenta fer la consellera és un treball decent. I el treball 
decent és dir-los als ciutadans la veritat i, a més a més, tindre 
un projecte per tal de fer possible allò que volem, que les 
ciutadanes i els ciutadans, que les empreses tinguen recur-
sos. I d’això es tracta. I per això hem d’aprofitar i per això ens 
hem plantejat el que és la nova política de l’aigua. I els he 
dit que és una política que està basada fonamentalment en 
intentar aprofitar tots els canals possibles, totes les possibili-
tats que n’hi ha en estos moments .

I clar, que ara se vinga posant en qüestions de les dessali-
nitzadores . Però, escolte, si les dessalinitzadores en estos 
moments és el senyor Rajoy el que va dir l’altre dia que s’ha-
via de subvencionar l’aigua dessalada . És Rajoy . No me diga 
(inintel·ligible) ... Ho va dir Rajoy a Múrcia. I jo li vaig dir: «Oiga, 
señor Rajoy, si va usted a subvencionar el agua desalada de 
Murcia, aquí también, aquí también, aquí también.» Per tant, 
les dessalinitzadores no són las centrales nucleares del mar . Les 
dessalinitzadores estan donant aigua i possibilitant aigua a 
milers de països del món, a centenars de països. És que és una 
cosa ridícula este debat contra les dessalinitzadores . Nosaltres 
no estem en contra d’instruments de progrés per a, d’alguna 
manera, garantir el que són els serveis públics fonamentals .

Per tant, és un discurs absolutament fora del que és la reali-
tat. Perquè és que vosté no està dient això ni en Múrcia ni 
en cap lloc, en cap lloc . En Canàries han dit alguna vegada 
que estan en contra de les dessalinitzadores? És que no té 
sentit . Ara què hem de fer? Hem de buscar tots els instru-
ments possibles perquè certament el camp valencià i en 
zones molt determinades com el Vinalopó, necessiten aigua . 
I per això s’ha començat a construir el postransvasament . 
I per això el Govern d’Espanya d’una vegada ha d’acabar la 
bassa de San Diego, que l’acabe ja! Això ens serviria d’una 
manera fonamental per a solucionar el problema de l’aigua en 
les comarques que més se patixen. Però el compromís de La 
Generalitat és inequívoc en esta qüestió.

Respecte a altres qüestions de gestió, jo, la veritat és que, 
clar, «un gobierno que no sabe gestionar», bé, jo sóc molt 
autocrític i la veritat és que no he fet un discurs triomfalista, 
he dit que estàvem en el començament d’un canvi, d’un canvi 
de tendència, tots els indicadors no em diran que estan mala-
ment, estan millor, tot estava millor que estava però no és 
triomfalisme, gens de triomfalisme, en absolut . Ara, ¡clar!, 
quan diuen «no, no, la gestió, no saben gestionar», i jo dic: 
doncs, hem de gestionar molt millor, de veritat .

Però, ¡clar!, però, ¡clar!, pero los que estuvieron antes que noso-
tros, esos, vosté, 350 milions als calaixos sense pagar las 
vivendes, ¿això era gestionar bé?, ¿això era gestionar bé? 
(Aplaudiments) ¡No em diga, per favor! Això era gestionar bé. 
¿O era gestionar bé com tenien vostés qualsevol de les àrees, 
que quasi podíem fer com en les oposicions; traga un número 
i jo li parlaré d’eixe número? (Veus i rialles)

Perquè, ¡clar!, realment, ací n’hi ha una situació que és terri-
ble, jo li he parlat de cinc mines però li podia parlar de moltes 
més. Ahir, vam desbloquejar un projecte que, si em perme-
ten, sense ser grandiloqüent, diré que és històric; el conseller 
i jo vam estar amb la presidenta de Sepides desbloquejant el 
Parc Sagunt (aplaudiments), que era una bona iniciativa, però 
que vostés eren incapaços durant anys i anys de desbloque-
jar-la, anys sense desbloquejar eixa qüestió .

O siga, ¿és bona gestió o és mala gestió? Bona gestió és 
tindre-ho desbloquejat; mala gestió és desbloquejar-ho. Bé, 
és que així és la realitat. O siga, la realitat que n’hi ha en estos 
moments és que, clar, ¿quins paràmetres de gestió s’han de 
fixar? ¿Quins paràmetres de gestió ens hem d’inventar per a 
saber si gestionem bé o gestionem malament?

Jo li dic una cosa, mire, no sé si vosté coneix moltes perso-
nes que ja no paguen el copagament, a la millor vosté no ho 
coneix, no ho sé, no sé si coneix a moltes persones que estan 
en residències de la tercera edat que són majors, però jo li 
dic, ¿sap?, a tots eixos, a tots eixos que no van a eixes mani-
festacions que vosté assenyala, a tots eixos se’ls ha ajudat 
un poquet a millorar la vida . (Aplaudiments) ¡Un poquet! ¡Un 
poquet!

A les persones, més d’un milió de persones, a les persones 
que no podien pagar els medicaments i que, per tant, deixa-
ren de seguir els seus tractaments, que el 27% dels que ho 
havien deixat han tornat, a eixes persones se’ls ha ajudat, 
naturalment que se’ls ha ajudat .

A les persones majors que estaven en residències i que esta-
ven sense cap capacitat de tindre una certa autonomia de gasto 
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perquè se’ls havia llevat fins a les pagues extraordinàries i que 
ara se les han tornades, eixa gent, li ho asseguro, estan molt 
més contents amb este govern que en l’anterior; com la gent 
que anava als centres de dia, que ara poden anar d’una manera 
gratuïta . I n’hi ha moltes persones que ens ho agraïxen cada dia, i 
moltes famílies, i moltes persones que estan cada dia . . .

Mire, n’hi ha una carta que li van enviar l’altre dia a la vicepre-
sidenta que –crec– és molt significativa. (Veus) ¡Ah!, no la vol 
sentir, bé, doncs no la dic. (Rialles) No, no, però si és igual, si a 
mi... ¡Escolte!, mire, jo el que li dic és una cosa, que si vostés 
volen dir que tot està fatal, que està molt malament que 
hàgem llevat copagament, doncs ¡diga-ho! ¿Està malament 
que hàgem llevat el copagament? ¡Clar que està malament!, 
segons vosté, perquè el que fan vostés des del Govern d’Es-
panya és recórrer-ho! (Aplaudiments)

Vostés estan a favor del copagament, sí, ¡val!, estan en contra 
que els xiquets que tinguen problemes de diversitat funci-
onal o les persones que tenen problemes d’esquizofrènia o 
altres malalties que ara poden anar als centres ocupacionals 
doncs això els sap malament, pareix que havíem d’estar com 
abans, ¡pagando o fuera! ¡Doncs, no!

¡Clar que n’hi ha diferència de vore les coses! Vostés ho 
veuen des d’una perspectiva que l’interés general està resi-
denciat només en algunes classes determinades i els altres 
pensem que no, que n’hi ha coses que són drets i que per 
damunt de qualsevol altra filosofia han d’estar situades on 
pertoca . (Aplaudiments)

Ara, el que és el súmmum és quan vostés fan referència a una 
cosa que és impressionant, que és l’actitud del Govern d’Es-
panya respecte al finançament.

Mire, d’acords de no disponibilitats la que en sap molt és 
vosté, perquè si 731 milions a febrer del 2013 no li pareixia 
una qüestió important doncs 78 que hem aconseguit ara serà 
no res, ¡serà no res!

Per tant, vostés que han retallat però no a meitat de curs, no 
al final com ara, no, no, no, retallaren a febrer el pressupost 
que havia passat per esta cambra i a febrer abans d’obrir-lo ja 
estaven retallant-lo, 731 milions .

¡Escolte!, de veritat, este ha sigut un ajust tècnic, absolu-
tament tècnic, fins a tal punt és així que com el ministeri és 
conscient, el ministeri és tan conscient d’esta situació que 
és impossible, el ministeri en moltes coses doncs ja ni entra, 
¿per què?, doncs perquè vostés van molt més enllà del que 
vol el ministeri; el ministeri al final ens ha retallat 78 i vostés 
volien que ens retallaren 1.300. Això no és possible.

I, mire, no anem a passar per allò dels 1 .300, els 1 .300 estan 
en el pressupost, ho ha aprovat esta cambra, i són dels valen-
cians i les valencianes, són dels valencians i de les valencianes 
(aplaudiments), i es poden situar a un costat o a l’altre, amb els 
valencians o a Madrid, en Gènova .

Mire, respecte a l’atenció social és evident que si nosaltres 
férem cas al que ha sigut la seua manera d’entendre la polí-
tica, efectivament, i assumint eixa qüestió pressupostà-
ria, cinquanta mil valencians dependents es quedarien per a 
sempre sense ajudes; deu mil persones majors es quedarien 
sis mesos sense poder estar en residències .

I això, entre moltes altres coses, nosaltres no ho anem a 
permetre i anem a exigir el que és dels valencians. Nosaltres 
ho hem dit moltes vegades, ni més ni menys, és que és el que 
ens pertoca, i és el punt central d’este debat; el punt central 
és que hem d’aconseguir el finançament que ens pertoca.

I li dic una cosa, l’statu quo, que és el pitjor, es va fer en el 2002, 
però jo no vaig a discutir sobre un model o l’altre . Ho he dit 
moltes vegades, jo puc ser amic de moltes persones i puc estar 
en desacord amb elles, però és que ¿sap el que passa? Mire, jo 
quan estava el president Zapatero, l’altre dia en un debat amb el 
president Zapatero, jo, davant del president Zapatero li dic que 
no estic d’acord amb el seu fons de finançament. Això amb un 
líder del PP és inimaginable, ¡vaja!, inimaginable. (Aplaudiments) 
Imagine’s un líder del PP que alguna vegada en la història li 
diguera alguna cosa a algú . ¡Per favor! Doncs, mire, jo mantinc el 
meu discurs exactament igual davant de Zapatero que darrere 
de Zapatero perquè és el discurs de la coherència.

I jo no vaig votar perquè no estava però, en qualsevol cas, li 
dic una cosa: vostés encara volien perpetuar un sistema que 
era pitjor ¡per a la Comunitat Valenciana! Per tant, ¡ja està 
bé! El model Zaplana és un model que era encara pitjor per a 
la Comunitat Valenciana, segons diu, segons diu el ministeri 
d’hisenda . Per tant, així està la qüestió .

Per tant, ¡clar que anem a posar-ho! Ja li ho dic amb tota 
claredat, en això no hem de fer un gran debat, anem a tornar 
a posar els 1.300 milions d’euros fins que no s’arregle la situ-
ació d’infrafinançament de la Comunitat Valenciana. Punt 
final, fins ahí. ¿Per què? ¿Saps per què? Perquè no volem 
deixar que els drets dels valencians es tornen a xafar més 
(aplaudiments), i no volem deixar xiquets fora de l’escola, i no 
volem deixar gent major fora dels centres, i anem a continuar .

De fet, mire si s’avancen al que és la mateixa idea del govern, 
és que mire si és així que ni ells ¡ens l’han demanat! És que no 
l’ha demanat ¡ni el ministeri! Vosté sí, el ministeri no.

Respecte a una altra qüestió que és fonamental, que són les 
taxes universitàries .

Mire, el Consell vol garantir la igualtat dels ciutadans davant del 
fet educatiu. La palanca de creixement d’un país és, sens dubte, 
l’educació . I, per tant, el que hem fet ha estat augmentar el 40% 
les beques . Hem optat per una política de beques abans de la 
reducció de taxes perquè hem pensat que és més just. Sap vosté 
que cada estudiant que va a una universitat pública té al voltant 
d’un 80% de beca generada perquè ho paga La Generalitat; la 
resta, el 20%, és el que ha d’ajudar a aquells que no poden.

I per això s’ha fet una posició, una posició clarament progres-
sista . Jo entenc que n’hi haja gent que no estiga en eixa posi-
ció, però el que s’ha fet ha sigut una posició progressista .

Augmentar les beques a la gent que té menys recursos; 
reduir la nota d’accés –que açò ja era la broma monumen-
tal que si ets pobre a més has de ser més llest perquè, si no, 
doncs no–, el cinc és cinc, i el sis és sis, si és cinc és cinc, si és 
sis és sis (aplaudiments) per a tots .

I això és el que s’ha fet, i el que s’ha fet ha sigut normalitzar 
una situació, normalitzar una situació que és una situació que 
venia mal donada del passat . Perquè, clar, si ací n’hi havia fent 
pràctiques en els hospitals universitaris, que pagaven la seua 



Número 58  ¦  14-09-2016 Pàg. 2727

matrícula, i que després estaven fent pràctiques gratuïta-
ment a hospitals públics, doncs ahí alguna cosa falla, ¡alguna 
cosa falla!, i en eixa part del negoci alguna cosa fallava .

I en això el que s’ha fet és simplement fer el mateix que es fa 
en la immensa majoria de comunitats autònomes d’Espanya . 
¡Res més! No el radical Marzà, ¡no!, el mateix que es fa en la 
immensa, com té (inintel·ligible)  . . . d’Espanya, en la immensa 
societat espanyola es fa això . No entenc perquè es vol portar a 
esta situació al conseller, que el conseller, a més, és un home de 
tarannà i parla amb tots, amb tots els rectors i amb tots .

Mire, dels barracons, barracons . . . (Veus) (Algú fa: «Xxxt.»)

El senyor president:

Senyories, una miqueta de silencie per a escoltar l’orador .

Continue vosté.

El senyor president del Consell:

Ací, de radical, radical, per a radical estan ahí, ¿eh? (Veus) 
Però no, però no passa res, és una broma por la injerencia en el 
discurso, por nada más .

Però, respecte als barracons, mire, en el 2015-2016 n’hi 
havia 1 .031 barracons dedicats a aules que afectaven a 
19 .918 alumnes; en el 2016-2017 n’hi ha 936 barracons que 
afecten a 9 .600, s’ha reduït amb 96 els prefabricats i l’im-
pacte correspon a (inintel·ligible)  . . . alumnes .

Naturalment és absolutament insatisfactori però en un any, 
vostés, ¡escolte!, és que alguna cosa saben de gestió, en un 
any ¿nosaltres podem canviar i acabar amb els barracons? 
Això òbviament és impossible.

L’inici de curs, ja n’hi ha cinc col·legis nous: Petrer, Ibi, 
Almàssera, Nàquera i Gandia però, sobretot, el que s’in-
tente… (Veus)

El senyor president:

Senyories .

El senyor president del Consell:

¿No són nous?

¿És que és seua La Generalitat? No, La Generalitat és…

El senyor president:

Senyories, senyories, un poquet de respecte i silenci per a 
escoltar a l’orador, com es demana en altres…

El senyor president del Consell:

Hem elaborat el mapa d’infraestructures per tal de solucio-
nar d’una manera objectiva i no amb clientelisme el que ha de 
ser un mapa d’infraestructures .

Respecte als llibres de text, doncs, bé, podran dir el que 
diguen, però la realitat és que les 360.000 famílies que han 
estat afectades positivament doncs ¡escolte! tots eixos estan 
ben contents, ¿eh?, ben contents. Per tant, no sé (aplaudi-
ments), probablement a vosté…

I en este programa de Xarxa Llibres vullc agrair molt especi-
alment el treball que han fet els professors i professores, els 
agraïsc el treball que han fet, sé que és un treball considera-
ble, però crec que és molt important poder donar eixe exer-
cici de pedagogia positiva i d’igualtat .

I jo no sé, també, hauran de decidir, estem d’acord, es millor, a 
vore, els ciutadans hauran de decidir, ¿és millor que n’hi haja 
un programa com Xarxa Llibres que va proporcionant l’ac-
cessibilitat de tots als llibres o és millor com ¡abans!, que 
cada u es pague els llibres? És que això és el que cal elegir: o 
els pagues o no els pagues, i la gent, els ciutadans hauran de 
dir-ho, què preferixen . (Aplaudiments)

I, realment, tampoc ens queda dir moltes més coses perquè 
(veus), no, perquè…, no, no, la veritat és que no, la veritat és 
que jo crec que… ¿Sanitat? Gràcies, doncs, cap problema .

Jo crec que en sanitat n’hi ha dos qüestions fonamentals –
com vosté ja sap–: una ha de vore amb la universalització de 
la sanitat, que crec que és un element bàsic i fonamental, que 
a esta comunitat podríem estar ja tots orgullosos, podem 
estar orgullosos perquè ha passat un any, podem estar orgu-
llosos que ja no n’hi ha valencians de primera ni de segona, 
que tot el món és atés, que jo crec que això és un avanç subs-
tancial, primer avanç; segon avanç, que els copagaments ja 
s’han reduït, sobretot mos agradaria que anàrem més enllà 
amb els copagaments però, de moment, en els que podem és 
que aquelles persones que tenen una renda inferior a 18 .000 
euros a l’any, eixes persones ja no paguen en farmàcia, la qual 
cosa també és una cosa positiva.

També és positiu que en estos moments estiguen ja elabo-
rant un pla de salut mental que –com he dit abans– per a mi 
és molt important, i moltes més coses però, bé, esta vesprada 
hauré de contestar alguna cosa, ¿no?, perquè si no...

Aleshores –vullc dir–, n’hi ha moltes més coses que s’estan 
fent en sanitat, entre altres coses, ¿sap una cosa?, és que amb 
eixes dos coses seria suficient per a garantir almenys este 
temps de govern . Sols amb això ja valdria la pena, ja pagaria la 
pena el govern del botànic . (Aplaudiments)

I respecte a la gestió –que jo crec que sí és un tema impor-
tant–, jo la veritat és que crec que les administracions en 
general hem de ser molt més eficients del que hem sigut en el 
passat i, ara, també hem de millorar prou el funcionament, i 
és una de les coses en les que estem obstinats. Però, clar, vaig 
a dir, per exemple, un exemple .

En el sector públic empresarial, Societat Parcs Temàtics, l’any 
2014, gestionant-los vostés, quan va acabar tot l’any, a juny, 
quan es va fer la junta general, 41,5 milions d’euros de pèrdues; 
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este any ja, a l’acabar el període, i en un any de govern del botà-
nic, SPT ha presentat uns beneficis de 12 milions d’euros. ¿Per 
què? Simplement, perquè ha gestionat el sòl i ha deixat de . . ., 
tota la falta absoluta de perícia en la gestió s’ha posat de mani-
fest i tots els que estaven allí pul·lulant, doncs ja no pul·lulen i, 
per tant, aleshores, hi ha possibilitat de tindre un major resultat 
econòmic per als valencians. Per tant, eixe és un element que..., 
bé, que parla de la gestió. N’hi han moltes altres qüestions rela-
cionades en la gestió que anirem posant de manifest .

Per exemple, quan vosté me preguntava abans respecte a 
la sanitat, doncs que s’haja fet el concurs d’hemodiàlisi, per 
exemple, doncs és positiu, que s’haja acabat també i se vaja 
a traure el concurs per a acabar en el que significaven tot el 
tema d’altres qüestions, com ha de vore en . . ., –¿com se diu?– 
la (inintel·ligible)  . . . de medicaments i altres qüestions, que 
servixen clarament per tal de ser més eficients.

Perquè, mire, l’estat de benestar s’ha de salvar . Sí, nosal-
tres volem, per descomptat, reflotar-lo. No només salvar-lo 
per a uns quants, sinó que done la capacitat suficient a tot el 
conjunt de la societat de tindre fe en allò públic i que afecte 
a la immensa majoria de la gent . Volem un sistema públic 
ample, no un sistema públic per a la beneficència. Volem un 
sistema universalista i un sistema de garanties per al conjunt 
de la societat valenciana . I això ho necessitem fer . . ., ho neces-
sitem fer sent més eficients cada dia, i per això saben tots els 
consellers, sap tot l’equip de govern, saben tots que estem 
fent un esforç quotidià perquè tots els recursos dels valenci-
ans no se malbaraten . Se malbarataren ja excessivament en el 
passat i nosaltres no podem continuar aixina .

Senyoria, a mi m’agradaria que . . ., entre tots ajudàrem a alçar 
la hipoteca reputacional. Vosté en el seu cor sap perfecta-
ment que això és un problema. Ho sap perfectament, perquè 
quan anem a Brussel·les ens diuen que mos podem fiar dels 
valencians, perquè tenim obert Ciudad de la Luz, el futbol . . ., 
tenim oberts cinc expedients. Això no és bo. Per tant, hem de 
millorar la reputació . . ., reputacional . Hem de millorar . . . hem 
de millorar la imatge de la Comunitat Valenciana . Hem de 
millorar, i per això cal començar per la política .

I és fonamental, senyora Bonig, que..., dos coses: una, que el 
partidisme no porte a una falta de visió absoluta del que és 
la realitat d’un país i la realitat d’una societat, que cal accep-
tar que és plural i serà plural sempre, i aixina ha de ser. I, en 
segon lloc, és fonamental també que tinga en compte que cal 
començar pel principi. I el principi és que la gent que se dedi-
que a la política ha de ser honrada . I que no se pot consentir 
ningun cas com els que tenim encara avui damunt de la taula . 
I per això jo li demane simplement que actue en conseqüèn-
cia i que no espere que ningú ho faça per vosté. Actue en 
conseqüència ara mateix i cesse d’una vegada a una senyora 
que ens dóna vergonya als valencians .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor president .

A continuació, per al torn de rèplica, té la paraula la... Quan 
vosté vullga.

La senyora Bonig Trigueros:

Gracias, señor presidente .

Mire usted, señor presidente, señor Puig, vuelve usted a 
adolecer de lo que adolece la izquierda española . Por eso, la 
izquierda española jamás será como la izquierda europea, y 
especialmente la británica, para desgracia de los españoles . 
Porque usted vuelve a limitar y a defender . . ., a no defender y 
a cuestionar la legitimidad democrática del Partido Popular . 
Nosotros no somos radicales y estamos a la derecha y no 
estamos legitimados . Claro que estamos legitimados . Usted, 
señor Puig, con su discurso, está siempre aliado con aque-
llo del pacto del Tinell, de noviembre de 2004, ¿se acuerda?, 
que firmó su amigo el señor José Luis Rodríguez Zapatero y 
que supo..., y que supo y significó un punto de inflexión entre 
una izquierda moderna –la de Felipe González, la de Felipe 
González– y una izquierda . . . (veus) –sí, sí, un partido socialista 
de mayorías, de proyecto común– y una izquierda actual que 
lo único que quiere es odio al PP y negar la legitimidad demo-
crática al centroderecha, señor Puig . (Aplaudiments) Esa es la 
realidad .

Mire usted, siguiendo lo que se decía en el parlamento espa-
ñol, si en un año, el año del renacimiento, con la tormenta que 
hay en el Partido Popular de la Comunidad Valenciana, que 
somos conscientes, hemos ganado 260 .000 votos, 260 .000 
votos (remors) y ustedes . . . y ustedes, en un año del renaci-
miento, han perdido . . . –y somos malos y no estamos legiti-
mados– han perdido 190 .000 votos, todo el frente popu-
lar: si nosotros somos malos, ¿cuán de malos son ustedes? 
¿Pésimos, señor Puig? (Aplaudiments) ¿Pésimos, en el año del 
renacimiento? Porque, claro, somos conscientes, somos cons-
cientes de los errores cometidos . 260 .000 votos . 190 .000 
votos han perdido ustedes .

Pero no se escaquee, señor Puig, no se escaquee. Yo no sé si 
usted era buen o mal estudiante y no sé si tiene la carrera de 
periodismo acabado o no, pero no se escaquee . Aquí usted ha 
venido a hablar de su gobierno . Este es el debate de política 
general de la Comunidad Valenciana de su año de gobierno . 
Díganos qué va a hacer. No nos mienta.

Mire, tiene usted tan poca ambición que hasta mintiendo se 
le nota esa desgana . Porque puestos a mentir, señor Puig, 
es que aquí no están los 1 .300 . Es que estos son los datos 
oficiales que usted ha llevado y le ha dado al ministerio de 
hacienda . Ni en el 2016, ni en el 2017 . Puestos a mentir, no 
ponga 1 .300, ¡ponga 3 .000 millones de euros y haga colegios, 
centros de salud y pague a todo el mundo! (Aplaudiments) 
No lo digo yo, señor Puig . No lo digo yo, señor presidente . Lo 
decía la señora vicepresidenta, la señora Oltra, como lo de los 
buitres. La señora Oltra decía: «Els drets estan per damunt 
del pressupost . Mai els pressupostos poden limitar i cerce-
nar els drets» . ¡Fique els drets en el pressupost i paguen! 
(Aplaudiments) ¡Esa es la izquierda! ¡Esa es la izquierda!

Mire usted . . ., no escolten, que no escolten la veu d’un poble . 
Mire, «el Consell congela 31 millones en personal y 35 en 
servicios públicos» . «Masiva protesta contra el acoso de la 
libertad educativa .» Gent, gent; no buenos y malos . Me da 
igual, aquí habría gente del Bloc, gente del PP, del PSOE y de 
Izquierda Unida . Gente, valencianos, que tienen el derecho a 
manifestarse . (Aplaudiments) ¿O solo tienen derecho ustedes? 
¿O solo es legítimo cuando ustedes se manifiestan?
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«El síndic . . . –el Levante, que no es sospechoso– el síndic recri-
mina a la consellera Oltra su política en el copago y en la 
dependencia .» «La atención a drogodependientes agoniza 
por recortes de sanidad .» «Sanidad descarta abrir los centros 
de salud por las tardes este verano .» La veu d’un poble, señor 
Puig, la veu d’un poble . «Valencia estalla contra recortes . . . o 
contra el caos en horarios comerciales» . Mire usted, «Puig 
cuadrará otra vez los presupuestos con un ingreso ficticio 
de 1 .300 millones de euros» (Aplaudiments) ¡Fictici! ¡Fictici! 
Nuevo concepto en el derecho tributario: fictici .

Mire usted, me habla del copago . Pero si es que no lo pusi-
mos nosotros . He de reconocer que el PP, el centrodere-
cha . . ., hay que empezar a animar el cotarro y a bajar a las trin-
cheras . ¡Si el copago lo puso Caldera! ¡El Partido Socialista! 
(Aplaudiments) ¡Si es lo más socialista que hay! ¡La redistri-
bución, que paguen los que más tienen, los ricos! Muchos de 
ustedes que llevan a sus hijos a universidades privadas . Jo, 
escola pública, institut públic i universitat pública, de quali-
tat, en valencià i amb beques . Perquè quan manava el Partit 
Popular: beques en la pública, totes; beques en la privada, 
que (inintel·ligible)  . . . que reunien . . . (remors)

El senyor president:

Per favor, senyories .

La senyora Bonig Trigueros:

 . . .que reunien els requisits tant acadèmics, com econòmics . 
A la hija de los ricos no se le da becas . Se les dan becas a los 
que menos tienen . Con ustedes, cero becas . Cero becas, 
presidente .

Nosotros dejamos becas universitarias, 16,9 millones de 
euros . ¿Saben ustedes cuánto lo han aumentado en el primer 
año del renacimiento? Un millón de euros, que está bien, 
pero, ¿veinte años en la oposición para solo aumentar un 
millón? Con lo que ustedes le han pagado a Raimon el vídeo 
y sus viajes, tienen para aumentar las becas a universidades . 
(Aplaudiments)

Miren, no hace falta un nuevo plan de financiación de univer-
sidades, de financiación. Cumplan el que hay.

Y hablan ustedes del copago, que lo han quitado . Mentira . 
Vuelven a mentir . Es que no . . ., de verdad, o es usted menti-
roso compulsivo o no le informan bien, porque lo están uste-
des subvencionando . Lo están ustedes subvencionando y lo 
pagamos todos los valencianos . No lo pagamos por un sitio, 
pero lo pagamos por otro sitio . Y, además, no ha quitado 
usted el copago a las residencia de tercera edad, de mayores . 
Ahí sí que pagan. Luego hay dos valencianos: valencianos de 
primera, que no pagan, y valencianos de segunda, que sí que 
tienen que pagar . Esa es su política .

Mire usted, dicen que van a presentar un plan de salud 
mental . Y nos parece muy bien . Pero yo me voy a lo que uste-
des le han pasado al ministerio, lo que hay aquí . Y, ¿sabe 
usted qué hay? En el presupuesto actual, ¿sabe usted cuáles 
son las trasferencias que han dado a enfermos mentales a las 

asociaciones? Cero . Cero euros . ¿Sabe usted cuánto ha inver-
tido en el presupuesto que tiene de más de dos millones de 
euros, inversiones para enfermos mentales? ¿Sabe usted? El 
1,97%, el 1,97% ejecutado .

Pero ustedes se van a los recortes . ¿Sabe dónde recortan? 
500 .000 euros en salud mental, en actuaciones de promo-
ción de salud mental de los ayuntamientos, en la financia-
ción a ayuntamientos para servicios sociales, en ayudas para 
la dependencia, en la financiación de residencias, en los servi-
cios especializados a tercera edad . (Aplaudiments) ¡Ací estan 
les seues retallades, senyores! ¡Retallades! 170 . Clar, clar .

Mire, ustedes hablaban . . ., luego dicen de los acuerdos y lo 
de los pactos . Sí, ahora que gobierna el Partido Popular en 
Madrid y ahora que estamos en la oposición . Porque yo 
recuerdo la legislatura pasada –diga también eso de la heren-
cia recibida– cuando aquí trajimos una proposición, una 
declaración institucional, una PNL para que la aprobásemos 
todos y exigir al gobierno un cambio de modelo de financia-
ción . Nadie, ninguno de ustedes la aprobó . Solo se aprobó 
con el Partido Popular . Ahora gobiernan ustedes, y noso-
tros, por lealtad, la hemos apoyado. ¿Quién es responsable? 
(Aplaudiments) ¿Quién es, señor Puig, señor presidente?

Es más, mire usted, las becas salario, las becas Erasmus y 
todo esto ya lo teníamos nosotros . Si todo esto ya lo tenía-
mos nosotros . 

Hablan de la transparencia . ¿Puede usted decir aquí que el 
señor Falciani no va a cobrar? ¿Puede decir usted que ese 
asesor que acaba de contratar en materia económica, que es 
catedrático en la universidad, no va a cobrar? Porque está . . ., 
en fin, está trabajando, no está publicado como asesor... 
Hombre, son ustedes tan transparentes que en el primer año 
hemos tenido que poner diez contenciosos contra el Consell 
por vulneración de derechos fundamentales . Vamos a ver, 
vamos a ver .

Mire usted, está en el tema de incendios y de agua . No se 
vuelva loco . No se vuelva loco, señor Puig . No se vuelva loco . 
Nosotros presentamos . . . Claro que es una expresión, no se 
vuelva..., en fin, no se... (Remors) Nos quitan la legitimidad 
democrática y no pasa nada . Le digo que no se vuelva usted 
loco y pasa de todo . (Remors) Tranquilidad, tranquilidad . Está 
claro, mañana traemos una propuesta de resolución, una 
PNL para solicitar al Gobierno de España la redacción de un 
nuevo plan hidrológico nacional, de un nuevo plan de agua . 
¿La firman ustedes? ¿Se adhieren? Porque nosotros no quere-
mos los trasvases . Los trasvases . . ., queremos –perdón– los 
trasvases . No queremos las desaladoras . Las desaladoras 
nunca pueden ser sustitutivas de los trasvases . Y el decreto 
de sequía no lo informa . El decreto de sequía es para todos . 
No solo para los regantes y agricultores de Murcia, sino para 
todos los regantes y agricultores de la cuenca del Segura, la 
Comunidad Valenciana . El sur, señor Puig, ese al que usted 
ignora, no visita y no baja . (Aplaudiments)

¿Van ustedes a imponer la inmersión lingüística en las zonas 
castellanoparlantes? ¿Sí o no? Porque el decreto que nos ha 
dicho de plurilingüismo, ese ya lo teníamos, es del Partido 
Popular: el inglés, el castellano y el valenciano. Sin proble-
mas . Fue llegar el renacimiento, y problemas . Inmersión 
lingüística, no lo digo yo, lo dice el radical de su conseller, que 
le ha dicho a usted . . ., el radical de su conseller: «La inmersión 
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lingüística no es el demonio con patas . La inmersión lingüís-
tica es un modelo pedagógico .» ¡Sí, el de los separatistas cata-
lanes, declarado ilegal por sentencias del Tribunal Supremo! 
(Aplaudiments) Es que . . ., es que, señor Puig, esa es la realidad .

Y en dependencia, somos la comunidad, junto Canarias, que 
menos dependientes tenemos dentro del sistema . No lo digo 
yo . Lo dicen los datos que ustedes les han enviado al ministerio 
de sanidad . En un año han aumentado 7 .333 personas en lista 
de espera, más del 7% . Ha subido la lista de espera el 23,5% . 
Però com ja sabem tots que els drets estan per damunt del 
pressupost, ficaran els drets en el 2017 i pagaran a tot el mon.

Mire, señor presidente, usted quiere un nuevo modelo de 
residencias . Me parece bien, pero díganos cuál es su modelo 
de residencia, porque es que no lo sabemos . Izquierda Unida 
llevó a la fiscalía la adjudicación. ¿Y sabe usted cómo acabó? 
Archivándolo. Dígalo, dígalo también.

Ustedes no solamente, como trabajan poco y se les conoce 
ya, y ya lo saben…

El senyor president:

Senyora Bonig .

La senyora Bonig Trigueros:

…ustedes no solo no están adjudicando y sacando el pliego, 
sino como se van a acabar, porque no hay dinero, como se 
van a ver los contratos, van a tener que seguir prestando 
sus servicios y seguirán pagando a través de eso que era el 
ogro cuando gobernaba el Partido Popular y que ustedes 
están haciendo en incendios, en sanidad y también en bien-
estar social: enriquecimientos injustos. (Aplaudiments) Eso es 
gobernar .

El senyor president:

Senyora Bonig, acabe .

La senyora Bonig Trigueros:

Eso es gobernar .

Mire, señor presidente –voy acabando, antes me he ceñido 
estrictamente al tiempo, así que espero un poquito…– . 
Espero, señor Puig, podía seguir porque es que hay mucho 
material . Sabe usted que encontrará al Partido Popular para 
los grandes acuerdos, porque nosotros no somos sectarios . 
Ustedes van a intentar arrinconar al Partido Popular, porque 
ustedes están detrás del Pacto del Tinell, están, que supuso 
un antes…, sí, sí, sí . Nosotros vamos a colaborar siempre, 
siempre . Yo le pido que hagan lo mismo .

Yo le pido que hoy, señor Puig, le traslade, ante la situación 
de España de bloqueo institucional y político, le pido que 

desbloquee . Usted, que es el presidente de La Generalitat, de 
la Generalitat valenciana, y socialista, desbloquee esta situa-
ción, no se tenga que arrepentir como se arrepintió luego la 
izquierda de no apoyar al señor Indalecio Prieto, que antepu-
sieron los intereses de partido, (veus) los intereses de partido 
a los intereses de España .

La Comunidad Valenciana es España . Y España necesita un 
gobierno, un desbloqueo que esté negociando el brexit y que 
esté negociando los fundamentos de Europa.

–Acabo, señor presidente– . Usted que ha hablado de los 
fundamentos de Europa, sabe que Europa, nuestra civiliza-
ción, se fundamenta en tres hechos: en filosofía griega, en 
derecho romano, en humanismo, sí, pero cristiano, no ataque 
a una parte, (veus) no ataque a los profesores, no ataque a la 
libertad. Ustedes que dicen defender la libertad, defiéndanla 
con hechos y no solo con palabras .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyora Bonig .

Senyor president, té vosté la paraula.

El senyor president del Consell:

Moltes gràcies, president .

Hombre, la verdad es que después de haberme dicho «loco, 
separatista y mentiroso», hombre, como muchas ganas de 
llegar a acuerdos no parece que haya, ¿no? (Rialles i aplaudi-
ments) Pero, bueno, eso es lo que hay .

Yo, mire, a mí me gustan los debates con usted porque tiene 
usted una componente ideológica, y esa es la lección, esa es 
la lección . Porque hay gente que lo intenta disimular .

Yo me acuerdo que habían antecesores suyos, que uno que 
estaba ahí, que estuvo un tiempo, que era del FRAP y acabó 
siendo del Partido Popular, y bueno, pasando…, sí, sí, pasando 
por el PSOE, nosotros lo echamos y vosotros lo recogis-
teis, muy bien, estuvo perfecto . Y ahora está en Picassent . 
(Aplaudiments) Muy bien, muy bien .

Bien, pero es un debate, es un debate siempre interesante, 
¿por qué? Porque efectivamente hay izquierdas y hay dere-
chas y hay maneras de entender la sociedad de una manera 
y de otra . Y le voy a decir una cosa, para mí tiene absoluta 
y radicalmente toda la legitimidad, faltaría más . Yo soy un 
demócrata, señora, antes que socialista soy demócrata . ¿Me 
entiende? Demócrata . Y no cabecee porque si no…, no está 
bien . (Aplaudiments)

Porque, mire, hablando de ideología, hablando de ideolo-
gía . Usted ha tenido yo creo que un desliz, y espero que sea 
un desliz, porque si cuando usted diciendo que nos arrepen-
timos de que Indalecio Prieto no triunfara en sus tesis en 
un momento determinado y pasó lo que pasó, parece que 
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intentara justificar lo que pasó. Y lo que pasó no se puede 
justificar nunca, nunca, (aplaudiments) nunca . Nunca . Por eso 
digo que ha sido un desliz .

Espero, espero, por tanto, que haya sido y estoy convencido 
que habrá sido un desliz . ¡Pero lo ha dicho! ¡Lo ha dicho! Lo 
ha dicho, efectivamente .

Mire, no odio al Partido Popular, aunque algunas veces, 
desde luego, sus comportamientos hacia mí sí que son de 
odio . Pero yo no odio a nadie, tengo muchísimos amigos en 
el Partido Popular y gente absolutamente decente y buena 
gente, y gente que está luchando por lo que ellos piensan, 
gente honrada . Pero es verdad que la herencia de sus gobier-
nos aquí ha sido una herencia que nos lastra a los valencia-
nos . Y es verdad, y hasta que ustedes no sean capaces de 
pedir perdón de verdad a los valencianos por lo que han 
hecho, pues entonces no hay solución .

Le digo más . Nosotros, ha habido unas elecciones genera-
les, efectivamente, no ha habido elecciones autonómicas, 
porque quien ha ganado ha sido su jefe de filas, no ha ganado 
usted . No se crea que usted se ha presentado . ¿O se presen-
taba usted? Se presentaba Óscar Clavell, sí, que está impu-
tado, ese sí que se presentaba . Que antes estaba por ahí . 
Bien, pero usted no se presentaba . Por tanto, cuando usted 
se presente, cuando usted se presente, cuando usted vaya 
a las elecciones veremos lo que pasa, veremos lo que pasa y 
veremos los valencianos lo que dicen .

Y oiga, yo la le digo que digan lo que digan los valencianos, de 
acuerdo, de acuerdo con lo que digan los valencianos, pero 
no lo que digan ustedes, lo que digan los valencianos . De 
acuerdo .

Mire, hablaba antes de fictici, és fictici, és fictici. No, lo 
que és fictici, fictici, és el seu pressupost, això sí que era 
fictici. Escolte, 1.200 milions d’euros vendiendo inmuebles 
que nunca se vendieron . ¡Eso sí que era engañar a la gente! 
(Aplaudiments) ¡Eso era engañar a la gente directamente!

Un pressupost… Es que nosotros hubiéramos podido conti-
nuar haciéndolo igual y el conseller Soler estaría mucho… 
¡Oiga! pongámoslo en los ingresos, es lo que hay, y no pasa 
nada y no tengo ningún problema de nada .

No, si de lo que se trata es de lo contrario . Es de transparen-
tar de una vez por todas lo que es la realidad de esa finan-
ciación, sino podemos hacer lo mismo que ustedes, que es 
hinchar, hinchar e hinchar las partidas. Y los mismos edificios 
que se vendían un año se tenían que vender el otro y nunca 
se vendían. 1.200. El agujero de todo eso ha significado 3.000 
millones de euros que el gobierno de La Generalitat ha tenido 
que aflorar.

Por tanto, ¡qué gestión, oiga, qué gestión! Una gestión inme-
jorable . Y le digo ya, efectivamente, vamos a continuar 
poniendo encima de la mesa los 1 .300 . Luego usted ha dicho 
3 .000 . Es verdad que se acercan más los 3 .000 a los 1 .300 
de déficit que tenemos real. Si usted lo aprueba, nosotros 
adelante . (Aplaudiments) Porque es verdad, que estamos más 
cerca de 3 .000 que de 1 .300 .

El déficit. El último informe de Antonio Zabalza dice que 
nosotros estamos en más de 2 .500 millones menos de los que 

nos corresponden . Por tanto, no está mal . Por tanto, esa es la 
realidad .

Y después, mire, respecto a la libertad. La libertad es funda-
mental . Yo desde luego creo que no hay libertad sin igualdad, 
no hay igualdad sin libertad . Ni, por tanto, es evidente que 
cuando hablamos de ese ideal ideológico, claro, usted cree 
que no hay que redistribuir . Usted piensa que las becas son 
becas para todos indistintamente y no hay que redistribuir . O 
usted piensa en un momento determinado que al final, claro, 
todo el mundo tiene que tener derecho igual a una ayuda u 
otros no .

Nosotros hemos quitado el concepto de copago hasta 18 .000 
euros . Es verdad que hay gente que se queda fuera y es 
verdad que me gustaría ir más allá . Pero no se equivoque, no 
puede decirme ni mentiroso cuando usted está construyendo 
una falacia que es absurda .

No está eliminado el copago porque ustedes no quieren . 
Porque si ustedes quisieran no habría copago . Pero mien-
tras haya ese copago lo que estamos haciendo es, evidente-
mente, de los dineros de todos los valencianos redistribuir 
para aquellos que menos tienen . (Aplaudiments)

Y mire, usted plantea recurrentemente el debate sobre el 
separatismo y que nosotros somos hijos del Tinell . Bueno, yo 
sí que conozco el Tinell . Algunos de los compañeros de los 
distintos partidos aquí no sabrán ni qué es el Tinell, porque 
hace mucho tiempo . ¿Sabe lo que pasa? Que es verdad, yo 
imagine usted que no planteamos un gobierno contra nadie, 
estamos planteando un gobierno para los valencianos y 
para avanzar . Pero efectivamente hay cuestiones que se han 
resuelto muy mal por parte de la derecha española y esta-
mos en una situación muy complicada . Yo ya he dicho muchas 
veces que no estoy de acuerdo con estar promulgando 
la Generalitat de Cataluña o algunos grupos, con todo el 
respeto también, porque, efectivamente, aquí cada uno tiene 
derecho a decidir aquello que corresponde o lo que quiere 
decidir él. Pero su posición política, quiero decir, para que no 
haya dudas .

Pero, en cualquier caso, lo que sí que es evidente es que 
nosotros queremos buscar soluciones de harmonía para 
España y superar el estado de las autonomías, que ha sido 
un éxito, pero que ahora es insuficiente para lo que es la 
respuesta a la financiación. Y se pueden hacer debates serios 
o debates demagógicos . Usted ha dicho antes que nosotros 
perseguimos…, imagínese, es que si haces un… si fas un recull 
dels insults . Nos ha dicho, entre otras cosas, que para mí es 
un insulto, decirme que yo prefiero ser catalán del sur que 
valenciano del norte . Eso se lo ha dicho a todos, a todos nos 
lo ha dicho . Y usted se queda tan ancha . ¡Y usted es la que 
dice que no es sectaria! ¿Pues qué es? (Aplaudiments) ¡Que no 
es sectario decir que hay valencianos buenos y valencianos 
malos! Això no és sectari? Per favor! Per favor, per favor!

Mire, progressivitat sí o sí. I, per tant, este és un govern 
progressista, i és un govern d’esquerres i és un govern que vol 
governar per a tots, però atenent primer aquells que tenen 
més dificultats. I no hi haurà un canvi de posició fins que no 
hi haja un canvi de govern. Perquè això és el més natural, és 
normal. I a més després de vint anys d’estar sempre arrosse-
gant els interessos a unes classes determinades, ja està bé 
que hi haja una certa compensació .
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I això és el que hem intentant fer durant este temps. I per 
això s’han incorporat al sistema de dependència fins al 30 
d’agost de 2016, 16 .379 persones, 6 .983 en la taxa de reposi-
ció, en augment en els centres, 96, en incorporacions netes .

El PP en 2013, ni un expedient resolt . Els professio-
nals parlen, els professionals que s’ha trobat la vicepre-
sidenta parlen «del año del hambre, del año del hambre» . 
(Aplaudiments)

Per tant, senyoria, jo crec que efectivament queden moltís-
simes coses a fer en este país . Nosaltres hem començat, 
portem un any de govern i hi ha moltes coses lloses encara 
ahí . I jo ho vaig dir en la investidura que no anava a ser fàcil 
ni ràpid ni que tot s’anava a solucionar ràpidament . Clar, que 
segur que el canvi de model productiu va (inintel·ligible)  . . . 
és que eixos no tenen ni idea de res. És que és que no tenen 
ni idea de res . Perquè mosatros anem a propiciar un canvi, 
anem a ajudar que se produïsca un canvi en la innovació, a 
través de la innovació, un canvi de model. Però un canvi de 
model no s’improvisa, i a més no ho fa a soles el govern això, 
és una qüestió que se fa en el conjunt de la societat.

Ara bé, sí que hi havia dos directius. Mire, els governs del 
Partit Popular, el focus on el posaven? Al capitalisme especu-
latiu . I mosatros on el posem? Doncs a la innovació i a inten-
tar reflotar tot el que ha sigut el nostre teixit tradicional que 
té una gran potència de futur. Eixa és la diferència, eixa és la 
diferència. Vostés l’especulació, nosaltres el sector de l’eco-
nomia real . (Aplaudiments)

I mire, i li vaig a dir una cosa per acabar –perquè jo sí que vaig 
a ser respectuós en el temps–, li vaig a llegir tots els parà-
grafs d’una carta per tal que veja que la realitat no és com 
vosté la dibuixa. Una carta que li adreçava una senyora a la 
vicepresidenta:

«Querida consellera, soy la madre de una persona de enfer-
medad mental que está en una residencia . Me dirijo a uste-
des para darles las gracias por poner en marcha la residencia . 
Soy mayor, 73 años, y puedo decirles que hoy soy persona –
una persona que fa referència a la seua filla que té una esqui-
zofrènia– . He sufrido mucho por ella, quitándome mi dinero 
para todo, ha sido un infierno. Hoy vivo tranquila gracias a 
usted . Creía que me moriría antes de ver a mi hija tan bien . 
Darles las gracias .»

Mosatros diem, és que no li ha de donar les gràcies al govern 
valencià, li ha de donar les gràcies als valencians i a les valen-
cianes, que esta comunitat és una comunitat ara, ja, decent.

Gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

 Moltes gràcies, president .

Sent les dos i mitja de la vesprada, els propose que reprenem 
el nostre treball a les quatre i mitja, 16:30.

Se suspén la sessió.

(Se suspén la sessió a les 14 hores i 27 minuts) 
(Es reprén la sessió a les 16 hores i 37 minuts)

El senyor president:

Anem a continuar el nostre treball .

Als diputats i les diputades que no han –ja en són pocs–… que 
no han acreditat que estan presents, poden fer-ho i escolta-
ran millor la sessió de control . N’hi han uns pocs diputats i 
diputades, tot i que millorarem el sistema, però…, tant a nivell 
de llengua i de gènere .

Senyories, es reprén la sessió.

Continuem el nostre treball amb el debat Corts, debat de 
política general, amb la intervenció que realitzarà el síndic 
del Grup Parlamentari Ciudadanos . Li donem la paraula a l’il-
lustre diputat Alexis Marí .

Quan vosté vullga.

El senyor Marí Malonda:

Gracias, president .

Presidente, vicepresidenta, consellers, compañeros 
diputados .

Mire, president, quiero empezar la intervención reconocién-
dole lo que le reconoció mi anterior compañera y síndica, 
Carolina Punset, en su primera intervención, en el debate de 
investidura . Reconocíamos que nuestros grupo parlamenta-
rio se alegró, se alegró de que hace aproximadamente un año 
y medio hubiese cambio, un cambio de aires y un cambio polí-
tico, que era más que necesario en esta comunidad .

Sabe usted perfectamente que lo que se respiraba era opaci-
dad, abuso de poder, corrupción, y estas palabras habían sido 
características intrínsecas de la política valenciana y de nues-
tro sistema político .

La cifras de pobreza y de exclusión social, creo, estaban cerca 
del 35%, si no recuerdo mal, y los ciudadanos de esta comu-
nidad esperaban, sin duda, un cambio, pero un cambio en 
positivo .

Y mire, después de recibir su escrito, que creo que han reci-
bido todos los diputados, por lo menos los portavoces sí, de 
lo que iba a acometer en este debate de política de la comu-
nidad, usted ponía como logros, como logros de su actual 
Consell, de su actual gobierno, por un lado, la honradez .

Pero mire, oiga, usted no puede vender la honradez como un 
logro . O sea, ser honrado en política es lo que debe de ser . 
Eso no debe de ser un logro . Yo me alegro de que usted se 
caracterice por decir que es una persona honrada, pero ya se 
presupone . Es decir, esto no es un logro . Los ciudadanos no 
viven de la honradez, viven de la gestión, y para eso le pagan 
a usted y a todo su Consell .
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Y por otro lado, también hablaba de empleo de calidad y 
dialogado con los agentes sociales . Oiga, estará de broma, 
yo creo que estará de broma . Es decir, los ciudadanos están 
hartos de que se hable solo con los sindicatos… La gente lo 
que quiere –¿sabe lo que quiere, president?– es trabajo, un 
trabajo, algo que la conselleria no está consiguiendo . Y fíjese 
este que le voy a enseñar es su último fichaje para asumir el 
reto de favorecer la creación de empleo y dialogar con los 
agentes sociales . Un secretario autonómico, este señor, que 
dedica este tipo de gestos a la oposición, eso es lo que hace, 
dedica estos gestos a la oposición . Y dice que «no se siente 
cómodo en esta España .» Eso es lo que dice este señor . Y 
considera la autodeterminación de Cataluña, la autodetermi-
nación de Cataluña como un inmenso avance . Eso es lo que 
dice una persona que usted ahora misma acaba de incluir en 
su equipo de gobierno . Otro independentista, barra, panca-
talanista . Mire, yo tampoco me siento cómodo con este tipo 
de personas que usted va incorporando en la Comunidad 
Valenciana, pero por eso, mire, yo no me quiero independizar . 
Así que así no, president .

Usted, por la alocución, por su primera alocución, veo que no 
ha dejado de mentir, y me preocupa, porque usted no… desde 
que yo lo conozco, no lo suele hacer, pero no ha parado de 
mentir . Tiene una visión de esta Comunidad Valenciana como 
si fuese fantasilandia . O sea, usted no debe vivir en la misma 
comunidad que vivo yo .

Mire, ustedes tenían una oportunidad de oro para mejo-
rar la penosa gestión del gobierno anterior . Y, sin embargo, 
en su primer año de gobierno han optado por políticas radi-
cales, que no han hecho más que crear rechazo en la socie-
dad valenciana . Ha decidido guiarse por la política de resca-
tar solo a su gente, una política de enchufismo, de inacción en 
la conselleria de economía, que no ha hecho nada para fomen-
tar el empleo, no ha hecho nada para fomentar el empleo, y ni 
mucho menos para reactivar los sectores productivos .

Mire, ha elegido usted ralentizar el crecimiento económico 
en la Comunidad Valenciana, frenar el desarrollo de nuestros 
jóvenes, dejar de lado a una gran parte de la población, a los 
que no piensan como ustedes, y a las empresas y autónomos, 
que son quienes día a día sacan adelante esta comunidad .

Se han dedicado a anunciar grandes promesas sin explicar 
cómo las iban a financiar –eso también se lo dijo en el debate 
de investidura la anterior síndica–, generando… porque iba a 
generar frustración, que es lo que ha ido creando .

Mire, ya le adelanto… Eso se lo adelantó, sí, sí, se lo adelantó 
nuestra síndica en el primer debate, en el debate de inves-
tidura . President, president, usted, que conocía perfecta-
mente la difícil situación de la Comunidad Valenciana, ¿cómo 
pensaba pagar esas promesas? ¿Con su sueldo, con el sueldo 
de la vicepresidenta, con el sueldo de los consellers?

Mire, lo que han hecho durante este año es engañar a los 
valencianos . Usted lleva 33 años en política . No lleva ni uno, 
ni dos, ni tres, ni cuatro, lleva 33 años en política y sabía a 
lo que venía, porque yo también sabía a lo que venía a aquí. 
Usted está encantado, por supuesto, de cumplir su ilusión de 
ser presidente . Está feliz, yo lo veo feliz porque está aquí para 
vivir de esto, pero quizá no tanto para solucionar los proble-
mas de los ciudadanos .

Al igual que la vicepresidenta, que sabe que la admiro muchí-
simo… Yo estoy muy contento de compartir esta cámara con 
ella, porque es verdad que fue la lucha contra la corrupción, 
fue el bastión de la lucha contra la corrupción, y lo dijimos . Y 
aparte, en el debate de investidura, también se lo dijo nues-
tra anterior síndica, que le agradecía el esfuerzo que había 
hecho .

Pero mire, yo creo que también ha generado falsas expec-
tativas a quienes más han sufrido la gestión de anteriores 
gobiernos, prometiendo –porque se ha prometido– que iba 
a arreglar la situación de los dependientes en la Comunidad 
Valenciana, sabiendo, sabiendo que eso era un imposible, 
porque conocía perfectamente la quiebra, la quiebra de las 
cuentas públicas . Estábamos intervenidos de facto y, por otra 
parte, –lo que siempre me dicen– los derroches de la fórmula 
1, etcétera, etcétera. Pero es que eso lo sabían cuando uste-
des se presentaban a las elecciones .

Pero mire, era muy cómodo decirle a los valencianos que había 
una pandilla de malos malísimos que no querían atender a los 
que tenían recursos y una pandilla de buenos buenísimos, que 
son ustedes, a los que había que votar, que eran los únicos que 
se preocupaban por la gente con problemas y en riesgo de 
exclusión . Usted sabía lo difícil que era cumplir esas promesas, 
señor Puig, y su forma de actuar demuestra una demagogia 
populista, porque generó unas expectativas que son dificilísi-
mas…, es difícil de…, por no decir un imposible de cumplir .

A nuestro entender, esta forma de actuar –se lo digo– es un 
fraude político . Señorías, la política no son buenas intencio-
nes, ni buenas palabras . La política es resolver los proble-
mas de los ciudadanos . Y los problemas de la gente no se 
resuelven ni gestionando de forma corrupta ni gestionando 
tampoco de una manera irresponsable, como su gobierno .

Nosotros reconocemos –y también se lo hemos ido diciendo– 
las dificultades que se encontraron y que se iban a encontrar 
al llegar al gobierno, pero también les tenemos que repro-
char su falta de gestión, que no haya tomado ni una sola 
medida para recortar donde no le duele a los ciudadanos y 
poder así destinar más recursos a educación, política social y 
sanidad, por dejarlo ahí .

Mire, como en educación, que nos preocupa también, que la 
prioridad para el señor Marzà era eliminar todos los barra-
cones, todos los barracones . Sin embargo, la realidad está 
siendo otra . Se han sacado a licitación 29 barracones más . 
Esa es la situación actual . Y se está incumpliendo el plan de 
infraestructuras escolares, porque todavía no ha iniciado 
las obras de 18 de los 29 centros que debían construirse en 
el 2016. Y han incumplido también su promesa de reducir 
las tasas universitarias que mantienen, por cierto, entre las 
más caras de España, y está suponiendo un incremento en el 
número de alumnos que se ven obligados a abandonar sus 
estudios por no poder pagarlos .

Pero el único problema en educación no solo son los incum-
plimientos del conseller Marzà, y es que usted ha dejado la 
educación de nuestros hijos en manos de un conseller que 
trabaja el servicio del independentismo más reaccionario, 
que se dedica a implantar un modelo basado en la inmer-
sión lingüística, en el adoctrinamiento, en el sectarismo, en el 
ataque al distrito único, a la educación concertada y al princi-
pio de igualdad .
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Mire, su deriva radical que pretende excluir al alumnado de 
las universidades privadas del programa de becas, ha provo-
cado que más de 10 .000 universitarios valencianos que soli-
citaron becas de La Generalitat puedan quedarse sin ningún 
tipo de ayuda . Vamos, que el Consell que venía a rescatar a 
las personas, el que venía a solucionar los problemas de los 
valencianos, a defender el interés de todos, a lo que en reali-
dad se dedica es a poner en riesgo las ayudas a los alumnos 
que más los necesitan .

Y por si esto fuera poco, president, adopta estas medidas 
sin cumplir las leyes que nos hemos dado . Y no lo decimos 
nosotros, lo dice el dictamen emitido por el Consell Jurídic 
Consultiu en junio, el Consell Jurídic Consultiu que tanto le 
gusta, es decir, según el cual la medida aprobada por la conse-
lleria que dirige el señor Marzà supone, y abro comillas, una 
restricción que contradice la normativa vigente, supone una 
diferencia de trato que resulta contraria a la ley orgánica de 
universidades y contradice el artículo 27 de la Constitución, 
que consagra el derecho a la educación .

Mire, además, ha optado por excluir, poniendo cortapisas a 
la formación de los estudiantes de Ciencias de la Salud de las 
universidades privadas, al impedir que puedan hacer prácti-
cas en los hospitales públicos. Y ha decidido también atacar a 
la educación concertada, privando a los padres de la libertad 
de la elección de centro, y dejando en el aire también muchos 
puestos de trabajo .

Tenemos un conseller que además está mucho más preocu-
pado por imponer un sistema de inmersión lingüística que 
por avanzar en el trilingüismo, anuncia pero no cumple . Por 
ello, entre otras medidas, ha enterrado el programa experi-
mental plurilingüe que tenía en lista de espera por los buenos 
resultados que estaban dando . Por esta razón, Ciudadanos –
ya le adelanto– también ha pedido que vuelva a implantarse 
este programa y que se estudie la posibilidad de ampliarlo a 
otros centros .

Miren, desde Ciudadanos entendemos que hacia donde 
deberían circular ustedes es hacia la protección de los dere-
chos, las libertades y el bienestar de los valencianos y dejar 
de apostar por el adoctrinamiento y la imposición de una 
ideología . Abran las puertas y dialogan, pero dialoguen con 
todos . (Aplaudiments) Ya le pedí, ya le pedí al conseller que no 
me diga dónde, ni cómo ni qué, ni en qué único idioma tiene 
que estudiar mi hija, que dejara…, que me dejara elegir a mí, 
que la dejara elegir a ella, aunque eso…, aunque ella no fuese, 
ni yo tampoco lo soy, nacionalista e independentista .

En Ciudadanos defendemos que el objetivo principal, presi-
dent, en educación debe ser desde el consenso y dejando de 
lado la política de bandos, impulsar por parte de todos los 
partidos políticos que estamos, que nos hayamos aquí en esta 
cámara, un pacto autonómico por la educación . Lo decimos 
siempre, el propósito debe ser que ser prepare lo mejor posi-
ble a nuestros jóvenes y que concluya la etapa escolar domi-
nando al menos los tres idiomas: el castellano, el valenciano 
y el inglés.

El problema es que este conseller está al servicio de una 
ideología sectaria y partidista y no de la mejora del sistema 
educativo, que es lo que corresponde o lo que debería de 
corresponder . El problema es que en este Consell la ideología 
está ocupando un papel demasiado protagonista .

Mire, nosotros ya anunciamos hace un año la deriva nacio-
nalista que iba a tomar este Consell y dejamos claro que no 
existe nacionalismo moderado, que en el nacionalismo es 
siempre una carrera hacia la independencia . Ese día alerta-
mos que el nacionalismo trabaja en la sombra desde la admi-
nistración pública para parasitarla, para conseguir adoctrinar 
a cuanta más gente mejor . Y eso es precisamente lo que en 
este año de legislatura han hecho o ha hecho Compromís con 
las consellerias que dirige .

Y ante esto, el president, usted no ha hecho absolutamente 
nada, no ha hecho absolutamente nada . No ha hecho nada 
ante la decisión del gobierno catalán de incluir en su propia 
página web nuestra cultura, fiestas, tradiciones y patrimo-
nio . No ha hecho nada, no, no ha hecho nada cuando alcaldes 
de Compromís han colgado la cuatribarrada o han escondido 
la bandera de España o han cambiado la letra (aplaudiments) 
del himno de nuestra comunidad con referencias a España . 
El president, usted, president, ha preferido no hacer nada, no 
hacer nada y mantenerse en la ambigüedad para garantizarse 
un sillón, su sillón, aunque no defienda como toca el interés 
general de todos los valencianos, incluso de los que no son 
nacionalistas independentistas o pancatalanistas .

Pero miren, no pueden olvidar que a ustedes los valencia-
nos les han votado para mejorar la calidad de sus vidas, para 
mejorar su bienestar, para fortalecer los servicios sanitarios, 
para mejorar las condiciones de los dependientes y apos-
tar por las políticas sociales, no para aplicar única y exclusi-
vamente, única y exclusivamente sus postulados ideológicos . 
Las decisiones ideológicas son eso, pero no ayudan a resol-
ver los problemas reales de los ciudadanos . Esta comunidad, 
desde luego, president, merece más, merece mucho más .

En sanidad, mire, los servicios sanitarios de la Comunidad 
Valenciana son los peores de toda España, según el informe 
de los servicios sanitarios de las comunidades autónomas 
de la federación de asociaciones para la defensa de la sani-
dad pública. Y ¿por qué? Pues porque la prioridad de la conse-
llera es copiar los viejos vicios de gobiernos anteriores, que 
tanto criticaba, por cierto . Su prioridad no es cumplir con su 
promesa de mejorar la asistencia sanitaria, sino de utilizar la 
conselleria como una agencia de colocación .

Ciudadanos, que sí que se preocupa por la mejora de la sani-
dad valenciana, ha propuesto realizar una auditoría externa –
la debatiremos aquí la semana que viene– a todos los depar-
tamentos de salud de la Comunidad Valenciana para evaluar 
el sistema en su conjunto . Creo que, aparte, será una medida 
aplaudida por el portavoz de Podemos, por lo que he leído 
hoy en prensa, ¿verdad?, que se compare… No tenga miedo 
a comparar, no, no tenga… Sí, sí, usted va a tambor . Usted ya 
lo ha anunciado . Pero aquí no tenemos ningún dato, absolu-
tamente ningún dato que nos haya demostrado usted que un 
sistema funciona mejor que el otro, ninguno . (Inintel·ligible) 
…, pero ninguno . Si no, ahora tiene la oportunidad, y nos lo 
participa a todos para que lo sepamos .

No tenga miedo a comparar . (Inintel·ligible) … aquí . Contrate 
una auditoría por concurso público . Evaluamos . Y nosotros 
seremos los primeros que, si usted demuestra eso, seremos 
los primeros… Porque, además, ya se lo adelantó mi compa-
ñero Juan Córdoba, que seremos los primeros en levantar la 
mano y decir: «Esto funciona mal y hay que variarlo.» Pero 
hágalo .
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Pero, mire, ¿sabe por qué sucede esto? ¿Sabe por qué sucede? 
Mire, Ciudadanos de lo que sí que se preocupa, se lo he dicho, 
es de que haya una sanidad de calidad, de calidad, indepen-
dientemente de la gestión –titularidad pública, sí; indepen-
dientemente de la gestión .

Mire, además, se ha empeñado usted en revertir el modelo de 
concesión sin ningún tipo de dato, como le digo, ningún dato 
objetivo encima de la mesa como las listas de espera, calidad 
asistencial, inversión en infraestructuras, en nuevas tecnolo-
gías, el coste medio y, sobre todo, la valoración de lo que para 
nosotros es lo más importante, ¿sabe lo que es?, la opinión 
del ciudadano, la opinión del usuario, no la suya . Porque para 
nosotros… (Aplaudiments)

Mire, porque para nosotros la mayor parte de los que entran 
en un hospital no saben si es público o concertado o medio 
pensionista, ¿sabe? No lo saben, si no que se preocupan, como 
no podía ser de otra manera, de si le van a arreglar bien la 
cadera –como a mi amigo Toni Woodward, que, por cierto, ha 
ido a una concesión y le ha ido muy bien, también se lo tengo 
que decir–, le curan una neumonía o qué tipo de asistencia va a 
tener durante el parto y, a su vez también, de la comodidad de 
personas que van a estar acompañándoles en todo su proceso 
curativo. Y, mire, ¡qué casualidad!, de eso no sabemos absolu-
tamente nada . Es que de eso no se ha hablado en esta cámara .

Por los datos que tenemos, ¡ojo, president!, por los datos que 
tenemos, y usted nos lo podrá ratificar o no nos lo podrá rati-
ficar, una vez más, usted no se ha reunido con todos los acto-
res implicados . Usted no se ha reunido con todos los actores 
implicados . Desde luego, esto sí que denota que no está para 
hacer nueva política, sino mantenerse la vieja política .

En Ciudadanos apostamos por la colaboración público-
privada que tan importante es en la situación actual . Usted 
también lo ha dicho anteriormente. Aquí hay una bipolaridad 
política, es decir, no se puede ser… Pues, oiga, ni blanco…, o 
blanco o es negro .

Mire, en Ciudadanos… (Veus)

El senyor president:

Sí, senyor (inintel·ligible)  . . . , sí, demanem silenci perquè l’ora-
dor puga expressar totes les seues argumentacions .

Continue vosté.

El senyor Marí Malonda:

Luego me da usted quince minutos más y está todo 
arreglado .

Mire, se lo han dicho también desde las asociaciones de 
empresarios . Pero da igual . Usted, que se lo diga la asocia-
ción de empresarios, total, estos no son…, a estos no hay que 
rescatarlos, ¿verdad?, estos no importan .

Entonces, ¿cómo piensa pagar usted la reversión? ¿Cómo 
piensa pagarla? Porque, le vuelvo a recordar, ¿sabe usted 

cómo se mantiene un estado de bienestar, señor Puig? ¿Lo 
sabe usted? Aunque usted no se haya dado cuenta aún, se 
paga con recursos, se paga con dinero, se paga con dinero .

En dependencia, prometieron resolver todos los expedien-
tes y conceder los recursos correspondientes de manera 
inmediata, de manera inmediata –eso no lo he dicho yo– . Sin 
embargo, en un año, en la Comunidad Valenciana se ha regis-
trado un aumento de más siete mil trescientas personas que 
están a la espera de recibir sus prestaciones o de tener listos 
sus dictámenes que les clarifiquen el grado de dependencia.

Y tampoco los ritmos para disminuir las listas de espera 
siguen la promesa electoral de solución inmediata –que 
tampoco lo dije yo–, y en absoluto se ajustan a las expectati-
vas del Consell, tal como reconoce la propia secretaria auto-
nómica al afirmar que «la gente tendrá que asumir que se 
va a tardar entre un año y medio y dos años en resolver su 
expediente» . Imagino que no es necesario que les recuerde 
que la ley obliga a efectuar este trámite en el plazo improrro-
gable e irrenunciable de seis meses .

Mire, la promesa de resolver 1 .800 expedientes al mes no la 
van a poder cumplir, eso ya se lo digo yo, no la van a poder 
cumplir . Otro incumplimiento más de este Consell que se 
dedica a prometer y prometer y no explican cómo lo van a 
hacer .

También prometieron una mayor eficiencia de la administra-
ción pública . Miren, nosotros pedimos en su día una auditoría 
de la red de organismos dependientes de la administración 
pública, con el objetivo de detectar los entes innecesa-
rios, duplicados, con las plantillas sobredimensionadas y de 
dudosa utilidad práctica para los ciudadanos, para recortar el 
gasto superfluo.

Nosotros pedimos que se eliminaran todos esos organismos 
superfluos e invertir ese dinero en lo que los ciudadanos real-
mente reclaman . Pero lo que hemos visto este año, señor 
Puig, es que ni lo han intentado, no han hecho nada, res de res 
–¿se acuerda que le dije yo «res de res, vosté no farà res», i 
em va dir, «sí, sí, sí», i jo, «no, no»?, li ho vaig dir i vosté em va dir, 
«sí, sí, sí»; no, vosté no ha fet res de res– . (Aplaudiments) No han 
recortado…, mire, no han recortado ni siquiera en las funda-
ciones innecesarias, en algunas de ellas que también está-
bamos de acuerdo con Compromís, fíjese, ¿eh? O sea, ellos 
mismos señalaban algunas de estas fundaciones que eran 
innecesarias . Pues, res de res .

Y no solo eso, es que, además, están creando más agen-
cias . Hoy lo ha anunciado otra vez . Más agencias, más entes, 
más organismos . Y no paran de aumentar el número de altos 
cargos y asesores . No van a caber más . Es decir, le van a faltar 
sillones y le van a faltar despachos para colocarlos . No le va… 
Es que yo no sé cómo lo va a hacer.

No sabemos nada de la auditoría que Ciudadanos presentó, 
como le digo . Y, mire, por eso, yo me pregunto, nos pregun-
tamos en mi grupo parlamentario, ¿a quién tienen colocado 
ustedes para no querer tocar esas fundaciones? ¿A quiénes 
tienen colocados allí? Me gustaría que me lo explicase .

Y, ¿qué han hecho con las diputaciones, president? ¿Han elimi-
nado competencias? ¿Han mancomunado o unido servicios 
de los ayuntamientos para economizar y ahorrar gastos? 
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¿Están ejerciendo la labor de coordinación que, por ley, le 
corresponde? Usted que también levantaba la lucha con el 
tema de las diputaciones, tampoco res de res .

No han tomado ni una medida, pero ni una, ¿eh?, no han 
tomado ni una para mejorar la eficiencia de la administración 
y ahorrar gastos al ciudadano .

Mire, y les diré una cosa, de ahí es el único sitio que se puede 
recortar sin que les duela a los ciudadanos . De ahí es donde 
se puede recortar .

Mire, no le atribuyo a usted una mala fe en sus actuaciones o, 
mejor dicho, en la falta de ellas, en la falta de ellas, sino que 
queda constatado que son incapaces de gestionar . Lo que sí 
que le atribuimos a la mala fe es el interés por colocar gente y 
tener estómagos agradecidos .

Está muy bien asistir a los actos institucionales y pisar 
moqueta, como decía la portavoz del Partido Popular, pero ya 
advertimos que esta sería una legislatura de gestión y menos 
política . Menos tramussos y menos cacaos y más despacho, 
ordenador, gestión, ideas y llevarlas sobre todo a la práctica, 
señor Puig . (Aplaudiments) Más gestión .

En relación a la televisión pública, ahora viene cuando la 
matan. Mire, le diré que el proceso de reapertura ha sido para 
nosotros una gran decepción, para nosotros ha sido una gran 
decepción . Nosotros apostamos por reabrir un ente de forma 
condicionada a unas exigencias mínimas, a unas exigencias 
mínimas . La televisión pública… Sí, a unas exigencias mínimas, 
porque pensamos que sería un impulso para las pymes del 
sector y porque confiamos en que se iba a construir una tele-
visión distinta y distante de la que había, una televisión inde-
pendiente, ¡óigame!, despolitizada, se lo repito, despolitizada, 
y que fuese capaz de articular el territorio de nuestra comuni-
dad y que no fuese, por supuesto también, elefantiásica. Y todo 
ello asumiendo una premisa básica y fundamental para noso-
tros, que fue el techo de gasto, que sí que se incluyó .

La clave para nosotros era no volver al enchufismo y a la 
ineficiencia. Y resulta que, desde el minuto cero, el Partido 
Socialista se ha dedicado a ocultar de forma totalmente inne-
cesaria, y yo me atrevería a decir hasta infantil, datos de los 
candidatos a los partidos de la oposición .

Pero, mire, es usted el que tiene el problema real con su socio 
de gobierno, con Podemos . Arreglen primero su casa para 
permitirse, como se están permitiendo, echarle la culpa a los 
que tiene enfrente . Es injusto, innecesario, y la ciudadanía 
sabe perfectamente quién dice la verdad y quién engaña. No 
utilice la vieja política para anguilear y sea un poco más trans-
parente . (Aplaudiments)

Mire, y aun con estas le digo, president, yo le tiendo la mano 
abiertamente para desintoxicar, para desbrozar y para 
desbloquear esta situación, créame. Pero, escúcheme, 
ayúdeme a ayudarlo . Se lo dije el otro día al señor Mata, 
ayúdeme a ayudarlo, porque por el camino por el que vamos 
ya le digo yo que malament, malament, president .

Lo mejor para retomar el camino, ¿sabe cuál es?, el de la 
confianza. ¿Usted sabe en cuánto decidimos y nos pusimos 
de acuerdo en la Sindicatura de Cuentas? Pregúnteselo al 
señor Ferri, él se lo va a decir. En un día y medio. ¿Sabe por 

qué? Porque basamos (inintel·ligible) … , ¿sabe en qué?, en la 
confianza, en saber que no nos íbamos a engañar los unos con 
los otros. Y fue muy bien, créame que fue muy bien. Tome ese 
camino . A lo mejor se tiene que coger usted más de la mano 
aún con el señor Ferri, no lo sé.

Mire, lo mejor para retomar el camino, le digo, es el tema de 
la confianza.

En infraestructuras, ustedes prometieron que evitarían los 
desahucios, y siguen habiendo desahucios en la Comunidad 
Valenciana, siguen habiendo desahucios .

Prometieron una ley de la función social de la vivienda . Y, de 
momento, el anteproyecto que han presentado es inconsti-
tucional, según el Consell Jurídic Consultiu, ese que tanto le 
gusta a usted . Más promesas incumplidas y más frustración 
para aquellos que han perdido su vivienda .

Tampoco están poniendo en orden el caos en que se ha 
convertido el transporte interurbano, tanto por carretera 
como en lo que respecta al Tram de Alicante, impidiendo 
una verdadera cohesión territorial y la prestación de servi-
cio de transporte público y de calidad, como merecen los 
valencianos . Claro ejemplo de esta falta de impulso al trans-
porte público lo tenemos en el tren de la costa, que no es más 
que un trenet en desuso, viejo, que tarda una hora y media 
en llegar desde Altea hasta Alicante –y eso ya se lo digo que 
se lo puedo certificar–, que, además, nunca llegó a Gandía ni 
comunica con Valencia; claro ejemplo de transporte inefi-
ciente, insostenible económica y socialmente .

En justicia . La consellera, en su primera intervención, puso de 
manifiesto la ausencia de ideas que tapó con un discurso de 
más de dos horas, al más puro estilo Fidel Castro, muchos 
folios y pocas ideas –a mí me dio tiempo a afeitarme dos 
veces– . Y, mire, ese día tendríamos que habernos dado 
cuenta de qué iba a hacer en su conselleria: hablar mucho, 
pero resolver poco . Y eso es lo que ha pasado . Los mayores 
problemas con los que nos hemos encontrado, o los que ya 
teníamos y los que ya heredamos los valencianos siguen exis-
tiendo y no parece que se vayan a solucionar .

Los juzgados siguen estando en pésimo estado. Falta de fun-
cionamiento de los ascensores . Fallos continuos en los servi-
cios de refrigeración . Los equipos informáticos están desfa-
sados . Y sigue habiendo falta de personal que genera un 
auténtico tapón judicial.

En su discurso, ha dedicado un minuto y medio al sector 
agroalimentario –me lo ha apuntado muy bien el compañero, 
Emigdio–, que supone, además, el 16% del producto inte-
rior bruto y el 14% del empleo . Y, ¡oiga!, ni una sola palabra 
con respecto a la pesca, ni una sola palabra con respecto a la 
pesca . ¿Esa es la importancia que le da este Consell a estos 
sectores? ¿No tiene ideas mejores para mejorarlo?

En medio ambiente, lo más llamativo es que no han cambiado 
ni una sola coma, ni una sola coma de la legislación urbanís-
tica que favoreció el boom del ladrillo que esquilmó nues-
tra costa, nuestros paisajes y el conjunto del territorio valen-
ciano . La propuesta de Ciudadanos para implantar un nuevo 
modelo urbanístico, señor Puig, sigue paralizada, sigue parali-
zada; ya me contará cómo va . Y es llamativo porque los parti-
dos que gobiernan hicieron mucha campaña en relación a 
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este tema y, sin embargo, a la hora de hacer, no ha hecho 
absolutamente nada. Otro ejemplo más de ineficiencia, de 
ineptitud y de promesas incumplidas .

Mire, me gustaría hacerles una pregunta . Ustedes, cuando 
prometían y prometían a diestro y siniestro, cuando prome-
tían rescatar a las personas, ¿cómo podían ignorar de esta 
manera cuál era el estado de La Generalitat? Usted lo sabía o 
debía de saberlo . Y, ahora mismo, ¿cómo pretenden ustedes 
suplir el problema de ingresos que padece nuestra comuni-
dad, president, reclamando una y otra vez un modelo de finan-
ciación más justo? Bueno, empezando porque usted ha empe-
zado con esto, con la bandera también de la infrafinanciación, 
desde que usted se ha sentado ahí; porque a usted antes 
yo no lo oí hablar de infrafinanciación, nunca lo oí hablar de 
infrafinanciación, (aplaudiments) a usted nunca lo oí .

Pues, mire, president, así lo único que va a conseguir son 
más incumplimientos y más frustración para los ciudadanos, 
porque esa mejora de la financiación no se va a producir ni 
mañana ni el mes que viene y, por supuesto, no ocurrirá mien-
tras tengamos un gobierno en funciones . Con el hashtag suyo 
también de #NOesNO, vamos fatal, ya se lo digo yo también.

Mire, hay una cita de Erich Fromm, un psicólogo alemán . Dice 
que el egoísmo que genera el sistema hace que los gobernan-
tes antepongan su éxito personal a su responsabilidad social. 
Yo le pediría que tuviese eso, responsabilidad social, respon-
sabilidad política con sus conciudadanos .

Pero, mire, le voy a dar una idea, ¿por qué no prueba usted 
a facilitar…, a impulsar la actividad económica? Fíjese que 
la ecuación es fácil: con más actividad económica, habrá 
más empleo, se generará más riqueza y, por consiguiente, se 
incrementará la recaudación vía tributos . Más ingresos para 
las arcas de La Generalitat . Porque coincidimos con usted 
y con el conseller Soler que tenemos un problema de ingre-
sos, pero hay que dar soluciones, hay que dar soluciones y no 
continuar con el eterno lamento .

El problema es que dinamizar, impulsar, apoyar la actividad 
económica supondría que por parte del conseller de economía 
se hiciera algo más que convertir a la conselleria en un autén-
tico caos; supondría, como decimos, dejar a un lado el secta-
rismo y la ideología . No olvidemos que para el señor Climent 
el capitalismo mata –no se refería a usted, señor Mata, sino 
decía que el capitalismo mata– y supondría ser conscientes 
que, sin actividad económica y sin empleo, no hay riqueza . 
Y, si no se crea riqueza, difícil va a ser que se pueda redistri-
buir y que podamos mantener los servicios esenciales . Si no 
hay riqueza, ¿cómo lo va a pagar?, ya se lo dijimos en su día, 
¿cómo lo va a pagar?

Ustedes se han presentado como el gobierno del cambio, el 
de las personas, el del diálogo . Y ya lo hemos visto, no solo 
es que patronal y sindicatos critican la falta de diálogo con la 
conselleria, es que la ausencia de diálogo se ha dado incluso 
entre sus propios cargos de economía . Situación vergonzante 
que ha desembocado en una necesaria reestructuración de 
la conselleria, tras un año perdido en luchas internas y que, sin 
embargo, no se ha saldado, no se ha saldado con lo que habría 
sido de justicia, a lo mejor el cese del conseller, con todo el 
cariño que sabe que le tengo al conseller, y si esto se produ-
jese en una empresa privada, pues, seguramente, el conseller 
estaría en la calle .

Pero, mire, ¿dónde ha estado el diálogo, por ejemplo, con el 
tema de los horarios comerciales? Usted ha conseguido… Es 
que usted ha conseguido disgustar a todo el mundo . Oiga, 
yo estaba con mi pareja en Alicante y sabe (inintel·ligible) …: 
«Oye, llama al conseller, a ver cuándo abren», o yo digo: «Yo 
hablaré con el president, a ver si (inintel·ligible) … ». Al final, 
uno tenía que llamar a El Corte Inglés, porque no sabíamos si 
abría, si no abría o dejaba de abrir, ¿sabe? (Aplaudiments) Es…

Mire, president, sin empresas no hay empleo, sin empresas no 
hay empleo. Y créame que lo que nos preocupa a los valen-
cianos es tanto la falta de un empleo digno y de calidad como 
la ausencia de políticas activas de fomento y apoyo a la crea-
ción de empleo, por parte de las empresas, más allá de la 
cantidad de planes que presentan, pero de cuya efectividad 
todavía no tenemos constancia .

Mire, y lo mismo le digo con respecto a los autónomos, señor 
Puig . No solo es que ustedes no han tomado ninguna inicia-
tiva dirigida a mejorar las condiciones y a apoyar un sector 
que es básico en la economía valenciana, es que no han 
puesto en práctica ninguna de las medidas aprobadas por 
unanimidad de todos los grupos aquí, en esta cámara . ¿Ese 
es el valor, ese es el valor que parece que le dan a las iniciati-
vas emanadas de Les Corts? A ver si va a pasar como decía mi 
amigo Alberto, que decía que una proposición no de ley apro-
bada aquí por unanimidad es como soplarle al viento . Queda 
ahí pero no sabemos el resultado final, porque ustedes no 
nos lo dan . Mire, voy terminando .

¿Qué ha sido de esa promesa de un nuevo modelo turístico? 
Se echa en falta, president, una mayor apuesta por nichos 
como el turismo de interior, o el cultural, que contribuyan a 
diversificar y sobre todo a desestacionalizar el turismo, que 
es otro de los principales problemas del sector .

Señorías, también tenemos un problema de gastos y de 
gestión. Un año después, ustedes todavía no han afrontado 
la necesaria reestructuración del sector público instrumen-
tal. Hay muchos ejemplos de gestión ineficiente, enchufismo 
y errónea concepción de lo que debe ser el sector público 
instrumental . Gestione, señor Puig, y legislen .

En definitiva, president, ha malgastado demasiado tiempo en 
quejarse de lo que se ha encontrado, de esa deuda pública 
que con ustedes se ha incrementado, por cierto, casi 5 .000 
millones, cuando la situación lo que requería precisamente 
era las gestión . Ustedes han pasado de ser una alternativa 
de gobierno y de cambio a ser un Consell inútil, incapaz de 
resolver los problemas de los valencianos . Este es el resu-
men, señor Puig, de los 365 días de Consell (inintel·ligible) … 
en lo absurdo y desatendiendo lo verdaderamente urgente . 
Woody Allen decía que la vocación del político de carrera es 
hacer de cada solución un problema, y eso es lo que ha hecho 
usted .

Mire, me gustaría finalizar diciéndole, señor president, que 
nos parece penosa la inacción, nos parece patética la radica-
lidad, nos parece lamentable el sectarismo . Pero lo peor de 
todo esto, mire, es la falta de gestión y la ineficacia. En resu-
men, señor president, este es el primer año, le voy a ense-
ñar, el primer año de gestión y de verdad que le prometo que 
termino, que me tenía que dar quince minutos más, el primer 
año de gestión del gobierno del botánico . Este es el resumen 
del gobierno del botánico .
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Fíjense los barracones que iba a retirar el señor Marzà . Estos 
son los barracones . Esto es un año… Sí, sí, esto es un año… 
Estos tampoco había que salvarlos . Estos no importan . Los 
que se manifiestan en derecho (aplaudiments) a una educa-
ción y que elijan una educación para sus hijos, estos no, no, 
estos no importan . Esto es como decía… No, mire, señora 
Mireia . Esto es como decía un diputado, que lo aprecio 
mucho y no lo voy a nombrar, hace escasamente dos o tres 
horas . Estos son del Opus, a estos hay que fumigarlos .

Oiga, mire, estos, estos son ciudadanos también que tienen 
los mismos derechos (aplaudiments) que tiene usted . Los 
mismos . Esto es lo que nos hemos encontrado . La universi-
dad pública advierte ya de su frustración con La Generalitat . 
La Comunidad Valenciana es la que más universitarios pierde 
por la subida de tasas . La Comunidad Valenciana tiene los 
peores servicios sanitarios de toda España . El Consell retrasa 
seis meses más la concesión de ayudas a los dependien-
tes . El Consell avisa de desahucios en 24 horas a familias en 
un barrio humilde Alicante . La Comunidad Valenciana es la 
segunda donde más crece el paro .

Mire, eso es lo que tenemos después de 365 días de Consell. 
¿Y sabe lo que le digo? Si no es capaz de mejorar la situación 
de la Comunidad Valenciana, deje paso a la siguiente, deje 
paso a Mónica Oltra . Dice Mónica Oltra que no es naciona-
lista . Y oiga, yo creo que a lo mejor gestiona mejor . Y, si no 
gestiona mejor, deje usted paso al señor Soler . Y si no, a la 
señora Bravo . Marzà, lo voy a botar . (Rialles i aplaudiments) Y 
si no, deje paso al resto de conselleres . Porque, ¿sabe lo que le 
digo? Si usted está aquí para gestionar y no sabe gestionar, lo 
que tiene que ir es irse a su casa, marcharse y dar paso a otra 
persona que seguramente lo hará mejor que usted .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, Alexis, senyor Marí, i mos congratulem que el 
senyor Toni Woodward estiga rehabilitat bé i l’operació haja 
anat bé.

I per a rèplica a l’exposició del senyor Alexis Marí, donem la 
paraula al president del Consell .

El senyor president del Consell:

Moltes gràcies, president .

Muchas gracias, señor Marí, por sus agradables y entrañables 
palabras .

Mire, estamos gestionando la situación que había en esta 
Comunidad Valenciana . Lo estamos haciendo con honradez y 
estabilidad . Y evidentemente, la honradez se le supone . Pero 
es que no era así . No era así . Y por tanto, este año, en el cual 
según usted han pasado grandes catástrofes, la realidad es 
que, quiera o no quiera –todos los indicadores lo dicen– ha 
ido mejor . (Aplaudiments) Mejor en la economía y mejor en lo 
social . Diga lo que diga . Es igual, bueno, si es igual .

Oiga, las estadísticas, bueno, yo creo que puede después 
darles la vueltas que quiera, pero es la realidad . La realidad 
de los hechos es la que es . Y en cualquier caso, efectivamente 
hay una que para mí me preocupa más . ¿Y sabe cuál es? Es 
que este año ha disminuido el 40% la exclusión social severa, 
la pobreza severa en esta comunidad, ha disminuido . El 40% . 
(Aplaudiments) Y mire, el…

El senyor president:

Senyor Alfredo Castelló, no està vosté en l’ús de la paraula.

Continue vosté, president.

El senyor president del Consell:

Ha dicho usted en reiteradas ocasiones todos los engaños 
que se habían producido. No sé, yo creo que hay que decir el 
engaño y hay que decir cuál ha sido . Yo no creo que sea así, 
y desde luego que sabíamos lo que había . Oiga, yo sabía que 
estaba mal. Tan mal, no. También se lo digo. Tan mal no. Con 
tantos agujeros, no . Pero, oiga, yo no estoy aquí simplemente 
para decirlo, sino para solucionarlo . Y lo estamos solucio-
nando . Siento que no tan aprisa como usted querría y como 
yo querría, pero lo estamos solucionando .

Respecto a la gestión, le voy a hablar y le voy a decir algunos 
datos, algunas medidas de gestión, que ya se han aprobado 
para generar ahorro de todo lo que se pueda hacer . Porque 
le tengo que decir una cosa: la Comunidad Valenciana tiene 
menos funcionarios, menos empleados públicos que la media 
nacional, cuatro menos de la media nacional . Aparte de eso, 
el gasto político del que usted hablaba: mire, ¿sabe lo que 
cuestan todos los altos cargos de La Generalitat, incluidos 
ustedes? Menos de un euro por ciudadano .

Oiga, ¿la democracia es cara? Lo que es caro es que no haya 
democracia (aplaudiments), que no haya democracia repre-
sentativa . Por tanto, un euro . Menos de un euro, para ser 
exactos . Y además, es la comunidad autónoma, la segunda 
comunidad autónoma que menos gasta en términos de gasto 
político . Por tanto, eso es lo que hay . Oiga, se pueden inven-
tar lo que quieran, pero esto es lo que hay .

Mire, ahorro, en educación solo se ha producido una reducción 
de 11 millones en gastos de funcionamiento interno de la propia 
conselleria. Un ahorro de 2,4 millones también se ha conseguido 
en la conselleria de igualdad, por no pagar intereses que antes se 
tenían que pagar, de demora, en ayudas de la dependencia . Se 
ha modificado el formato de jornadas que antes se pagaban. Por 
ejemplo, en otra conselleria, como la conselleria de economía, a la 
que usted también le tiene un gran afecto.

Pues diciéndole que por ejemplo antes había un día, que era 
el día del emprendedor, que costaba 400 .000 euros, que 
al final servía para poco. Ahora se ha hecho lo mismo, pero 
costando un tercio de lo que costaba. También se ha recupe-
rado la feria Laboralia, que antes costaba 250 .000 euros, y 
ahora ha tenido un coste cero, porque se ha pagado con toda 
la sociedad civil . Por tanto, se han hecho muchas cosas . Se 
han hecho (inintel·ligible) …
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En Presidencia, por ejemplo, mire, en Presidencia hemos 
reducido 600 .000 euros en una sola acción . ¿Sabe cuál ha 
sido? Que no haya vigilancia privada. Porque es suficiente 
con la vigilancia pública . (Aplaudiments) Y también en la Casa 
de les Bruixes de Alacant .

Radiotelevisión Valenciana, ¿qué le voy a contar? Mire, lo que 
han hecho los liquidadores, a los cuales quiero felicitar, es 
tomar alguna serie de decisiones que han sido fundamenta-
les en este momento . Fundamentales en lo que es esa política 
de intentar ahorrar . Por una parte, se ha cancelado el servi-
cio de limpieza, que costaba 600 .000 euros al año, y no había 
nadie, y se ha reducido a menos de la mitad . Se ha resuelto 
el contrato de la radiotelevisión en Alicante, que esto es 
una historia para no dormir . Se han ahorrado 390 .000 euros 
hasta este momento .

Se han utilizado las líneas de transporte escolar también para 
mejorar la eficiencia, rebajar 465.000 euros el coste y atender 
a 3.200 alumnos más. Y eso es eficiencia. (Aplaudiments) Se han 
resuelto contratos en la radiotelevisión pública valenciana, con 
distintas productoras, que estaban pendientes porque ya sabe 
que teníamos muchos contratos pendientes, muchos dere-
chos de emisión que no se han emitido, como se sabe . Y hemos 
resuelto algunos contratos, con un ahorro de 14 millones .

También hay una cosa en Radiotelevisión Valenciana, que no 
es mucho dinero, pero que es bastante vergonzoso, y es que 
después de meses y meses cerrada la televisión, hasta que 
hubo el cambio de gobierno había una flotilla de coches que 
aún estaba allí, no sé, para uso de quién. 20.000 millones… 
Perdón, 20 .000 euros . 20 .000 millones, no . 20 .000 euros .

La eliminación de la duplicidad de horarios de profesores de 
religión, porque es verdad . Oiga, no se está contra la religión, 
se está para que efectivamente los profesores de religión 
cobren lo que deben cobrar . Pero lo que no puede ser es que 
haya el despilfarro que había con esta cuestión . Y por tanto, 
con esa medida, que va a mantener para que todos los niños 
y niñas que quieran ir a religión puedan ir a religión, pero nos 
vamos a ahorrar cuatro millones de euros . Lo que es increí-
ble es por qué se lastraban cuatro millones de euros más de 
lo que era justo . Esa es la pregunta . Eso es lo que hay . Y ahora, 
bueno pues nos hemos ahorrado cuatro millones .

El centre Prop de Orihuela, por ejemplo, hay cosas así, 
por comentarle lo que es ese intento de verdad, que yo lo 
entiendo, que es justo lo que usted plantea, que tenemos 
que gestionar lo más austeramente posible, y yo lo entiendo . 
Pero, por eso le digo, por ejemplo, que en el Prop de Orihuela 
nos hemos ahorrado 200 .000 euros, simplemente porque 
se pagaba la seguridad privada y ahora se ha llegado a un 
acuerdo con el ayuntamiento y lo hace el ayuntamiento .

Bueno, también hay una cosa muy importante que se está 
haciendo, y es intentar recuperar el dinero robado . Eso es 
importante . (Aplaudiments) Hemos ya recuperado unas canti-
dades importantes, hemos recuperado unos pisos y vamos a 
intentar recuperar todo lo que se ha robado . Por tanto, sí que 
hay medidas de ahorros. También le puedo decir, y le contaré 
después, cuando hablemos de sanidad, medidas que estamos 
haciendo para mejorar la eficiencia en sanidad.

Respecto a un tema que usted ha planteado en térmi-
nos generales, que es la educación y el ataque a la escuela 

concertada . Mire, la escuela privada concertada está tratada 
con absoluta seguridad jurídica, y todos los niños y niñas que 
están en la concertada han tenido los mismos derechos que 
los que están en la red estrictamente pública . Xarxa Llibres 
ha sido para la pública y para la concertada, todos los que han 
querido . Ha habido gente que no ha querido . Pocos, pero la 
mayoría han estado . Y muchos de la concertada lo han hecho 
muy bien .

Admisión del alumnado por el mismo baremo en la pública 
y en la concertada . El arreglo escolar, con los mismos crite-
rios. Aplicando los criterios fijados por el Consell, el resul-
tado global es cero unidades educativas menos en la concer-
tada que el año anterior . Esto es la realidad de los hechos . 
En cambio, lo que sí que ha hecho este Consell es impulsar la 
pública . El PP, entre el 2012 y el 2015 redujo 201 unidades 
educativas en el sistema público . Este año hemos subido 472 
unidades .

Los barracones evidentemente algunos se han cerrado y 
otros se han abierto . Pero es evidente que en un año no es 
posible, que ustedes nos pidan que acabemos con todos 
los barracones . Es absolutamente imposible . Eso no es un 
problema de gestión, es un problema de ejercicio de la magia . 
Y eso, pues no, no estamos ahí . No hem trobat encara el mag 
d’Oz .

Aparte de los barracones, es evidente que lo que sí que ha 
habido es una mapificación. Y lo que se ha producido es una 
planificación a través de la cual ya le he dicho esta mañana 
que no funcione el clientelismo, sino que funcione la objetivi-
dad . Y se ha hecho una programación que se irá cumpliendo 
en toda la medida de las posibilidades, avanzando, si es posi-
ble, lo más rápidamente posible . Pero ciertamente lo que se 
está haciendo en educación no es un ejercicio de radicalismo . 
Lo que se está haciendo es jugar a la igualdad de oportunida-
des desde el principio . (Aplaudiments)

Y mire, de la foto que usted ha sacado, yo estoy convencido 
que como mínimo el 87% de las personas que están ahí están 
llevando a su hijo, a su niño o a su niña, al colegio que han 
elegido. Porque la realidad es esta: el 87% de las solicitudes 
de las familias han obtenido plaza en el colegio que habían 
pedido, en primera opción . El 93%, en una de las tres en una 
de las tres primeras opciones . Y en el 97%, en alguno de los 
centros que habían ellos decidido .

Por tanto, ha habido libertad de elección, dentro de los lími-
tes que había antes también y que habrá siempre, porque 
efectivamente hay unos problemas también de eficiencia, y 
es la realidad que hay . Por tanto, 87% de las solicitudes de las 
familias han obtenido plaza en el colegio que han pedido . Esa 
es la realidad .

Respecto a la excepción lingüística y a la lengua, mire, yo esta 
mañana he pedido y he hecho una convocatoria pública . Yo 
entiendo que por lo que usted ha dicho sí que se va a sumar . 
Una convocatoria para alcanzar un pacto por la educación, un 
acuerdo valenciano por la educación y que seamos capaces 
de hacer una ley que tenga una cierta estabilidad en los años 
y que sirva, sobre todo, pues para buscar todos los puntos de 
encuentro posible .

Pero para eso, evidentemente, hay que tener una voca-
ción y una voluntad de llegar a acuerdos . Nosotros, desde 
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luego, estamos en esa voluntad y de hecho el conseller ha 
estado permanentemente hablando con todo el mundo 
educativo . Otra cosa es que hay veces que se puede estar 
de acuerdo y veces que no se puede estar de acuerdo . Pero 
diálogo, diálogo ha habido . Ahora bien, mire, yo estaba en La 
Generalitat y había una manifestación allí delante… que, por 
cierto, tienen todo el derecho sagrado del mundo, faltaría 
más, por eso hemos peleado muchos para que hubiera liber-
tad, por tanto ningún problema, claro que sí, que se manifies-
ten, por supuesto y tienen sus razones, por supuesto .

Ahora, hay un representante sindical allí diciendo: «Señor 
Puig, tiene usted que decir ¿por qué está privilegiando a la 
escuela pública?» Yo le digo: «Hombre, es que yo creía que 
tenía que privilegiar a la escuela pública, ¿eh? Yo es que 
creo que tengo que apoyar a la escuela pública .» ¿O no? 
(Aplaudiments) Bueno, lo que sería raro es que el presidente 
de La Generalitat estuviera apoyando a la escuela privada o 
¿es que es eso lo que pasaba? ¿O es eso lo que pasaba antes? 
¿Es eso lo que pasaba? (Aplaudiments) Eso es lo que pasaba, 
eso es lo que pasaba, muy bien .

Mire, respecto a lo que es otro dato significativo que le anun-
cio hoy esta tarde, porque esta mañana lo hemos sabido, una 
buena primicia, (veus) bueno… no passa res .

El senyor president:

Senyories, està en l’ús de la paraula el president del Consell . 
Demane silenci en l’hemicicle. Continue vosté.

El senyor president del Consell:

Perdó, president .

Esta mañana estaban acabando en la conselleria de ver las 
peticiones y los beneficiarios de la beca de comedor esco-
lar . Y este año, en la Comunidad Valenciana habrá diez mil 
niños y niñas más que tendrán beca de comedor escolar . 
(Aplaudiments) Esto es rescatar personas, esto es hacer polí-
tica social, esto es luchar por la igualdad de oportunidades .

Se han aumentado el 27% el presupuesto de becas en este 
ámbito también. Los escasos recursos de la administración 
pública, tiene que ser consciente, que los tenemos que dedi-
car a aquello que es fundamental y es a intentar superar 
las barreras de desigualdad . Y esas se dan donde se dan . Y 
una persona que está en una universidad privada, que paga 
sesenta mil euros, una beca de mil ochocientos euros no le 
soluciona la vida . Igual no podrá estudiar si por esa beca, hay 
que ser conscientes de las limitaciones que existen en este 
momento .

Nosotros tenemos que ayudar a aquellos que menos tienen, 
que menos pueden . Y ese es un elemento fundamental de 
redistribución . Y esto es así si tú tienes una mentalidad –
digamos– abierta, progresista . Ahora, hay otra gente que 
prefiere que estudien unos y otros no estudien. Eso es así, 
pero yo no creo que usted sea de esos porque yo no le desca-
lificaré nunca a usted tanto como usted me descalifica a mí. 
Tranquilo . (Aplaudiments)

Respecto a la sanidad y a las concesiones y a lo que usted 
estaba diciendo de la colaboración público-privada . Yo creo 
–lo he dicho también en otras ocasiones aquí, pero lo diré 
siempre– nosotros en absoluto estamos en contra de la cola-
boración público-privada en términos generales, no es eso. 
Yo creo que, efectivamente, hay que buscar muchos espacios 
de congestión . En los sectores productivos quien tiene que 
liderarlo claramente es el sector privado y el sector público 
tiene que ayudar, mejorar el entorno, ayudar a la innovación, 
ayudar a la competitividad, a la internacionalización . Eso es 
lo que debe hacer el sector público, acompañarlos, no entro-
meterse más de lo que es necesario porque no somos noso-
tros quienes producimos .

Ahora bien, en el sector público quien lo tiene que lide-
rar claramente es el sector público . Y eso es un elemento 
fundamental . Y una cosa es hacer un tipo de gestión que 
en algún momento determinado se pueda privatizar una 
parte que está en un todo, y otra es dejar al mando al sector 
privado porque no garantiza la igualdad de oportunidades . 
Simplemente eso . Y porque no garantiza el derecho a la salud 
y a la educación, porque no se redistribuyen los recursos en 
función del interés general sino que se… bueno, porque lógi-
camente la empresa, en puridad, lo que necesita es cuando 
llegue el final de campaña dar resultados de carácter econó-
mico . Y eso es así .

Y, por tanto, no se trata de satanizar a nadie . Todo lo contra-
rio . Si es que el espacio privado está ahí, estamos colabo-
rando en servicios sociales, en todos los ámbitos estamos 
colaborando . Ahora bien, otra cosa es simplemente darles 
el mando, el poder a quien no lo tiene que tener porque 
teniendo ellos ese tipo de visión lo que están haciendo es 
contaminando realmente lo que es la igualdad de oportuni-
dades . Por tanto, este es un elemento fundamental .

Y respecto a las concesiones, yo le tengo que decir que, efec-
tivamente, ya hay… este mes se presenta una memoria para 
que se comparen todos los datos, si, y se van a ver . Se han 
hecho durante este año –ya lo he dicho– se han multiplicado, 
197% más acciones de vigilancia y de control que anterior-
mente . Se va a presentar todo y lo van a poder ver, lo vamos a 
discutir . Nosotros no tenemos una posición contra nadie .

Pero ya le digo, lo que yo he dicho esta mañana –que nadie se 
sorprenda, el propio conseller del Partido Popular lo dijo en 
su momento– oiga, es que lo que se acaba ya es una licitación 
que hubo en un momento . Una licitación que, por otra parte, 
saben que fue rescatada otra vez para cambiar las condicio-
nes. Y ahora en estos momentos se acaba y le decimos: nues-
tra voluntad en estos momentos es dejar bien claro que no va 
a haber prórroga, no va a haber prórroga. ¿Por qué? Porque 
efectivamente pensamos… y es evidente que yo también 
defiendo el acuerdo del botànic y defiendo lo que es nuestra 
posición y nuestra posición es que pensamos que la sanidad 
debe estar dirigida claramente por lo público . Esa es la cues-
tión . (Aplaudiments)

Le voy a decir algunas cosas respecto a la sanidad, porque 
esta mañana también parecía que se quería más informa-
ción sobre lo que hemos hecho . Pues bien, aparte de la 
universalidad, que es muy importante, que es fundamen-
tal, aparte de acabar con el copago farmacéutico y ortopro-
tésico –porque, yo le voy a decir una cosa, estas cosas que 
provocan risa, para mucha gente no son de risa– ha afectado 
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positiva… –ya sé que a usted no, a otros sí– ya sé que no, pero 
eso es un millón de personas que están viviendo un poquito 
mejor. Ya sé que para muchos de nosotros, evidentemente, 
no es lo mismo diez euros que para uno de ellos, pero desde 
luego, para muchos de ellos es muy importante . Por tanto, yo 
lo único que pido un poco de respeto a esta medida que es 
fundamental .

Por otra parte, en seis meses se ha reducido la lista de espera 
quirúrgica en veintidós días . Además hemos eliminado la 
contabilidad B que tenía el Partido Popular, las listas de 
espera, aflorando más de diez mil pacientes y 3,5 millones de 
horas de demora . Se ha producido el pacto de estabilidad en 
el empleo de sanidad para reducir la temporalidad y además 
en octubre saldrá el calendario de convocatoria de cuatro 
mil treinta y nueve plazas. Después de nueve años sin polí-
tica pública de empleo se va a producir un inicio de bajada 
de la temporalidad que es fundamental . Estamos en treinta y 
siete y medio y queremos bajar de momento al 25% . Estamos 
trabajando en un nuevo decreto de provisión de personal y 
en la elaboración de una nueva orden de bolsa .

Por otra parte, tengo que decir con satisfacción por las cosas 
positivas que hemos venido haciendo y hay que situarlo en 
sus justos términos, que es muy importante que los centros 
de educación cuenten ya con el apoyo de una enfermera 
escolar . Y ese acuerdo entre las dos conselleries ha sido un 
acuerdo muy importante . Como es muy importante el cuarto 
plan de salud de la Comunidad Valenciana 2016-2020 que 
viene a llenar un hueco que se había producido desde el 2013 
porque no teníamos plan de salud desde aquél momento.

Y mire, le tengo que decir con satisfacción, porque una cosa 
que… lo hace esta sociedad, porque el servicio público de 
salud es de lo más importante que tenemos, somos la comu-
nidad que más pacientes ha recibido tratamientos de la hepa-
titis C . Por cada millón de habitantes se han tratado un 18% 
más que la media española . Y todo eso sin que el gobierno de 
España nos haya pagado los ciento cincuenta millones que 
nos debe por la hepatitis, que no ha pagado . (Aplaudiments)

Y también yo sé que hay cosas que, bueno pues, a mucha 
gente no le parecen importantes, pero yo creo que lo son, 
para un gobierno progresista lo son, que se haya eliminado 
el veto a las técnicas de reproducción asistida a las mujeres 
solas y lesbianas, pues yo creo que también es un tema posi-
tivo, importante . (Aplaudiments) Bueno, hay gente que hace 
bromas de esto, yo no . Yo creo que es la igualdad, el derecho 
a la igualdad .

O la dispensación gratuita de la píldora del día de después 
acompañada de información en los centros de salud sexual 
y reproductiva que fue eliminada en el 2009 por el Partido 
Popular . Hemos declarado que todos los centros sanita-
rios son, han de ser y serán espacios seguros, libres contra 
la violencia de género contribuyendo con la lucha contra la 
violencia machista conjuntamente . En atención primaria se 
ha incrementado el porcentaje de cribado en más del 48% . 
Se han detectado, tan solo en agosto, ciento cincuenta y un 
casos de violencia contra las mujeres .

Por cierto, señor Marí, yo ni esta mañana ni ahora voy a 
poder hablar de todo como usted, porque hay un tiempo 
limitado . No me haga ninguna broma respecto a la pesca 
porque yo le podía decir que usted no ha dicho ni media 

palabra de igualdad, ni una palabra de violencia de género. 
(Aplaudiments) Pero no se lo echo en cara, le digo que será 
porque ha considerado que había cosas más importantes 
que poner encima de la mesa . Pero en cualquier caso le digo 
que, evidentemente, todo tiene un límite. Y tiene también un 
límite el intentar hacer bromas de este estilo .

El plan de dignificación de instalaciones sanitarias, con tres-
cientos treinta millones para esta legislatura, se ha iniciado 
y se ha desatascado cuestiones importantes como el acele-
rador lineal del Hospital Provincial de Castellón que llevaba 
mucho tiempo anunciándose . Había dos instituciones gober-
nadas por los mismos y no se ponían de acuerdo . Y ahora se 
han puesto de acuerdo porque lo ha pagado La Generalitat, 
que eso también es así, eso también es así.

Y después, también es muy importante que después de 
muchos años –y eso pues ya era hora, ¿no?, eso es lo que me 
dicen a mí (inintel·ligible) …, ya era hora– ya se ha empezado el 
centro de salud del Rabaloche . ¡Ya era hora, ya era hora que 
empezaran! (Aplaudiments) Y bueno, lo vinieron prometiendo 
cuatro o cinco elecciones . Ahora han sido otros los que están 
haciendo el Rabaloche . O ahora, bueno, hay más infraestruc-
turas pero eso lo hablaremos otro día porque creo que ya no 
tiene mucho interés.

Pero ayer presentamos el plan funcional, también, del 
Hospital Provincial de Castellón y me parece especialmente 
interesante porque será una referencia nacional a nivel onco-
lógico con el tercer acelerador lineal, con un PET-TAC y con 
un gammacámara y además se volverá, no, se abrirá después 
de años comprada y sin utilizar, una cámara hiperbárica .

También en esta cuestión sanitaria hemos abierto un diálogo 
directo con las oficinas de farmacia, con los colegios farma-
céuticos. Se ha firmado el concierto de oficinas de farmacias 
y Generalitat tras cuatro años de incapacidad en la negocia-
ción que había tenido el gobierno antiguo . Y en ese sentido 
es cierto que eso también es deficiencia. Porque si consegui-
mos…, usted imagínese lo que significa el gasto farmacéutico, 
si nosotros consiguiéramos tener la financiación adecuada, si 
pudiéramos pagar cuando corresponde, si pudiéramos tener 
la compra centralizada de muchos medicamentos, con todo 
esto pues la verdad es que, por supuesto, mantendríamos el 
estado del bienestar .

Y no me haga…, yo sé que lo hace retóricamente, ya sé cómo 
se nutre el estado de bienestar . Oiga, no nos faltemos al 
respeto, vamos. Yo ya sé que hay crecimiento económico 
o no hay redistribución . No estamos en primero de EGB . O 
sea, usted supongo que irá a la EGB . Bueno . Eso es lo que 
hay . Lo que hay es que efectivamente tenemos que crecer 
más económicamente para poder distribuir más . Y eso es lo 
que está pasando muy, muy lentamente aún . Porque efecti-
vamente los niveles de crecimiento son altos pero nosotros 
además tenemos una losa muy grande en el presupuesto . 
Que es una losa que son los cuarenta y cinco mil, cuarenta y 
tres mil millones en este momento que significa el pago de la 
deuda y lo que significa el FLA.

Pero también lo decía yo esta mañana, ¿cómo es posible que 
se le haya perdonado a los bancos veintiséis mil millones y 
ahora se ha dicho que no vamos a recuperar nada? y ¿por qué 
usted no nos apoya a nosotros para decir que una parte, por 
lo menos, de lo que se nos ha dado con FLA –que son créditos 
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y que son recursos nuestros– que se nos condonen como se 
ha condonado a los bancos? Es bastante lógico ¿no? ¿Por qué 
no nos apoya en esta cuestión? (Aplaudiments)

Y continúas hablando de eficiencia. El plan de calidad, equi-
dad y eficiencia ha puesto en marcha la licitación de la hemo-
diálisis . Se producirá un ahorro de siete millones de euros al 
año . Estábamos pagando una de las hemodiálisis más altas 
de España . En segundo lugar, se va a activar la central de 
compras y se está trabajando también en la guía farmacote-
rapéutica única para hacer más eficiente las compras y ofre-
cer equidad en los tratamientos a todos los pacientes . La 
compra centralizada supondrá un ahorro estimado entre diez 
y doce millones de euros .

Se recuperará progresivamente todo lo que son los concur-
sos de alta tecnología, las resonancias magnéticas, para 
producir un ahorro de diecisiete millones tal como indicó 
la sindicatura. Y el desarrollo del plan ahorro energético de 
fitosanitarios también desde el punto de vista de la eficiencia 
energética que hay muchas posibilidades y que tenemos que, 
desde luego, acelerar .

En definitiva, estas son algunas de las cosas que están 
haciendo, son cuestiones que usted podrá ver con esta 
memoria de la sanidad valenciana, que ahora se publicará, 
será transparente, se podrá discutir porque hace muchos 
años que esto no se hacía y, a partir de ahí, pues tendremos 
que ponernos de acuerdo en algunas cosas cómo se pueden 
enfocar definitivamente.

Pero lo que es, desde luego, para nosotros absolutamente 
incuestionable es que quien lidera los servicios públicos 
es el sector público, y quien tiene que marcar la agenda es 
La Generalitat, porque La Generalitat es la que representa 
a todos los valencianos, y es La Generalitat quien tiene la 
responsabilidad . Y no vamos a hacer dejación de nuestra 
responsabilidad . (Aplaudiments)

Ha hablado de las empresas públicas . Yo le digo que en 
empresas públicas es cierto que vamos al ritmo que vamos . 
Yo creo que esa descalificación general que hace es bastante 
injusta porque estamos intentando, poco a poco, ir resol-
viendo cosas . Ya le he dicho, en SPT, por ejemplo, pues ya se 
ha conseguido de un año a otro pasar del menos 41 a más 12 . 
¡Pues no está mal! ¡Oiga, algo de gestión se está haciendo! Y 
no se trata de denostar a todo el mundo porque otras cosas 
habrán peor .

Esas fundaciones que ustedes decían que a quiénes quere-
mos tener, no, no, no tenemos a nadie . Hay fundaciones, algu-
nas de ellas como –creo que se llama– Favide o…, ¿eh?, algu-
nas, que lo que queremos es que no nos cueste más dinero 
acabar con esa fundación ¡que tenerla!, que es la situación en 
la que estamos ahora, y ver cómo se pueden hacer las cosas 
bien .

Hay muchas cuestiones de esas características que las pode-
mos hablar, y desde luego nosotros y todo el gobierno que 
está trabajando pues puede explicar cada instrumento 
concreto .

Pero sí que estamos en una profunda revisión de lo que es 
el sector público, hemos concernido la posibilidad de una 
presentación de una ley, vamos a presentar una ley, y se está 

trabajando en cada una de las empresas; algunas tendrán 
algún valor en el futuro y tendrán alguna necesidad en el 
futuro y otras pues desaparecerán porque son instrumen-
tos, y algunos pueden servir y otros no pueden servir; desde 
luego, lo que no pueden ser son fines en sí mismos. Y eso, por 
supuesto, es absurdo y podemos coincidir en esta cuestión .

La reforma del sector público se tiene que hacer pensando en 
el interés general y, desde luego, en la eficiencia.

Respecto a las diputaciones, mire, ¡oiga, algo hemos hecho! 
¡Y tanto que hemos hecho! Hemos hecho, por primera vez, 
desde hace ni se sabe, se ha cumplido la ley de coordina-
ción de diputaciones, que es una ley vigente, pero no vigente 
de cuando se aprobó en el año 1983-1984, no, no, es que es 
vigente porque, después, cuando se hizo la reforma de la ley 
local, también se mantuvo la ley de coordinación.

Por lo tanto es una ley vigente, lo que pasa es que no se le 
hacía caso, nadie le hacía caso, no se hacía caso . Y nosotros 
lo que hemos empezado es hacerle caso a la ley, también es 
verdad que con pocos apoyos, y en alguna provincia menos 
apoyos por parte de algunos grupos políticos, en ese caso 
no voy a mirarle a usted ahora porque ha pasado lo que ha 
pasado allí, ¿no?, que es un tránsfuga el que mantiene ahora 
la situación que se mantiene . Pero, bueno, eso, el que tenga 
responsabilidad política en esta cuestión la deberá asumir 
porque se está manteniendo a un tránsfuga (colpejant la 
trona) con todas las de la ley, ¿eh? (aplaudiments), con aseso-
res, con sueldo…

Pues, bien, eso es lo que hay, lo que hay en estos momen-
tos es que las diputaciones, nosotros intentamos trabajar 
con ellas por dos vías . Desde luego, cuando se ve un decreto 
como una agresión es que no es una agresión, es el cum-
plimiento de la ley; ahora bien, también estamos viendo en 
otras ocasiones otras posibilidades, como hemos hecho en 
empleo, como hemos hecho en xarxa también, y se está traba-
jando todo lo que se puede .

Yo quiero agradecerles a los presidentes, a los tres presiden-
tes de la diputación, la buena voluntad en general que han 
desarrollado y la que en el futuro tenemos que implemen-
tar más . Ahora bien, las diputaciones, efectivamente, yo creo 
que, como La Generalitat, tenemos que ser siempre cons-
cientes de que los ciudadanos son los importantes y que no 
son los instrumentos lo importante .

Y, después, las diputaciones tienen que tener claro que el prin-
cipio de subsidiaridad es fundamental y que los ayuntamien-
tos son los que tienen que tener cada vez protagonismo y más 
fortaleza porque están más cerca de la ciudadanía, porque 
hay un principio de subsidiaridad, porque hay un principio de 
proximidad, porque hay un principio también de fiscalización.

Y, por tanto, desde luego, creo que ahí es donde tenemos 
que hacer todos un esfuerzo para desarrollar la política 
municipal .

Respecto a la RTVV, miren, despolitizada, desgubernamen-
talizada, ¡claro que sí!, si es que hemos residenciado en las 
Cortes Valencianas esta discusión . Podría en un momento 
determinado el gobierno intentar hacer… No, no, es que lo 
que hemos intentado es que sean las Cortes Valencianes y 
que nazca ¡fuerte!
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Yo, desde luego, creo que hay que basarse en la confianza, 
aunque sinceramente yo creo que los procesos de descon-
fianza muchas veces son de ida y vuelta. No sé, no sé dónde 
puede estar el problema, sinceramente, pero lo que sí que 
está claro es que debe haber un acuerdo rápidamente y que 
haya una radiotelevisión pública valenciana rápidamente .

Se les ha aceptado el techo de gasto, se ha aceptado a otras 
formaciones otras cuestiones, y yo creo que, bueno, pues es 
un espacio de colaboración y diálogo y yo espero y confío 
absolutamente en que ustedes van a propiciar este acuerdo . 
Y, desde luego, si es necesario que Fran Ferri sea el portavoz 
de todos para conseguirlo, yo, sabe que tiene mi apoyo total . 
(Aplaudiments)

Mire, hablaba usted respecto a lo que es el litoral . 
Efectivamente, hay una cuestión que es básica cuando esta-
mos hablando del turismo, y es que en turismo se está 
haciendo una política que está, desde luego, sometida al 
apoyo del sector claramente . Y lo que es verdad es que tene-
mos que pensar en el futuro, y el turismo lo que no puede 
aguantar es otra ola destructora, porque si volviera a haber 
otra ola destructora como la que hubo el mes pasado pues, 
realmente, nosotros perderíamos la calidad, perderíamos 
esa capacidad enorme de atracción que tiene la Comunidad 
Valenciana .

Este año ha sido un grandísimo año de éxito, probablemente 
siempre hablamos de años históricos, éste será muy histó-
rico. También sabemos que ha sido histórico por también las 
circunstancias internacionales, y hay unas situaciones que 
están ahí .

Pero es verdad que nuestros empresarios turísticos son 
gente valiosa y es verdad que tenemos entre todos que 
conseguir buscar la sostenibilidad y la protección del lito-
ral . La protección del medio ambiente en todos los ámbi-
tos es el mejor instrumento que tenemos para garanti-
zar el turismo de calidad del futuro, ¡el mejor! Por eso está 
el Pativel en marcha y por eso vamos a ver de qué manera 
somos conscientes de que esta es una situación que tenemos 
que superar .

Yo también he visto en los últimos días algunas voces 
diciendo que se quería ser demasiado proteccionista . Si 
alguno ve cómo está nuestro literal, de verdad, de verdad que 
lo miren, ¡y que lo veamos!, porque es que no es para hoy, es 
para el futuro, es el pacto intergeneracional, es la responsa-
bilidad intergeneracional . Y eso, la verdad es que lo tenemos 
que pensar antes de cometer ninguna nueva tropelía .

Y, bien, no sé, hay muchas cosas que usted ha planteado, que 
son de gran interés. Yo siento que usted tenga ese diagnós-
tico respecto a lo que estamos haciendo y lo que yo personal-
mente estoy haciendo .

Mire, yo, sinceramente creo que los datos de la gestión no 
avalan su crítica ni avalan su descalificación a la totalidad. 
¡No la avalan! Ahora bien, usted puede situarse donde consi-
dere, cada uno puede situarse donde considere, y en este 
arco se puede situar donde quiera, o en el centro o en la dere-
cha de la derecha .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, president del Consell .

Señor Alexis Marí, si vol fixar la seua posició.

Té vosté la paraula.

El senyor Marí Malonda:

Gracias, president .

Presidente, creo que usted y yo vamos a empezar a llevarnos 
mal, bastante mal a partir de ahora, ¿eh? (Veus)

Mire, hay una diferencia, lo que ha hecho creo que lo voy a 
calificar como lo voy a calificar: es miserable. Y le voy a decir 
por qué.

Lo que usted ha hecho en…, sí, en una afirmación, 
¡déjeme!, en una afirmación, con respecto a la violencia de 
género, seguramente habrá que evaluar y mirar y revisar. 
Seguramente no habrá ningún diputado –a lo mejor lo hay 
pero muy pocos– que hayan hechos tantas propuestas como 
yo sobre el tema de la violencia de género. Y si yo no hablo 
de violencia de género, ¿sabe por qué es?, porque usted tiene 
tiempo ilimitado para contestarme y yo no, ¿sabe? (aplaudi-
ments), usted tiene tiempo ilimitado y yo no . Utilizar eso me 
parece, presidente, que no ha estado nada bien .

Mire, con el tema del transfuguismo nada que decir, nada que 
decir, los compañeros ya se lo han dicho, o creo que con casi 
leves aplausos, pero, mire, evalúe usted también lo que pasa 
con el PSOE en Santa Pola, mire usted lo que pasa en el PSOE 
de Santa Pola y a lo mejor viene a contarme si es uno, o dos, o 
tres, o veinticinco . Es un problema pues que tenemos todos, 
¿sabe?

Mire, usted me recuerda, ¿sabe a quién?, ¿usted ha leído la 
obra San Manuel Bueno, mártir? ¿A don Manuel? Don Manuel 
es un cura, es un párroco que él no creía, no tenía fe y no 
creía, pero hacía creer a los demás para que estuviesen más 
contentos . Pues usted cada vez me recuerda más a don 
Manuel . Usted no cree en su proyecto, ¡vamos!, no puede 
creérselo, eso no se lo cree, ¡vamos!, ni harto de vino, pero 
usted hace creer a los demás que ese proyecto es bueno, y 
usted cada vez me recuerda más san Manuel, a don Manuel, 
al bueno de don Manuel, ¿no?

Mire, su discurso, president, su discurso ha reflejado literal-
mente cómo ha sido su primer año de gestión pero tal cual, 
que es más de lo mismo, la eterna promesa, es la eterna 
promesa, prometer, prometer y prometer y no sabemos aún 
cómo lo va a llevar a la práctica .

Otro asunto que me he dejado, que también se lo quería, 
como no tenía tiempo, me ha venido a la mente y lo he apun-
tado, el tema de los refugiados . ¡Oiga!, el tema de los refu-
giados, ¿dónde ha quedado ese tema? Es que ustedes en el 
más puro estilo de postureo hablan de cosas que no son de su 
competencia, es que no son de su competencia . ¡Oiga!, que 
la vicepresidenta se ha ido a Grecia a ver cómo soluciona el 
tema de los refugiados, cuente con nuestro apoyo, cuente 
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con nuestra ayuda, pero que no está dentro del ámbito de su 
competencia, no está dentro del ámbito de su competencia .

Con la financiación, ya estamos con lo mismo, le ha faltado 
poco para decir que Espanya ens roba, le ha faltado esto para 
decir que Espanya ens roba . Porque esta misma mañana, a lo 
mejor usted no se dará cuenta, a lo mejor usted no se ha dado 
cuenta, pero a la portavoz del Partido Popular ¿sabe lo que le 
ha dicho, president?, ¿sabe lo que le ha dicho?, que tiene que 
decidir entre los de aquí o los de Madrid . Y eso me preocupa, 
porque entre eso y el Espanya ens roba hay esto, president 
(aplaudiments), esto es lo que hay, sí .

Pero, mire, coincidimos en que hay que mejorar la financia-
ción, se lo hemos dicho, pero, ¡oigan!, salgan ya del eterno 
lamento, salgan del eterno lamento de la infrafinanciación y 
gestionen más y mejor, recorten donde les duele –le repito– a 
los políticos, recorte donde les duele a los políticos . Usted me 
dice que ha recortado en seguridad privada en tal sitio y tal, 
¡oiga!, migajas con lo que se puede quitar de encima, ¡migajas 
con lo que se puede quitar de encima!

Porque le decía antes, ¡oiga!, si usted recorta 200 .000 euros 
de aquí y resulta que incrementa la administración, entre 
otras cosas, entre asesores, coches, etcétera, etcétera, dos 
millones allá, pues, ¡oiga!, eso también se lo digo yo, yo sí que 
fui a la EGB, pero eso es primero de Economía, eso es facilí-
simo, bueno, hasta mi hija de tres años seguramente le dirá 
«esto en positivo y esto en negativo», y ¿sabe lo que le da?, 
siempre en negativo . A usted lo que le pasa es que siempre le 
da en negativo .

Habla de una administración pública, ética y eficiente, y no 
han tomado –se lo repito otra vez– ni una medida para recor-
tar las estructuras administrativas, ¡ni una medida!, ¡ni una!

Dependencia, ustedes tuvieron que pagar la retroactivi-
dad de personas que el anterior gobierno dejó de pagar, pero 
ahora se va a generar, vicepresidenta, una retroactividad 
porque ustedes también están pagando tarde, están pagando 
tarde, y el Síndic de Greuges está animando a la gente a que 
exija intereses por los retrasos, ustedes están generando más 
gastos .

Sobre el empleo, mire, le voy a poner un ejemplo; imagí-
nese un padre de cincuenta años desempleado que no puede 
pagar la educación de sus hijos, que no puede pagar la hipo-
teca de su casa ni la gasolina de su coche. ¿Qué le diría el 
conseller en una cafetería tomándose un café con él? ¿Que 
es honrado? Que, ¡oiga!, que pienso que es muy honrado, 
es buena persona y es un señor muy honrado . ¿Le diría que 
es honrado? Y le diría: «¡oiga!, pues si es honrado le dejo la 
cartera encima de la mesa con total tranquilidad», porque 
seguramente ese nombre tampoco tendría dinero en la 
cartera . Ese es el problema, que no tendría dinero en la 
cartera .

Pero, le digo, es que de la honradez no viven los ciudada-
nos, que está bien que usted sea honrado; además que yo 
se lo agradezco y no me cabe ninguna duda de la vicepresi-
denta, pero no solo de la honradez viven los ciudadanos en la 
Comunidad Valenciana .

Aparte, le digo, si a este señor empiezan a hablarle ustedes 
de la honradez con todo lo que le cae encima, no sé si usted 

ha visto Los Picapiedra, el mazo ese que llevan Los Picapiedra, 
¡vamos!, la mesa la rompe a trozos .

Mire, de Radiotelevisión Valenciana, reconozca lo que ha 
hecho mal, reconozcan ustedes lo que han hecho mal que no 
pasa absolutamente nada, reconozcan que han querido abrir 
la Radiotelevisión Valenciana de forma rápida, la anuncia-
ron ustedes el mes de octubre, yo no sé si era (rient) el 2016 
o el 2027, pero han ido de prisa y corriendo . Y cinco niños, 
cinco niños de diez años se ponen a gestionarlo y lo gestionan 
mejor que nosotros, eso también se lo digo porque ha sido 
una vergüenza absoluta .

Pero, mire, le he dicho y le tiendo la mano otra vez para 
desbrozar esa situación porque yo también estoy convencido 
de que se puede hacer y se debe de hacer, y se debe de hacer .

Pero el problema es suyo, ¿eh?, porque yo sé que tenía mucha 
prisa en reabrir la radiotelevisión valenciana .

En educación, nos parece bien todo lo que ha aportado en 
positivo el señor Marzà. También ha aportado cosas..., alguna 
cosa en positivo el señor Marzà, pero la realidad es que no han 
cumplido sus promesas, que es lo que le decía antes, que causa 
frustración . Es decir, es que siguen habiendo barracones, es 
que siguen licitando barracones. Yo sé que el señor Marzà no 
se va a quitar todo lo que tiene en educación en medio año, ni 
en un año, pero es que tiene que licitar barracones . Es decir, 
¿por qué el señor Marzà es el bastión de la lucha contra los 
barracones en precampaña y en campaña, y ahora sigue lici-
tando barracones? Es que se sabía que no había dinero, oiga . 
(Aplaudiments) Es que se sabía que no había dinero .

No han bajado tasas universitarias . Incumplen las leyes y 
siguen sin respetar el derecho de los padres a elegir, me 
diga usted lo que me diga . Y, mire, sobre Xarxa Llibres, es 
que lo hemos oído por activa y por pasiva . Oiga, es que me 
da la sensación que Xarxa Llibres lo paga usted y lo paga el 
Partido Socialista . ¡Es que lo pagamos todos! ¿Se ha dado 
cuenta usted que lo pagamos todos? Porque lo dice erre 
que erre que erre y, desde que entramos aquí, en educa-
ción, lo primero que venden es el tema de Xarxa Llibres; nada 
más, barracones y Xarxa Llibres . Pero, oiga, que nos alegra-
mos, que vaya todo muy bien . Pero, por cierto, no se están 
pagando, en muchos sitios no se están pagando . Hay padres 
que nos escriben correos electrónicos que no están reci-
biendo el dinero .

Mire, vivienda . Vivienda, esto es lo que dijeron, abro comi-
llas: «Las cosas ya no se hacen como antes. Entre ellas, 
destaca la rehabilitación de setecientas viviendas del parque 
público para ponerlas en alquiler social, rebajas en alquileres 
de viviendas de La Generalitat, ayudas de emergencia para 
suministros y la aprobación de la ley por la función social de 
la vivienda en Les Corts que garantizará el derecho subje-
tivo de la vivienda, sancionando a las entidades bancarias 
que no cedan viviendas en alquiler social a desahuciados .» 
Pero, ustedes siguen con desahucios, o sea, siguen desahu-
ciando . O sea, si quiere, le saco la noticia, pero siguen desahu-
ciando . Y la ley tiene dictamen negativo del Consejo Jurídico 
Consultivo .

En sanidad, eliminar el copago . Oiga, buena medida . Buena 
medida, también le digo, buena medida. Una de las medidas 
que era de justicia aprobar, pero, una vez más, también lo han 
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hecho mal al no ajustar los presupuestos al gasto real . No 
lo han ajustado y eso se va a traducir en más facturas en los 
cajones y, por lo tanto, la queja del conseller con más FLA .

President, usted se queja de que no ha podido auditar el 
modelo Alcira . Esta mañana lo he vuelto a leer, lo he vuelto 
a leer en prensa . Y le decía que lo bueno sería compararlo . 
Pues, oiga, mire, la semana que viene usted tiene una cita 
aquí en esta cámara para poder levantar la mano y aprobar 
una PNL que hemos presentado nosotros en este sentido, 
que presentará Ciudadanos, que la defenderá seguramente 
mi compañero Juan, Juan Córdoba, porque me imagino que 
no se negará . . . que no se va a negar a comparar, y que traerá 
los datos y que no se va a negar a comparar .

Porque si resulta que este modelo es malo en comparación 
con el público, ya dijimos que lo apoyaríamos . Pero no tenga 
miedo a comparar . Traiga los datos aquí . Traiga los datos, 
póngalos encima de la mesa y, si es peor, le diremos, «oiga, 
es peor, esto funciona mal, a ver cómo lo arreglamos», pero 
traiga los datos, con personas que sean árbitros de verdad . 
¿Sabe? Porque si usted la firma la va a poner de un político, 
pues entonces ya vamos mal .

Dicen que la sanidad va mejor. Pero mire: «Ocho horas de 
espera en urgencias en La Fe .» «El frío y la gripe colapsan 
urgencias en La Fe y sube la espera para conseguir cama .» 
«Falta una semana para julio y aun no se sabe cuántos SAMU 
habrá en la comarca .» Oiga, pues para usted funcionará 
chachi piruli lo que es la sanidad valenciana . Yo creo que los 
usuarios no tienen la misma sensación .

En turismo, batimos el récord de turistas. Pero, ¿cuánto ha 
mejorado la rentabilidad del sector, señor Puig? Seguimos 
compitiendo en precio para poder sobrevivir a los países que 
son nuestra competencia, a costa de destrozar los márgenes 
para las empresas .

Ustedes demonizaron un modelo que funciona, como es el 
del sol y playa, que lo que hay que hacer es complementarlo 
con otra oferta, como el turismo cultural, deportivo, de inte-
rior, para captar más público (aplaudiments) y, sobre todo, 
desestacionalizar el turismo, porque si no, ¿sabe lo que pasa? 
¿Sabe lo que pasa? Que acaba el mes de agosto y somos la 
segunda comunidad en que más sube el paro . Eso es lo que 
pasa . Eso es lo que pasa . (Aplaudiments) 

Y voy acabando . Mire, en economía, no me hable de mejora 
de los datos de paro. Dígame: ¿cuántos de esos empleos se 
han creado de forma indefinida? ¿Cuántos de ellos tienen 
unas condiciones dignas y se han creado en sectores de 
alto valor añadido? Dígame: ¿cuántas empresas, aparte de 
Thyssen –que celebramos, por cierto–, se han implantado en 
la comunidad atraídas por un clima de confianza y seguridad 
jurídica? Si usted le pega patadas en las espinillas a las que 
son valencianas . Usted le pega patadas a las empresas que 
son valencianas .

Mire, para usted esto es fantasilandia . Pues mire, cuando 
traiga usted los datos del concierto de Ribera Salud y de 
Sanitas y tal, entonces empezaremos a evaluar . (Veus) 
Americanas, sí, vale . Voy terminando .

Y no nos maree con cifras, porque si usted sale a la calle y les 
pregunta a los ciudadanos si ha mejorado su calidad de vida, 

su bienestar, la mayoría le va a decir que no, president, que es 
el primer año que no ha mejorado la vida de los valencianos . 
Y no tienen más capacidad, no pueden esperar más .

Y tenga en cuenta una cosa, señor Puig, el grado de exigen-
cia que se le reclama hoy a un gestor público no es el mismo 
que se le reclamaba hace cinco o diez años, no es el mismo . La 
situación de la Comunidad Valenciana sigue siendo dramá-
tica, sigue siendo mala . Se les ha llenado la boca con prome-
sas, señor Puig. Esa ha sido su estrategia: grandes promesas 
sin tener idea de cómo las iba a pagar .

Ustedes hablan de que con su gobierno hay igualdad de opor-
tunidades, que son el gobierno de la libertad, que con uste-
des ninguno se queda al margen . ¿Cómo pueden decir todo 
esto, señor Puig, si sus políticas demuestran todo lo contra-
rio: separan, dividen, discriminan a una parte de la pobla-
ción, atacan el principio de igualdad en la educación y atacan 
la libertad de los padres de elegir? Y lo reitero, cómo quieren 
que estudien sus hijos .

Usted parece un president principiante . Todo lo fía a planes, a 
impulsar nuevas leyes . Pero, de momento, a día de hoy, presi-
dent, res de res .

Usted . . . –y termino, se lo prometo– usted oculta que coloca a 
independentistas y nacionalistas radicales en puestos impor-
tantes de su gobierno . Y me preocupa y nos preocupaba 
desde el inicio de la legislatura . Sí, sí, sí . . . sí, sí, sí, a usted no le 
interesa, pero a mí sí . Mire, no mienta . Mire, dígale al señor 
Marzà, dígale a un señor que le tengo mucho aprecio, aunque 
quisiera traerlo más a mi discurso, dígale al señor Marzà 
que suba aquí, o al señor Nadal que suba aquí, y diga cuáles 
son sus postulados . Diga lo que ponían en las redes socia-
les . Yo no he tenido que quitar nada de las redes sociales . Yo 
no . . . (Remors) No, no, no, no . . . perdona, no, no, tiene todo el 
derecho . . ., no, no, si tiene . . . ¡Hombre! . . .

(Ocupa la presidència la vicepresidenta primera, senyora Carmen 
Martínez Ramírez)

La senyora vicepresidenta primera:

Por favor, por favor, guarden silencio y le recuerdo que ha 
hecho una promesa .

El senyor Marí Malonda:

No, no, vicepresidenta, tienen todo el derecho del mundo, 
faltaría más, a ser independentista, pero que lo digan, porque 
eso a nosotros nos cuesta mucho en otros parlamentos . 
(Aplaudiments) Que vengan y que lo digan . No lo oculten y 
que lo digan . Y no pasa absolutamente nada . . .

La senyora vicepresidenta primera:

Señor Marí . . .
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El senyor Marí Malonda:

 . . .porque eso tiende a llevar a políticas tendenciosas para . . . 
Van hacia lo que van . Claro, es a usted lo que le molesta .

La senyora vicepresidenta primera:

Señor Marí, me ha hecho una promesa .

El senyor Marí Malonda:

Pero mire –sí, voy terminando–, ¿sabe cuáles han sido sus 
postulados en las redes sociales? Se lo digo, vicepresidenta: 
«El capitalismo mata», «sin insumisión no hay revolución» 
«Catalunya lliure», «des de Salses fins Guardamar i des de 
Fraga fins Maó som una nació»... Eso es lo que han puesto...

La senyora vicepresidenta primera:

Señor Marí . . .

El senyor Marí Malonda:

 . . .personas que ha puesto usted en altos cargos del Consell .

La senyora vicepresidenta primera:

Señor Marí .

El senyor Marí Malonda:

Ya termino .

Y, mire, para ir finalizando ya, no me hable de decretos del 
señor Marzà o los suyos, porque, mire, si usted ahora mismo 
me dice que son las siete de la tarde, lo primero que hago, 
president, es mirarme el reloj .

No me cuente usted cuentos, president, póngase ya a trabajar 
y, si no, mire, váyase de recibo . . ., de retiro –perdón– espiritual 
a Morella, pero mejor no venga . Y si viene, venga a convocar 
elecciones .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gracias, señor Marí .

Per a rèplica i tancar el torn, té la paraula el president del 
Consell .

El senyor president del Consell:

Senyora presidenta . . .

La senyora vicepresidenta primera:

Quan vosté vullga.

El senyor president del Consell:

Moltes gràcies, senyora presidenta .

Pues va a ser que no . Va a ser que no . Va a ser que no . 
(Aplaudiments) De momento, vamos a estar trabajando por 
hacer lo posible para que la Comunidad Valenciana y los 
valencianos y las valencianas vivan mejor, que, por cierto, es 
lo que hemos estado haciendo este año .

Mire, las cifras a usted le pueden decir . . ., lo que quieran y 
puede empezar en ese debate magnífico, y cuánto catala-
nista peligroso y todas esas cosas que son magníficas, y que 
la quinta columna y que no sé cuántos, y podíamos hablar de 
quién era quién y cuándo, y tal, no sé, y podía ser un debate 
absolutamente estéril que no lleva a ninguna parte. Pero no 
vamos a entrar en este debate .

Yo le pido perdón antes que nada si usted se ha moles-
tado porque yo . . ., lo que he dicho antes respecto a la violen-
cia de género. Simplemente le decía que cuando usted me 
estaba diciendo que no había hablado de pesca, que no había 
hablado de no sé qué... Pues, oiga, es que usted también ha 
priorizado los temas que ha querido. Pero yo sé que usted 
está claramente comprometido contra la violencia de género. 
Por tanto, en ese aspecto nos podemos llevar bien, si usted 
quiere . Es su cuestión, pero, en cualquier caso, sí que yo no 
quiero dejar encima de la mesa que haya querido faltarle al 
respeto, cosa que no creo que haya sido . . ., bilateralmente sea 
así, pero bueno .

En cualquier caso, mire, respecto a lo que es . . ., a lo que es el 
resultado de la gestión . Hay un millón de personas en esta 
comunidad que usted, diga lo que diga, han recibido del 
gobierno valenciano más de lo que habían recibido hasta 
ahora, porque antes no recibían nada . Antes recibían recor-
tes y ahora han recibido al menos una ayuda fundamental 
para algunos de ellos . Una ayuda humilde, pero una ayuda 
importante para muchos de ellos .

Le voy a decir una cosa que es fundamental . Mire, habla del 
empleo, y yo le digo que el 17% de la ocupación creada en 
esta comunidad es indefinida. La primera comunidad en crea-
ción de empleo indefinido en este tiempo. (Aplaudiments) Y 
eso es así . 

Usted dirá que todos son . . ., lo que quiera, que estamos 
diciendo cosas que la gente no . . ., no lo ve . Bueno, pues yo 
le quiero decir que, efectivamente, en dependencia, lo que 
hemos hecho es ir acabando con ese tapón de tres años, 
que sabemos que esas 50 .000 personas que están fuera del 
sistema, de un día para otro va a ser imposible, porque no 
está el mago Yunke . El mago Yunke no existe . Bueno, sí que 
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existe y está triunfando mucho, pero no lo tenemos aquí, por 
tanto, no lo vamos a poder hacer . Y la dejación de funciones 
del anterior gobierno nos la comemos con patatas, porque es 
así . No hay otra solución . Y, por tanto, lo que sí que es verdad 
es que ya hay en estos momentos 16 .000 personas que ya 
están . . ., que no estaban y ya están, y por tanto eso es un valor 
significativo. Y que se ha empezado a pagar con retroacti-
vidad . Y claro que a algunos que llevamos ahí, que están en 
el furgón de la cola, porque aún no están, cuando tengan 
entrada, pues tendrá que pagarse la retroactividad . Faltaría 
más, es que tienen derecho, y nosotros estamos aquí para 
intentar cumplir con las obligaciones y hacer posible que los 
ciudadanos tengan cubiertos sus derechos .

Por tanto, mire, el debate que usted plantea es un debate 
difícil muchas veces de contestar, porque está diciendo cosas 
que realmente no tienen nada que ver con la realidad . Usted 
ha dicho que en el parque público de la vivienda hay desahu-
cios . No hay desahucios, señor Marí . No hay desahucios . No 
sé de dónde se lo saca. (Aplaudiments) No hay, pero bueno . . .

¿Hay desahucios en la privada, en otros ámbitos? Pues sí, y 
los continuará habiendo, porque hay desahucios . Nosotros 
no estamos contra el desahucio universal, porque hay gente 
que tiene una relación con los bancos determinada . Estamos 
diciéndoles a los bancos que aquellas personas con riesgo 
de exclusión no sean desahuciadas . Eso es lo que se está 
diciendo . (Aplaudiments) No se está diciendo que no se puede 
desahuciar a nadie . Es evidente, es evidente . Es evidente, 
porque, bueno, es que nosotros somos gente de orden, esta-
mos en el mercado, sabemos lo que hay, estamos en la demo-
cracia y en la seguridad jurídica . Por tanto, no podemos 
decir cosas que ponen en nuestra voz que no lo hemos dicho . 
Nosotros hemos dicho lo que hemos dicho y, por tanto, en 
eso estamos actuando . 

Mire, hay una cuestión que plantea que tiene que ver en gran 
medida con esa falta de guion ideológico . Ustedes, en estos 
momentos, parecen que estén intentando ser un partido 
«atrapalotodo» en lo que..., a ver qué hay por ahí. Pero no, 
no, es que tiene que haber una posición, y en algunas cosas . . . 
Oiga, y tienen todo el derecho a tener la posición que quie-
ran, pero, evidentemente, no lo que no puede tener una posi-
ción y la contraria, porque eso es un problema grave, y esto 
es lo que está pasando en este momento .

Mire, ni una sola propuesta . Yo he hecho muchas propuestas, 
que le parecerán bien o mal . Parece ser que mal . Pero usted 
no ha hecho ni una propuesta, cero propuesta . Y en el tema 
de la eficiencia, hace tiempo que lo estaba diciendo, ni una 
propuesta concreta. ¿Qué propuesta concreta? Ni una.

Oiga, en un debate de política general, yo me acuerdo cuando 
estábamos en la oposición que nosotros presentábamos 
propuestas y decíamos: «Queremos hacer esto.» No, ustedes, 
nada. Usted, simplemente una descalificación general, una 
descalificación personal y nada más, no ha hecho nada más.

Y le voy a decir una cosa que sí que me parece que es espe-
cialmente interesante respecto a lo que usted significaba 
de la honradez . Mire, la honradez no es solo una cuestión de 
carácter personal, que yo confío sinceramente que todos los 
diputados y diputadas son honrados . No . . ., no es solo eso . 
Lo que yo me refiero cuando hablo de honradez y estabili-
dad, no es la honradez personal de cada uno de los miembros 

del gobierno, ni de ustedes, que ya lo supongo que lo somos . 
Lo que me estoy refiriendo es al concepto honradez en lo 
público . ¡Y eso es fundamental para la economía! Para la 
economía lo que ha hecho este gobierno es generar estabi-
lidad, porque hay un gobierno estable y, por otra parte, ha 
generado confianza porque es un gobierno honrado.

Y le voy a decir lo que un importante empresario me dijo y 
dijo públicamente y, por tanto, como lo dijo públicamente, 
lo puedo decir . . ., que dijo un gran empresario de España, que 
vino aquí a la Comunidad Valenciana y dijo: «Yo no sé si este 
gobierno lo hará mejor o peor, pero sí que ya digo que ahora 
aquí estamos mejor los empresarios, porque ya nadie nos 
pide dinero a cambio de nada .» (Aplaudiments)

Por tanto, eso es..., eso es el significado político de la honra-
dez y eso es lo que nosotros pretendemos, que aquí haya 
igualdad de oportunidades y que todas las empresas tengan 
las mismas posibilidades y que haya una competencia sana 
y eso va a ser positivo para la mejora de la economía en la 
que yo estoy convencido que tanto usted, como yo, como el 
conjunto de la cámara estamos de acuerdo .

Yo siento que usted no confíe en el presidente. Intentaré 
convencerle en el futuro de que las cosas van mejor . Pero, en 
cualquier caso, le tengo que decir que yo respeto profunda-
mente sus posiciones, las respetaré siempre, como la de cual-
quier miembro de esta cámara .

Lo que también les pido, simplemente, es que intenten, si no 
es demasiado pedir, respetar a los demás .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

(Ocupa la presidència el president, senyor Enric Morera i Català)

El senyor president:

Moltes gràcies, president del Consell .

Senyories, continuem amb el nostre debat . I a continuació 
prendrà la paraula, en nom del Grup Podemos-Podem, el seu 
síndic, l’il·lustre diputat Antonio Montiel .

Senyor Montiel, quan vosté vullga.

El senyor Montiel Márquez:

Moltes gràcies, president .

Bona vesprada, senyor president .

Consellers, conselleres .

Este es el primer debate de política general de un gobierno 
de progreso después de veinte años marcados por la inefica-
cia, el despilfarro y la corrupción . Y es un debate necesario, 
es un debate muy necesario .



Número 58  ¦  14-09-2016 Pàg. 2748

Yo iba a empezar hablando de que el debate no se puede 
acabar entre estas paredes . El debate sobre el estado de la 
comunidad, la verdadera evaluación de poner la situación de 
las políticas realizadas durante este año y de los retos que 
nos quedan por hacer tiene que continuar en la calle, tiene 
que continuar en los espacios, en la interlocución con la 
sociedad civil .

Iba a empezar este debate diciendo que nosotros, para 
contribuir a este debate fuera de estas paredes, también 
habíamos presentado un documento de ampliación, un docu-
mento ambicioso de ampliación del Acuerdo del Botánico 
con 128 nuevas propuestas .

Pero voy a dejar un minuto de decir todo esto que pensaba 
decir para hacer algo que no es habitual, pero es pregun-
tar si alguien piensa dar alguna explicación acerca de que el 
hecho de que la senadora territorial Rita Barberá, elegida 
por esta cámara, solucione su problema pura y simplemente 
renunciando a su carnet del Partido Popular y manteniendo 
su escaño . Si alguien va a dar alguna explicación sobre eso . 
(Aplaudiments) Porque no entiendo, no entiendo que esta 
cámara pueda elegir como representante de la Comunidad 
Valenciana a una senadora territorial que se encuentra en 
la situación judicial de la señora Barberá y que todo se solu-
cione diciendo la señora Barberá que va a entregar su carnet, 
pero conservar su escaño .

Y hay casos que no son comparables . Porque la señora 
Barberá no ha sido elegida por los ciudadanos y, por tanto, no 
retiene su escaño en virtud del artículo 23 de la Constitución, 
sino que la señora Barberá deriva su condición de senadora 
territorial de la elección de esta cámara . Y pido al Partido 
Popular que exija la renuncia de la señora Barberá y que 
propongan otra persona que represente con mayor dignidad 
a esta cámara y a los valencianos y valencianas en el Senado 
de España . (Aplaudiments)

Dicho esto, dicho esto, que no podía dejar de decir, porque la 
noticia es de ahora mismo, la están divulgando los medios de 
comunicación, el apaño entre Génova y el Partido Popular de 
la Comunidad Valenciana . Quería decir que este debate tiene 
que continuar efectivamente fuera de estas paredes . Porque 
al final no basta con que los representantes de los grupos 
políticos, con que sus señorías evalúen la acción del gobierno . 
Lo importante, lo fundamental, es que establezcamos meca-
nismos de participación, que establezcamos procesos, espa-
cios, donde sea la ciudadanía la que nos pueda evaluar a 
todos día a día .

Y esa idea tiene que ver con que efectivamente hemos de 
reconocer que la herencia recibida, que la situación en la 
que accedió el nuevo gobierno no era una situación fácil, ha 
tenido que manejarse casi a ciegas en un territorio inhóspito 
en el que la administración se había convertido en muchas 
ocasiones casi en una especie de señorío o de cortijo para 
aquellos que han desempeñado la mayoría absoluta como si 
fuera un espacio de privilegio .

Pero, señor Puig, hay que reconocer que queda mucho por 
hacer . No podemos dejar de decir que si las circunstancias 
no eran fáciles, el reto, cuando se asume, significa ponerse a 
trabajar y asumir las carencias que hasta ahora se han tenido 
y cuáles son los retos que queremos abordar .

Y vamos a pasar revista a algunas de esas situaciones . Yo ya 
sé que algunos necesitan distraer la atención, no, con la pasa-
rela de otoño, la pasarela de otoño judicial, me refiero, que 
les espera a algunos, pues la verdad es que necesitan subir 
mucho el tono de voz ahora y necesitan gritar . Y, bueno, yo 
sé que tener expresidentes de La Generalitat, exconsellers, 
expresidentes de la Diputación, expresidentes de las Cortes 
Valencianas pasando el mes de octubre, noviembre y diciem-
bre por los juzgados y tribunales no es plato de gusto . Pero 
también me gustaría que alguno se lo hiciera mirar y marcara 
distancia, por lo menos pidiera perdón, ¿no?, o marcara 
distancia de casos como el del señor Olivas, ¿eh?, que ha 
provocado 250 millones de pérdidas, de quebranto al Banco 
de Valencia por operaciones inmobiliarias especulativas 
con sus amigos en el Caribe . O el señor Cotino, o Milagrosa 
Martínez, etcétera, etcétera.

Pero, bien, el caso es que la corrupción se había conver-
tido tristemente en una especie de imagen de marca de 
esta comunidad . Y eso, efectivamente, no es una cuestión 
que afecte solo a los corruptores y a los corrompidos, sino 
que eso ha perjudicado a todos los valencianos y valencia-
nas porque nos han metido la mano en la cartera . Nos han 
metido la mano en la cartera porque esos recursos que se 
han detraído se han detraído de la sanidad, se han detraído 
de la educación, se han detraído de inversiones productivas 
necesarias .

Porque además también se ha perjudicado la imagen de 
la Comunidad Valenciana en el exterior y se ha producido 
lo que el presidente llama «hipoteca reputacional», que ha 
lastrado a nuestras instituciones y a nuestras empresas en su 
credibilidad y en sus relaciones con terceros .

Es cierto que cuando llegó al gobierno había 40 .000 millo-
nes de euros de deuda –que, por cierto, no ha dejado de 
aumentar, estamos en 42 .000–, que estábamos 12 puntos 
por debajo en el nivel de renta per cápita respecto a la media 
española y que nuestras cifras de desempleo e indicadores de 
exclusión y pobreza estaban por encima de la media estatal .

Es cierto que la infrafinanciación supone 258 euros por habi-
tante y año menos que la media española. Y también es cierto 
el tema de la infrafinanciación en materia de inversiones, la 
infrainversión . Por cierto, la infrainversión se suele asociar 
a las infraestructuras físicas, lineales, carreteras u otro tipo 
de…, o ferrocarriles, etcétera.

Pero, oiga, la infrafinanciación en materia cultural es muy 
grave . Porque, miren, el IVAM recibe apenas 171 .000 euros 
al año del Gobierno de España . Nada que comparar con el 
Museo Nacional de Arte Contemporáneo de Cataluña o 
con otras instituciones . Pero es que la Fundación Cristóbal 
Balenciaga, la fundación privada Cristóbal Balenciaga tiene 
un museíto, imaginarán ustedes de alta costura, recibe tres-
cientos y pico mil euros al año del ministerio de cultura, el 
doble que nuestro IVAM, el primer museo de la comunidad .

O Sagunt a Escena, que no recibe ninguna financiación del 
estado, mientras que lo recibe el festival de Mérida, el de 
Almagro o el Grec de Barcelona .

Por tanto, cuando hablemos de infrainversión pensemos 
también, no sólo en la obra dura, sino también en el cambio 
cultural, en el fomento de la cultura .
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Nosotros estamos aquí porque hubo un cambio político el 
24 de mayo de 2015 . Pero ese cambio político lo anticipó 
un cambio social . Y nosotros queremos recordar en este 
momento, hacer un homenaje a todos los colectivos y perso-
nas anónimas que son los que realmente ganaron las eleccio-
nes. Porque al final los partidos políticos son solo una herra-
mienta y los escaños no son de los partidos. Al final estamos 
aquí para servir a la gente, no estamos aquí para lucir nues-
tras habilidades en estas tribunas o para hacer estos juegos 
florales que a veces son los debates, sino que estamos aquí 
porque la ciudadanía exigió un cambio .

Pero nosotros lo que vemos es que a veces sigue habiendo 
inercia como si siguiera existiendo una situación que ya no 
existe . Se acabó el bipartidismo, se acabaron las mayorías 
absolutas, pero en cambio parece que en el comportamiento 
del día a día todavía queda latente una cierta inercia de, 
bueno, vosotros no sabéis como funciona esto, esto se arre-
gla siempre así, es que las Cortes es lo que tienen. Y al final 
encontramos mucho paternalismo, mucha vieja política y 
algo también de clientelismo latente.

Y nosotros hemos venido aquí, al menos nosotros hemos 
venido aquí con una exigencia ciudadana para cambiar las 
cosas. Nosotros no vamos a seguir jugando a aquello de «qué 
hay de lo mío». Y, por tanto, queremos reivindicar también 
que hay que sentar las bases para que la corrosión moral 
y política que ha caracterizado los últimos veinte años se 
acabe. Y eso significa que hay que tratar con respeto a aque-
llos que se supone o se quieren como socios en una acción 
política de gobierno .

Eso significa que, por ejemplo, la agencia valenciana contra 
el fraude y la corrupción, que se presentó en esta cámara 
el 25 de noviembre del año pasado, lleva nueve meses y 
no ha visto la luz, y que usted ha anunciado hoy que van a 
introducir medidas para la protección de los denunciantes . 
Exactamente ha dicho una frase que me ha llamado mucho 
la atención, es la que usted hablaba de crear una cultura, 
una cultura contra la corrupción . Yo estoy de acuerdo, pero, 
oiga, es que en el Acuerdo del Botánico se pactó que en la 
agencia valenciana de prevención del fraude y la corrup-
ción sería una proposición de ley de Podemos, aquí lo hicimos 
en un tiempo récord y hay quien sigue pensando que aún se 
puede modificar lo que se acordó para hacer las cosas de otra 
manera y que la agencia dependa del gobierno . Y no era eso . 
(Aplaudiments) No era això, company, no era això .

Por tanto, esto de los mecanismos de prevención y denun-
cia, el clima anticorrupción, estamos totalmente de acuerdo, 
creemos que hay que cambiar una cultura que se había 
arraigado peligrosamente en nuestra sociedad, ese cliente-
lismo latente al que me refería antes . Pero hay que poner en 
marcha mecanismos jurídicos . Y los mecanismos jurídicos 
estaban pactados . Y estaba pactado que la ley de la radiote-
levisión pública valenciana, que tramitaría iniciativa parla-
mentaria, y se ha hecho un trabajo inédito. Ha habido dos 
foros del audiovisual: un foro del audiovisual en septiembre, 
un foro del audiovisual en noviembre, participaron los parti-
dos políticos, pero participaron todos los agentes econó-
micos implicados en el sector audiovisual y en la industria 
cultural valenciana . Participaron actores, actrices, doblado-
res, productores, participaron las universidades . Ha habido 
un gran proceso de movilización . Y hemos conseguido en un 
tiempo récord hacer dos leyes, una en diciembre y otra en 

julio, por las cuales, no solo se levantan los cerrojos con los 
que el Partido Popular clausuró la radiotelevisión valenciana, 
que era un derecho de todos, era un patrimonio de todos, 
aunque fuera mala en aquel momento porque se la había 
corrompido, pero era un patrimonio de todos y era un dere-
cho de todos y todas las valencianas, y resulta que después 
nos hemos quedado atascados en un parche, qué hay de lo 
mío, mi cuota, mis representantes, etcétera, etcétera. No 
nos esperábamos esto . Y no nos esperábamos esto, especial-
mente que algunos colaboraran a estos juegos .

Por tanto, miren, se acabó el bipartidismo, se acabó la prepo-
tencia, se acabó la actitud asociada a las viejas mayorías 
absolutas . Hay un cambio de ciclo, que no es solo un cambio 
de ciclo electoral, es un cambio de ciclo político . Y reclama-
mos tres cosas, muy sencillas: diálogo, imaginación y auda-
cia . (Aplaudiments) Diálogo, imaginación y audacia para afron-
tar los problemas de esta comunidad, para dar respuestas a 
las necesidades y aspiraciones de la mayoría social . Porque 
lo que hemos detectado es que el rendimiento de la acción 
de gobierno está todavía por debajo de las aspiraciones y las 
demandas de la ciudadanía . Porque lo que detectamos es que 
se ha considerado el Acuerdo del Botánico como un simple 
pacto electoral, como un simple acuerdo entre partidos . I no 
era això, company, no era això .

Nosotros presentamos el Acuerdo del Botánico como un 
acuerdo a cuatro, como una iniciativa en la que los agentes 
sociales, toda aquella gente que propició el cambio social, que 
permitió después el cambio de mayorías electorales, aquellas 
organizaciones, la coordinadora de ONGD, la Xarxa d’Entitats 
del País Valencià, la Escola Valenciana, Salvem el Cabanyal, 
toda aquella gente, todos aquellos ciudadanos y ciudadanas 
anónimas, organizados o no, propiciaron que facilitáramos un 
acuerdo basado en la generosidad, y era un acuerdo de míni-
mos . Nunca será ni un acuerdo de legislatura ni un cheque en 
blanco –lo dijimos entonces y lo recordamos ahora .

El Acuerdo del Botánico es el libro blanco donde la mayo-
ría social de esta comunidad tiene que marcar la gestión del 
gobierno valenciano . Tenemos que dar continuidad a los 
compromisos de acción política adquiridos ante la ciuda-
danía. Gobernar significa dar cauce a la voz de la ciudada-
nía y a sus demandas, saber escuchar y priorizar en la acción 
pública. Gobernar requiere también incorporar a la gestión 
pública el pensamiento estratégico y, de nuevo, una mayor 
ambición política .

A modo de balance general, nosotros consideramos que se 
han hecho cosas, hemos avanzado y se han paliado situacio-
nes de indignidad intolerables . Hay que rendir homenaje al 
trabajo de esta cámara en relación con la comisión de inves-
tigación del accidente del metro o a las políticas que se han 
implementado con escasos recursos, Xarxa Llibres, que, por 
cierto, se puede mejorar, entre otras cosas, en el aspecto de 
la gestión, para no crear tantas dificultades a algunos ayunta-
mientos y también a algunas familias,

Por ejemplo, en materia de políticas sociales, creo que se 
ha dado un gran salto, pero las cifras siguen siendo terrible-
mente dramáticas . Hay mucha gente que no entiende ciertos 
datos . Y mire, desde la lealtad y desde el afecto, cuando usted 
da los datos del crecimiento de la Comunidad Valenciana, 
del aumento de la ocupación, de las exportaciones, del cre-
cimiento del turismo, de la producción industrial, yo digo: 
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sí, pero esos no son datos que dependan de la acción del 
gobierno . Y por tanto, ¿estamos mejor? Claro .

Pero, mire, lo que ocurre es que hay mucha gente que no 
entiende de esos datos macroeconómicos, porque sus cono-
cimientos de economía se acaban en intentar hacer equi-
librios para llegar a final de mes. Y entonces, a esa gente le 
tendremos que contar algo más .

En esta comunidad se ha instalado la desigualdad y no quere-
mos que se cronifique. Dice Cáritas Diocesanas que la 
pobreza se ha hecho más extensa e intensa: los pobres son 
más pobres y, además, cada vez más personas están dentro 
del grupo de pobres y vulnerabilidad .

Hay estudios, como el estudio realizado por el observatorio 
de investigación sobre pobreza y exclusión en la Comunidad 
Valenciana, que dan datos terribles . La renta por unidad de 
consumo, en términos reales, ha descendido para el conjunto 
de la población valenciana un 11,8, pero si trasladamos ese 
dato a los jóvenes, se ha reducido un 28% .

Tenemos datos de pobreza infantil y exclusión social que son 
realmente vergonzantes . Los servicios sociales, los servicios 
sociales municipales, esa herramienta clave para el sosteni-
miento del estado del bienestar, están en precario . Y dicen 
los profesionales del sector que la carga asistencial es muy 
superior en los últimos años casi un 89%, mientras que los 
recursos han descendido un 67% y la sensación de frus-
tración de los actores del sistema, de los profesionales del 
sector, se sitúa en cuotas del 72% .

Creo que hay mucho trabajo por hacer y alabamos, alabamos 
el compromiso de este gobierno, pero hay que tomar medi-
das políticas concretas . Y esto no es una declaración de cual-
quier manera .

Por ejemplo, acaba de entrar el proyecto de ley de la función 
social de la vivienda, será sin duda un gran debate, será sin 
duda un momento para hablar de este gran problema de la 
vivienda en esta comunidad . Pero mire –es cierto, se ha dicho 
hoy aquí, y es cierto–, seguimos estando en el pelotón de las 
tres comunidades autónomas que más desahucios ejecuta al 
año: 20 desahucios de media diarios.

Es cierto que ya no hay desahucios en el parque público, pero 
ocurre, ocurre que mientras tramitemos esa estupenda ley, 
hay medidas políticas concretas que adoptar –se lo dije a la 
consellera en su momento y lo repito aquí . Hay –y podemos 
organizar una excusión, no tardaríamos más de quince minu-
tos en llegar– edificios de vivienda nueva que hace cinco años 
que están cerradas y las llaves las tienen en la entidad de 
infraestructuras de la Generalitat valenciana, antes Instituto 
Valenciano de la Vivienda .

Más de cinco años viviendas cerradas sin poder –antes no sé 
por qué, ahora tampoco lo entiendo–… sin haber cambiado 
la calificación tan simple como que el EIGE, que depende 
de la conselleria, le comunique a la conselleria la solicitud de 
cambio de calificación para que esas viviendas pasen a ser de 
alquiler social y sirvan para paliar el problema que tenemos 
de desahucios, de precariedad y de vulnerabilidad en esta 
ciudad. Es una parte. Pero ya sé que rehabilitar 700 viviendas 
es muy complejo, muy largo y muy caro, pero oiga, sacar las 
llaves de un cajón es muchísimo más fácil . (Aplaudiments)

Creo, presidente, que compartimos la mayor parte del diag-
nóstico acerca del pasado y de la penosa herencia reci-
bida que usted hace, pero ahora toca gobernar, toca poner a 
trabajar la maquinaría pública para dar soluciones . Ha trans-
currido un año, un año largo . A algunos en la oposición les 
habrá parecido más largo todavía, pero un año .

Mire, nosotros teníamos algunas percepciones, teníamos 
algunas dudas y hemos estado trabajando mucho en los 
territorios, en reuniones. Y también hemos hecho un cues-
tionario, hemos hecho un sondeo, que han respondido casi 
mil personas. Y la conclusión, la conclusión viene a confir-
mar algunas percepciones que teníamos, pero que no esta-
ban sustentadas a lo mejor en datos y creíamos que era una 
complicación nuestra . Y la conclusión es que la gente valora 
el trabajo realizado, por ejemplo, en regeneración democrá-
tica y lucha contra la corrupción en un 75% . Pero cuando 
bajamos a objetivos cumplidos en el apartado del botánico, 
llamado gobernar para las personas, bajamos al 57% . Pero 
si nos vamos al cambio de modelo productivo, –¡pip!– no 
progresa .

Y eso quiere decir que la gestión del gobierno en su primer 
año, en conjunto, ha sido insuficiente para las expectativas 
que teníamos . Eso quiere decir que nosotros creemos que 
hay tiempo, hay tiempo, hay capacidad y estoy seguro que 
hay voluntad, para tomar medidas más decididas para hacer 
proyectos de ley, grandes reflexiones, planes, pero además 
políticas concretas más decididas .

Nosotros creemos que no podemos seguir excusándonos en 
el sistema de financiación y el comportamiento desleal de los 
señores Rajoy y Montoro, que lo tienen, que nos han estado 
perjudicando . Esta ha sido una comunidad maltratada, esta 
ha sido una comunidad que ha sufrido la deslealtad de un 
gobierno de España en que no es que haya jugado a hacer, 
como se decía esta mañana, valencianos de primera o de 
segunda, es que ha jugado a hacernos españoles de segunda .

Y nosotros, que entendemos la plurinacionalidad, pero tene-
mos un proyecto para España, porque entendemos las reali-
dades complejas de este país, nosotros decimos que vamos 
a estar siempre al lado de este gobierno para reivindicar un 
sistema de financiación justo, pero no aceptaremos nunca la 
inacción política como pretexto para no ser suficientemente 
ambicioso a la hora de resolver los problemas del día a día de 
los valencianos y las valencianas .

Nosotros pensamos, que es cierto, que la infrafinanciación ha 
sido tan grave como el despilfarro y la corrupción, pero, como 
le decía, es tiempo de ser ambicioso . Nosotros queremos, de 
nuevo, tres ideas: financiación, pero nunca inacción; recla-
mación de la financiación, pero nunca paralización –lo hemos 
hablado en alguna ocasión ya en algún debate de control al 
gobierno .

Queremos reformas estructurales de calado, queremos 
alinear esfuerzos con el sector… las administraciones públi-
cas valencianas, con ayuntamientos, por ejemplo, en materia 
de política social . Creemos que es básico remunicipalizar los 
servicios sociales. Y también con las diputaciones. Creemos 
que es imprescindible coordinar la acción de las diputacio-
nes provinciales, por ejemplo, en materia de infraestructuras 
–lo hemos dicho alguna vez . Creemos que sobra, entre comi-
llas, sobra dinero, hay superávit en recursos culturales en las 
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diputaciones, que le hacen mucha falta a una política integral 
cultural en esta comunidad . (Aplaudiments)

Creemos que, además, hay que poner en marcha nuevas herra-
mientas. Por una parte, la planificación estratégica. Queremos 
saber cuál es el modelo…, queremos debatir, perdón, cuál es el 
modelo de comunidad que queremos para los próximos diez 
años . No el corto plazo de una legislatura, no el debate presu-
puestario año a año, queremos pensar colectivamente dónde 
queremos que esté la comunidad valenciana dentro de diez 
años, como referente cultural, industrial, en materia de soste-
nibilidad, de medio ambiente, etcétera.

Queremos hacer como hacen las otras organizaciones, plani-
ficación, y queremos evaluación de políticas públicas. Basta 
ya de repetir la orden de convocatoria año tras año . No se 
trata de poner más dinero en la misma orden de convoca-
toria, se trata de cambiar la filosofía de la convocatoria, se 
trata de crear oportunidades y estimular la creatividad de los 
valencianos y las valencianas para hacer cambios realmente 
estructurales y no solamente políticas paliativas o de apoyo 
en situaciones de precariedad .

Para nosotros el Acuerdo del Botánico era…, no era un 
acuerdo de partidos, era, decíamos, como mínimo, un 
acuerdo a cuatro, en el que incorporábamos a la sociedad 
civil . Y mire, nosotros vamos a seguir defendiendo –y además 
estoy convencido de que nos vamos a encontrar ahí– que el 
Acuerdo del Botánico sea un acuerdo con la ciudadanía, por 
la ciudadanía y para la ciudadanía .

Nosotros, por ejemplo, no nos gusta que se hable… –por 
ejemplo, refiriéndome a alguna propuesta en concreto hoy– 
no nos gusta que se hable del pacto por la educación, sin 
que haya habido un debate previo . Nosotros creemos que 
no puede haber un buen pacto por la educación, no puede 
haber una buena ley de educación si no empezamos a hablar 
de coeducación, si no empezamos a hablar de una norma 
que tiene que ir a la raíz de los problemas de la violencia de 
género y tiene que transformar en sentido igualitario las 
relaciones entre las personas de diferentes sexos .

Un paso ineludible es apostar por una educación desde la 
perspectiva de género en igualdad y para la igualdad. La ley 
educativa ha de ser coeducativa, integral y, además, tiene 
que tener una dotación presupuestaria suficiente. No quere-
mos las leyes del señor Blasco, que eran leyes de brindis al 
sol, como la ley de los dependientes, la ley de la discapaci-
dad u otras leyes o aquellas que se producían con carácter 
propagandístico .

Queremos… Por ejemplo, en materia de sanidad, hoy se ha 
anunciado aquí, y saludamos la iniciativa, la recuperación de 
dos departamentos para la gestión pública, pero nos gusta-
ría saber si seguimos hablando con DKV como forma de recu-
perar el departamento de la Marina, porque esa no es la 
fórmula de aplicar ni la ley de contratos, ni la ley… la legis-
lación vigente . Creemos que hay que ser exigente a la hora 
de hacer cumplir a los concesionarios sus obligaciones, y a 
quien no cumpla sancionarlo, y a quien no cumpla retirarle la 
concesión, pero no buscar atajos –ya lo dijimos aquí el 14 de 
abril en un debate, a raíz de una pregunta al presidente– … 
no queremos buscar atajos para la recuperación del sistema 
sanitario público . Así no . Queremos hacerlo como toca . Y en 
Alcira, estaremos al lado para ayudar en lo que podamos .

Queremos hablar de muchas cosas . Queremos hablar, en 
sanidad también, de la pobreza farmacológica. Queremos 
hablar de evaluaciones periódicas de la adherencia a trata-
mientos farmacológicos . Queremos defender las auditorias, 
pero que sean públicas . No queremos auditorías internas, 
como en una relación privada entre contratante… primera 
parte contratante y segunda parte contratante, conselleria y 
concesionario . Queremos las auditorías públicas . Queremos 
que participen los trabajadores, queremos que participen los 
beneficiarios, queremos que participen los ayuntamientos de 
los departamentos sanitarios .

En educación, queremos un mapa de infraestructuras educa-
tivas y un calendario que permita el aprovechamiento de las 
instalaciones educativas para realizar otros fines más allá de 
lo educativo o complementarios del educativo, por ejemplo, 
enseñanza de idiomas .

Queremos ampliar la red pública de aulas de 2-3 años en 
todos los municipios y hacer un plan de 0 a 3 años de guarde-
rías públicas .

Queremos mejorar la oferta de ciclos formativos presencia-
les y de Formación Profesional; dotar de personal de admi-
nistración a los centros educativos públicos en los que siga 
habiendo un déficit; reforzar la enseñanza pública de idio-
mas; mejorar la Xarxa Llibres y un modelo mejor de financia-
ción de las universidades públicas, si realmente queremos 
cambiar el modelo productivo en el medio plazo .

Queremos que este gobierno, que estas Cortes se comprome-
tan en la exigencia al gobierno de la derogación de la LOMCE y 
de la supresión del decreto que regula las revalidas .

Queremos igualar los derechos en la práctica deportiva de 
las personas dependientes .

Queremos impulsar la participación de las mujeres en las 
directivas de las federaciones .

Queremos apoyar las escuelas de música, como parte de las 
enseñanzas artísticas valencianas .

Queremos que San Miguel de los Reyes sea una corporación 
de derecho público .

Queremos convocar un foro de cultura valenciana y un foro 
de la memoria democrática .

Queremos que revierta al sistema público la gestión de los 
centros en los que los menores de dieciocho años cumplen 
las medidas de privación de libertad .

Recuperar para la gestión pública los Infodona, los centros de 
atención a las mujeres víctimas de violencia machista, para 
que esos centros sean dirigidos y evaluados desde la conselle-
ria y por profesionales, y no por personas con trabajo preca-
rio, dependientes de empresas privadas .

Queremos que reviertan…, que las oficinas de atención 
tengan un horario y se coordinen con las oficinas de atención 
municipales . Es impresentable que, a estas alturas, con un 
problema de estado, como es el de la violencia machista, solo 
haya 4 oficinas de La Generalitat, y 1 solo tenga horario como 
si fuera una entidad bancaria; solo 3 abren 24 horas .
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Queremos un mapa de recursos de atención a las mujeres 
víctimas de violencia machista . Y queremos que se dejen de 
relacionar los beneficios o las ayudas a la sentencia judicial. 
Queremos que los profesionales puedan evaluar y dictami-
nar que se tenga acceso a las ayudas .

Queremos que el instituto de les dones s’òbriga . Volem que 
l’institut de les dones, que el carrer Nàquera, número 9, torne 
a obrir-se i siga un centre de serveis .

Volem un nou pla d’igualtat entre homes i dones, de la 
Generalitat valenciana; l’últim va concloure en 2014 i no n’hi 
ha cap avaluació .

Queremos que se abra este debate, el próximo debate, a la 
ciudadanía . Queremos que en el próximo debate del estado 
de la comunidad puedan participar los representantes de la 
sociedad civil .

Queremos incentivar el entorno industrial valenciano .

Queremos mejorar la situación de los institutos tecnológicos .

Queremos estudiar, de forma objetiva y sosegada, sin garro-
tazos, el impacto de la liberalización de horarios comerciales .

Queremos mejorar el prestigio y la eficacia de los centros de 
formación del Servef .

Queremos incorporar a las cooperativas de trabajo asociado 
el diálogo social y también incentivar el cooperativismo.

Queremos que aumenten los fondos a cooperación . 
Intensificar la relación con los actores de la cooperación 
internacional de referencia para definir las prioridades del 
sector y el calendario de la ejecución .

Queremos autoridades del transporte metropolitano, no 
solo en Valencia, sino en Elche y Alicante y en la Plana de 
Castellón .

Queremos, por último, que cosas que se aprueban en los 
presupuestos, como fue una enmienda de Podemos el año 
pasado de un millón de euros para colocar biondas para 
proteger la vida de nuestros ciclistas y nuestros motoris-
tas, se apliquen con un plan y no simplemente esperemos a 
final de año para ver qué parte de ese millón de euros, que se 
aprobó como enmienda, se ha ejecutado .

Queremos el transporte de rodalies como una prioridad . Está 
a punto de vencer el plazo que esta cámara dio al gobierno 
para el plan integral de infraestructuras ferroviarias que 
presentó Podemos .

Queremos que se aplique la ley de coordinación de las 
diputaciones .

Queremos que se evalúe el plan Avalem Joves .

Queremos crear un observatorio que estudie la becarización 
del mercado laboral en nuestra región . Y queremos que este 
gobierno se comprometa con exigirle al gobierno central la 
eliminación de las prácticas no laborales en empresas .

Queremos un plan integral de desarrollo rural .

Queremos un plan de ecoturismo .

Queremos que se incentive la oferta turística rural y de inte-
rior, que se desestacionalice el turismo .

Queremos que el Instituto Valenciano de Administración 
Tributaria tenga un estatuto legal, y no un decreto que le 
hace funcionar como puede .

Queremos que se abra una línea de microcréditos para 
personas vulnerables, para mujeres y para el apoyo del 
emprendimiento y del cooperativismo .

Queremos la inclusión de cláusulas de responsabilidad social 
en la contratación pública . Que el Consell negocie con el 
estado la reestructuración de la deuda .

Y queremos que se profesionalice la administración pública . 
Una administración, un gobierno que puede hacer mejorar su 
administración es un gobierno que puede avanzar mucho .

Y queremos que se elimine la libre designación, como forma 
ordinaria de provisión de puestos de trabajo, y se refuerce el 
concurso como régimen general, incluso hasta subdirector 
general .

Queremos, en definitiva, que los tres objetivos que se ha 
marcado su señoría –reparación, reconstrucción y renaci-
miento– vayan acompañados de algo que es ambición, ambi-
ción valenciana .

Gracias . (Aplaudiments)

(Ocupa la presidència la vicepresidenta primera, senyora Carmen 
Martínez Ramírez)

La senyora vicepresidenta primera:

Moltes gràcies, senyor Montiel .

Per a contestar, té la paraula el molt honorable president del 
Consell .

El senyor president del Consell:

Moltes gràcies, presidenta .

Moltes gràcies, senyor Montiel, sobretot per tota aquella 
part d’aportacions i d’iniciatives. Perquè crec que, al final, el 
que és molt important d’este debat és no només quedar-se 
en la crítica, sinó també en les aportacions.

Nosaltres compartim un projecte de legislatura, un projecte 
que, evidentment, ha de ser avaluat sempre . I, mire, jo li ho 
dic en tota claredat, ho he dit este matí, el que passa és que, 
de vegades, malgrat que les xifres són positives, ho he dit 
moltes vegades, és que això en absolut és autosatisfacció ni 
en absolut és que nosaltres pensem que les xifres macroeco-
nòmiques que acompanyen una bona situació això siga una 
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qüestió que haja fet directament, ni molt menys, la interven-
ció del govern .

Ara bé, li reitere una vegada més que l’escenari..., i que sí 
que ha d’aportar el govern, que és estabilitat i, per una altra 
banda, l’honradesa, això sí que ho ha aportat el govern . I això 
ha sigut bo, ha sigut positiu per al creixement econòmic . I han 
tornat empreses i vénen empreses, perquè saben que ací ja 
no se’ls cobre. I això és important. I això és un entorn favora-
ble per a la creació d’ocupació .

Per tant, efectivament, jo crec que ha passat un any . Per a 
molts se’ls ha fet llarg o a alguns, vosté deia, se’ls ha fet llarg. 
Per a nosaltres, sincerament, se’ns ha fet curt . Ens haguera 
agradat que tinguérem més hores i que poguérem avançar 
més.

Vivim en un estat, de vegades, d’ansietat . Però jo li he de 
dir una cosa . Ara, estos dies, quan estàvem repassant, per 
situar en el discurs allò que havíem fet, sincerament, s’han 
fet moltes coses. Probablement, també és cert, que moltes 
vegades no han estat ni suficientment comunicades. De fet, 
per exemple, una iniciativa que vosté plantejava respecte als 
habitatges, ja en alguns llocs el parc . . ., ja s’està fent, ja ho va 
aprovar el Consell. El que passe és que, certament, també és 
veritat que nosaltres som conscients de les mancances en la 
comunicació del govern .

Però, mire, jo, de tota la intervenció, el que sí que crec que hi 
han moltes qüestions que ha dit vosté que són interessants, 
però hi ha alguna que per a mi és clau. Primer, que hem de 
rellançar tot el que és este acord, que és un acord mòbil en 
eixe sentit, és un acord de creixement permanent, que no vol 
estar constret, sinó tot el contrari. I eixa és la voluntat d’este 
govern .

Este govern és un govern que escolta permanentment i que 
vol millorar permanentment, no vol estar situat en una mena 
de confort, perquè això sí que portaria a la desesperança. I és 
un govern que té ambició, li ho dic seriosament, molt ambi-
ció, ambició per canviar les coses més ràpidament. Però, 
òbviament, les circumstàncies i els límits del govern també 
els sabem, perquè nosaltres tenim límits . Hi ha gent que se 
pense que la governabilitat no té límits; nosaltres pensem 
que sí, que hi han límits, necessàriament . I, per tant, hem de 
vore de quina manera construïm les millors alternatives en 
un moment determinat en una situació de dificultat enorme, 
no sols en el marc nostre, sinó també en els marcs que he dit 
este matí, en el marc europeu i en el marc nacional . I, per tant, 
en eixes circumstàncies hem de participar .

L’altre element que . . . Per tant, reforma, treball conjunt, 
millora del seguiment dels objectius .

En segon lloc, el procés de participació. I això sí que és cert, 
jo crec que hem de ser capaços de generar nous proces-
sos de participació política . Perquè, efectivament, en estos 
moments, hi ha una certa paràlisi, provocada provablement 
també per la situació que se viu a Madrid, que fa que la polí-
tica pareix que només siga allò que succeïx en les tertú-
lies o allò que sols succeïx en l’àmbit polític d’Espanya, no?, 
al conjunt d’Espanya, que això finalment està constrenyent 
un debat ciutadà que ha d’anar arrelant-se per millorar la 
mateixa governabilitat ací .

Perquè hi ha una cosa que és fonamental i és que la immensa 
majoria de coses que els preocupen als ciutadans se decidi-
xen ací; al marge dels grans esquemes, es decidixen ací . Per 
tant, nosaltres tenim un paper fonamental .

No és només una descentralització política l’autonomia. 
L’autonomia és la governabilitat, l’autogovern des dels valen-
cians. I, per tant, és un concepte diferent. N’hi ha gent que 
entén que és simplement una descentralització, com abans 
eren les diputacions. No, no. Açò és poder polític, malgrat 
que moltes vegades això s’estiga permanentment inten-
tant recórrer i no complint els preceptes constitucionals al 
respecte .

És veritat que també un tercer element que m’ha paregut 
molt interessant és quan parlem de la infrainversió, parlar 
de la infrainversió més enllà de l’àmbit de les infraestruc-
tures . Certament, les infraestructures són una part subs-
tancial de la infrainversió; han de vore en les infraestructu-
res en ferrocarrils, en carreteres, en aigua . . . Són, diguem-ne, 
les que tenen més pes. Però és (inintel·ligible)  . . . que el fet de 
la marginació en les inversions culturals és absolutament 
injustificable.

Nosaltres... Vosté parlava de l’IVAM. Nosaltres hem rebut 
estos dies la notificació que l’estat no va a contribuir en res a 
l’IVAM este any . I a això s’afegix que vam demanar fa pràcti-
cament un any, després del primer patronat a què vam assis-
tir del Palau de Les Arts, per tal de demanar-li al Govern d’Es-
panya que participe en el consell de direcció, en el patronat, 
que nosaltres estem encantats; altres no el van deixar parti-
cipar a l’estat, nosaltres n’estem encantats; altres no el van 
deixar participar a l’estat, nosaltres sí que volem que estiga 
l’estat i que pague una part, com pague en tots els altres llocs .

Per tant, no és que Espanya ens roba, mos roben altres; 
Espanya no. Però sí que és veritat que n’hi ha una situació 
que alguns poden dir: «Bueno, siempre ha sido así.» Pues, ya 
está, que seguisca aixina . I nosaltres no, nosaltres diguem que 
no, que no pot ser aixina i que no anem a continuar aixina per 
sempre més.

I, per tant, certament, crec que ha fet bé assenyalant que no 
és només infrainversió en el Ministeri de Foment, sinó que 
és infrainversió en tots els ministeris i molt especialment, 
d’una manera més aguda, en cultura. Que en cultura sembla 
ser que tota la cultura està residenciada en Madrid i que els 
altres llocs, doncs, no sé, que s’ho arreglen, que s’ho paguen. 
Per això, quan a vegades parlem de la situació, de la diferèn-
cia que n’hi ha de finançament en Madrid, i a vegades diguem 
que Madrid, en certa mesura, és una paradís fiscal, és que 
és aixina. Perquè l’efecte capitalitat no computa. I l’efecte 
capitalitat és que tots els grans museus nacionals estan en 
Madrid –¿per què han d’estar en Madrid?, pregunta– i, a més 
d’estar en Madrid, clar, i evidentment no els paguen els ciuta-
dans de Madrid, cosa que me pareix bé, val, però que això 
se distribuïsca d’alguna manera. Perquè si no, al final, què 
passa? Que la Comunitat de Madrid pot baixar els impostos, 
pot passar olímpicament i fer-nos dumping fiscal, com el que 
estem patint en este moment . (Aplaudiments)

Respecte a . . . Hi ha un pla . . . No vaig a referir-me a totes les 
coses que vosté ha plantejat, perquè jo crec que forma part 
de la seua aportació i, per tant, jo m’identifique en moltes de 
les qüestions que ha plantejat . I, per tant, el que hem de fer 
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és discutir-ho, a vore com ho anem situant en este pròxim 
pressupost, que serà un pas més enllà, perquè algunes de les 
qüestions que vostés ja van plantejar en el seu moment ja 
han figurat, ja formen d’eixe capítol de resultats, de balanç 
que estem fent en estos moments .

Respecte a una qüestió..., que sí que és veritat. Perquè, al 
final, n’hi han coses, escolte, que si passe un any més, doncs, 
podran esperar . Però n’hi han coses que no poden esperar . I, 
per això, el primer eix de l’Acord del Botànic era rescatar les 
persones. I, per tant, per això eixe és un fet fonamental.

I este matí anunciava la posada en marxa del pla valencià 
d’inclusió i cohesió social . Perquè del que es tracta, fonamen-
talment, és que la pobresa no se cronifique per sempre, i que 
el que naix pobre acabarà morint pobre i el que naix en una 
família determinada acabarà vinculat per sempre i estarà 
allunyat de qualsevol ascensor social possible. I això és el que 
cal combatre . I, per això, este pla valencià d’inclusió i cohesió 
social va ser una ferramenta de planificació, ordenació, gestió 
i direcció estratègica de mesures i accions d’inclusió social 
vinculades al territori, perquè eixe és un element fonamental 
que també vosté plantejava: el territori.

Anem a remunicipalitzar moltes polítiques, les socials 
les primeres, i ho està fent ja la vicepresidenta . En estos 
moments, ja hem començat un procés, per exemple, en què és 
el control bàsic del funcionament de la llei de la dependència, 
el que són les persones inspectores . Tot això ja s’està descen-
tralitzant en estos per tal d’augmentar . Hem augmentat de 5 
a 100 les persones avaluadores en la província d’Alacant, per 
exemple . Doncs, això ho hem de fer en els ajuntaments . Els 
ajuntaments són els qui coneixen el territori .

I, per això també, el que deien els ajuntaments, anem a dotar-
los, per primera vegada del fons de cooperació municipal . 
Perquè confiem en els ajuntaments, no per dir als ajunta-
ments què és el que han de fer, sinó perquè els ajuntaments, 
des del poder local, decidixquen també quines polítiques 
socials poden portar endavant . Els ajuntaments poden resol-
dre molts de problemes de moltes persones que des de l’àm-
bit més general és més complicat. I per això, eixe fons de 
cooperació serà un fons que estarà dotat en 80 milions d’eu-
ros almenys, que volem que participen les diputacions, i que 
això consideraria també el que és l’autonomia política.

També estàvem parlant de democratizació. També estem 
parlant de fiscalització des de baix. També estem parlant de 
principi de subsidiarietat. És un element, per tant, també 
fonamental en el que és un procés d’augmentar la capacitat 
de participació de les persones. Ahí és quan en l’àmbit local 
podem anar resolent molts de problemes d’estes caracterís-
tiques, i personalitzar les solucions . Perquè moltes vegades 
parlem en termes genèrics i el que cal és vore cada persona 
què és el que se pot fer, per tal de traure-la d’una situació 
d’enorme dificultat.

Mire, el fons de cooperació local va ser aprovat i pactat l’any 
2000 pel govern de La Generalitat, aleshores, en la federa-
ció de municipis. Any 2000. Dèsset anys després se posarà 
en funcionament. Per tant, bé, doncs jo què sé. Hi han hagut 
moments econòmics en què s’han gastat moltíssims diners, 
que s’haguera pogut fer, eh? Ha segut falta absoluta de volun-
tat política i de no creure els ajuntaments . Se pensava que 
els ajuntaments soles eren el que està allí i el punt final d’un 

efecte clientelar que ja havia platejat en cada moment . Però 
eixa no és la situació.

Jo crec que cal reforçar la governança de tota la Comunitat 
Valenciana, i per això cal democratitzar les institucions i 
rebaixar tot el que és la possibilitat d’accés dels ciutadans a la 
decisió política .

Pel que fa al diàleg, bé, jo estic convençut que quan vosté ha fet 
una referència al respecte als socis, jo estic convençut que vostés 
ens han respectat . Jo respecte profundament i crec que no soles 
el respecte, sinó que vostés són un grup que per a este govern és 
un grup fonamental, perquè ens ajuden a construir eixa solidesa i 
eixa estabilitat que tants bons resultats han donat . I això ha segut 
extraordinàriament positiu, perquè mire: hi ha una cosa que és la 
normalitat democràtica, que això també és fonamental.

Perquè no estem parlant soles d’indicadors econòmics . 
També estem parlant del que significa la normalitat demo-
cràtica. I en eixe fet jo l’únic que vull dir és que per descomp-
tat diàleg, respecte i saber que efectivament hem de gesti-
onar adequadament la diversitat . I jo li dic una cosa, senyor 
Montiel: jo me senc extraordinàriament còmode en la diver-
sitat, extraordinàriament còmode. Crec que és positiu, crec 
que és una manera d’entendre la governança més productiva, 
perquè necessita escoltar, elaborar. Necessita molta més 
capacitat de diàleg i d’elaboració .

I per tant, crec que el que hem de fer és millorar també tots 
els mecanismes. Perquè és cert que tots estos mecanismes de 
funcionament d’un nou temps, tampoc ningú ha vingut estu-
diat de casa. És evident que del que es tracta ara és de tots 
posar de la nostra part, i tots saber que és un món complex, i 
que la mateixa realitat de la pluralitat és evident que és més 
complicada, és més diversa, però al mateix temps és més rica. 
I jo, com dic, me senc profundament a gust treballant en la 
diversitat i discutint i intentant fent les coses millor cada dia .

Per tant, les mesures que vosté ha plantejat, hi han algu-
nes estan en marxa, altres que se poden incorporar . Jo crec 
que en el debat que anem a mantindre cara els pressupostos, 
moltes de les coses que vosté ha plantejat se poden situar. 
Pel que fa a l’agència antifrau, el govern no té cap interés que 
estiga baix el govern. Nosaltres el que volem és simplement 
que de veritat aconseguim entre tots junts que els espec-
tacles que encara avui estem patint no tornen a passar mai 
més. Perquè això, senyor Montiel, sí que és cert que li està 
fent molt de mal, molt de mal a la Comunitat Valenciana .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyor president .

Per a rèplica, té la paraula l’il·lustre diputat senyor Antonio 
Montiel .

El senyor Montiel Márquez:

Gràcies .
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Moltes gràcies, president .

Le agradezco sus palabras . De hecho, este viernes hay una 
reunión de la comisión de seguimiento del acuerdo del botá-
nico, y que nosotros no queríamos que fuera una revisión 
cualquiera, después de un año de gobierno transcurrido, 
sino que queríamos que fuera una revisión profunda y un 
momento de hacer un alto en el camino, evaluar lo que se 
había hecho y, como le decía, pensar en que estamos aquí 
para servir a las personas que hicieron posible el cambio, 
que el cambio no es patrimonio de los partidos políticos, sino 
patrimonio de los ciudadanos y ciudadanas que tomaron la 
calle e hicieron posible el cambio social, el cambio de ciclo .

Nosotros decíamos que hay que asumir que la tarea de 
gobierno implica escuchar, explicar, dialogar, e implica priori-
zar . Lo que ocurre es que hay que ser muy estricto con estas 
cosas . Recuerdo hace muchos años, hablando de participa-
ción ciudadana, una charla con el alcalde de Montevideo, que 
me decía hace muchos años –ya no será ni alcalde–, me decía 
que en política se puede no decir todo lo que se piensa, pero 
hay que hacer todo lo que se dice .

Nosotros vemos que en muchas ocasiones, y lo vimos en 
el debate de los presupuestos de 2016, se ganan enmien-
das, se ganan votaciones, se aprueban enmiendas que luego, 
bien avanzado el año, te das cuenta de que son reversibles, 
son de ida y vuelta . Ahora, por ejemplo, con los compromi-
sos que nos ha obligado a realizar Montoro de no disponibili-
dad, algunos incrementos en materia, por ejemplo, de coope-
ración internacional han desaparecido, justo donde nosotros 
habíamos énfasis en la modificación de los presupuestos.

He puesto el ejemplo de las biondas antes, en el que no sé 
si habrá algún mecanismo para saber si el millón de euros 
que pedimos para la protección de biondas se ha aplicado 
de alguna manera . Probablemente siempre se habrán hecho 
reparaciones en cualquier carretera y habrá alguna bionda 
reparada, pero no a lo mejor ha habido un plan sistemático .

Nosotros, por ejemplo, recordamos que esta cámara, a 
iniciativa de Podemos, muy al principio, porque nos duele la 
violencia machista, presentamos una proposición no de ley 
que fue aprobada, en la que se exigía que se hiciera un plan 
urgente para garantizar el derecho a la vivienda a las mujeres 
víctimas de violencia de género. Resolución 58, sesión 28 de 
octubre del 2015 .

«Elaborar un plan de garantía de alojamiento inmediato, 
mientras se aprueba la ley de regulación de los procedi-
mientos de emergencia ciudadana en la administración de 
la Comunidad Valenciana y la normativa que la desarro-
lle para toda aquella mujer que, con la valoración previa de 
los servicios sociales especializados, tenga la condición de 
mujer víctima de violencia machista, con independencia de la 
concurrencia de orden de protección o no .»

Bueno, etcétera, etcétera, etcétera. «Este plan, una vez 
elaborado, se someterá a la consideración de la comisión no 
permanente para el estudio de la violencia .» Bien, el borra-
dor de orden que hay en este momento –que no sabemos 
si prosperará, pero que yo les invito a darle una nueva leída 
y a lo mejor devolverlo a los cajones–, el borrador de orden 
trata a las mujeres víctimas de violencia de género como si 
fueran personas necesitadas de tutela, y las medidas que 

se establecen de realojamiento más bien parecen como de 
protección o de vigilancia .

Yo creo que muchas veces caemos en las inercias administra-
tivas, se toman ejemplos, se hace corta y pega, y no lo digo 
con ánimo de crítica . Es normal, porque tenemos una función 
pública, falta personal en muchos departamentos, es cierto, 
pero resulta que al final no hacemos un seguimiento y evalua-
ción adecuado de aquello que hemos aprobado o de aquellos 
que nos hemos comprometido a hacer .

Entonces, en este momento resulta que, como mínimo, se 
puede decir que la orden de atención o el proyecto de orden 
de atención a las víctimas de violencia machista tiene una 
perspectiva paternalista, patriarcal, conservadora y asisten-
cial, que tutela a las mujeres como si fueran menores o inca-
paces, mujeres víctimas que no necesitan ser institucionali-
zadas . Por tanto, son accidentes administrativos, pero que 
nosotros no nos lo podemos permitir .

Mire, nosotros podemos elegir dos caminos . Como dice 
mi compañera y amiga Fabiola Meco, podemos pasar de 
puntillas por esta comunidad, o podemos marcar la huella 
del cambio . Nosotros apostamos por marcar la huella del 
cambio, y eso significa que hay que pensarse bien lo que se 
dice, hay que cumplir todo lo que se dice y además hay que 
cumplirlo con unos requisitos de calidad adecuados . Porque, 
de verdad, es necesario una herramienta de evaluación de 
políticas públicas .

No se trata de llegar a tiempo con la orden de convocato-
ria en septiembre u octubre, cuando sabemos que todo el 
mundo, los beneficiarios, nos van a engañar porque no tienen 
más remedio que decir que se ha ejecutado con cargo al 
2016 lo que ya no da tiempo de ejecutar . Si seguimos jugando 
en esa dinámica en multitud de convocatorias de ayudas y 
demás, pues todos jugamos de pillo a pillo: los ayuntamien-
tos, los beneficiarios, las ONG, las empresas, y esta cultura 
vuelve a cronificarse como una cultura del siglo XIX. No digo 
ya del XX . Del siglo XIX . Esa cultura de la picaresca .

Y nosotros no vamos a pasar de puntillas por esta legisla-
tura . Nosotros hemos venido a cambiar las cosas . Y yo estoy 
seguro que voluntad no falta en este gobierno, pero creo que 
hay que aplicarse a poner los medios para tomar medidas que 
realmente sean de calado y que supongan cambios estructu-
rales . Y no solo cambios estructurales en el aparato burocrá-
tico administrativo, en la arquitectura de la administración, 
sino cambios de mentalidad, cambios de cultura . Tenemos 
una responsabilidad con esta comunidad, con los ciudada-
nos y ciudadanas de hoy, pero también con las generaciones 
futuras .

Celebramos que el fondo autonómico de cooperación muni-
cipal se incremente hasta 80 millones de euros . Recordará 
que fuimos nosotros quienes propusimos la primera dotación 
en el debate de presupuestos 2016, y que incluso yo saqué 
en esta tribuna un recorte del señor Blasco prometiendo en 
aquella época que iba a poner 3.000 millones. 3.000 millones 
para cooperación municipal . Nunca puso nada, y el primer 
gobierno que lo ha puesto efectivamente es este gobierno .

Creemos que hay que seguir reforzando los mecanismos 
con los ayuntamientos . Creemos que una gran fuerza para 
la capacidad de regeneración democrática, pero también 
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para garantizar el estado del bienestar reside en los ayunta-
mientos . Y hay que fomentar que los ayuntamientos tengan 
los recursos adecuados, los mejores especialistas, los recur-
sos económicos y que La Generalitat trate a los ayuntamien-
tos con la consideración de una administración que no es una 
administración menor, sino que es una administración con la 
que se puede relacionar de igual a igual .

No se pueden poner los centros de atención a las muje-
res víctimas de violencia machista dependiendo del conve-
nio o la convocatoria de ayudas a la que cada ayuntamiento 
se pueda presentar o no . Eso no es lo que estamos diciendo . 
Esperamos más de este gobierno . Porque si no, habrá ayun-
tamientos que podrán concurrir a la convocatoria, porque 
tendrán medios, infraestructura o personal, o harán contra-
taciones en ese momento, pero no dejará de ser una solución 
paliativa .

Retirar la concesión a la empresa que gestiona los centros, 
para luego decir que cada ayuntamiento tiene la posibili-
dad de presentarse a una convocatoria para crear un centro 
propio no es lo mejor. Y eso significa lo que decía: cambiar 
mentalidades a la hora de la gestión . Profesionalizar la admi-
nistración pública . Directivos, directivos públicos, profesio-
nales, no dependiendo del dedazo del gobierno de turno . 
Vamos a acabar con la libre designación, vamos a fomentar 
el concurso, vamos a crear una cultura que tenga que ver con 
un nuevo estilo de gobernanza, como usted decía .

Nosotros creemos, le decía antes, que un gobierno que 
quiere hacer creíble su capacidad transformadora tiene 
que ser un gobierno capaz de reformar la administración . 
Tenemos grandes y buenos profesionales en esta administra-
ción . Si queremos hacer creíble el proyecto de transforma-
ción de esta comunidad, transformemos la administración 
pública, la administración pública en sentido amplio: todos 
los departamentos, todas las administraciones, todos los 
entes instrumentales .

Hay que acabar con los mecanismos que siguen perpe-
tuando la permanencia de viejas costumbres clientelares . Si 
no lo hacemos así, habremos pasado de puntillas . Si quere-
mos cambios estructurales, si queremos cambios de enverga-
dura, si queremos que la administración, que la Comunidad 
Valenciana esté en un lugar privilegiado en el pelotón de las 
mejores comunidades donde las condiciones de vida, donde 
la inclusión social, la cohesión, la tolerancia, el progreso, la 
convivencia sean ejemplares, tendremos que hacer mayores 
esfuerzos .

Le agradezco su intervención, le invito a seguir trabajando . 
Puede contar con nosotros pero no espere un cheque en 
blanco .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

(Ocupa la presidència el president, senyor Enric Morera i Català)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Montiel .

Per a rèplica té la paraula el president del Consell.

El senyor president del Consell:

Moltes gràcies, president .

Moltes gràcies, senyor Montiel .

Respecte als plantejaments generals que ha fet ja i per no, 
tampoc, insistir en algunes qüestions, sí que crec que hi ha 
alguns elements de govern que per suposat hem de millo-
rar . Es veritat que hi ha un cosa que passa, que són les inèr-
cies profundes que existixen no només en l’administració sinó 
també en la manera de governar. I això és aixina i això tot el 
món sap allò de que això sempre s’ha fet aixina, això sempre 
tal. I és veritat que ahí també, bé, hi ha unes pràctiques que 
jo no vaig a dir que siguen pràctiques ni millors ni pitjors, són 
unes pràctiques que són les pràctiques que existeixen en les 
administracions .

I també en altres empreses. Vull dir, que això és una cosa que 
té ha de vore més en l’organització que fins i tot en les institu-
cions. Però certament això és aixina. I crec que sí que n’hi ha 
moments en els quals s’ha de reflexionar de veritat i s’ha de 
decidir que s’han de plantejar coses per al futur . Totalment . 
Nosaltres ara quan estem plantejant la nova llei de la funció 
pública, si és una llei simplement per tal de canviar tres o 
quatre coses conceptuals no seria oportuna perquè encara és 
més llei, més embolic, al final per als ciutadans o per a qui ha 
de gestionar-la encara és pitjor.

Per tant, hem de fer..., si finalment –que és la nostra volun-
tat– és una nova llei de la funció pública, ha de ser de veri-
tat una llei que canvie coses fonamentals, perquè sinó doncs 
la veritat és que millor no fer-ho. Això ha de ser a través d’un 
procés de reflexió profund, perquè és veritat que hem de ser 
capaços de situar-nos allà on pertoca que és el segle XXI.

Pel que feia vosté referència, sí que volia dir-li, a l’ordre de 
dones en situació de violència masclista, el que s’ha fet és 
duplicar les places i s’allarga el temps de suport diferenciant 
l’àmbit de protecció en les persones que necessiten progra-
mes d’acció comunitària i vida independent . L’ordre està 
consensuada en les treballadores i s’està també negociant en 
els sindicats .

I després d’una altra banda està la xarxa del centre d’igual-
tat que passa de trenta-cinc a setanta-dos en tots els pobles, 
i estarà en tots els pobles majors de vint mil habitants . I ahí 
enganxem en el que han de ser els ajuntaments . Els ajunta-
ments, evidentment, són majors d’edat i per això el fons el 
que pretén és això també, són els que han de decidir una part 
fonamental del que és la vida política, pública i això el que 
han de fer és assumir també la seua responsabilitat. Perquè 
autonomia és també responsabilitat i coresponsabilitat a 
l’hora de portar endavant polítiques que són fonamentals per 
a les persones .

I nosaltres anem a fer un gran esforç en eixe sentit . En la llei 
de serveis socials, la nova llei de serveis socials, va ser una llei 
profundament municipalista . I les altres lleis que van a ser 
desplegades en l’àmbit de l’acció d’esta legislatura també ho 
seran, perquè creem que s’ha de dotar als ajuntaments, a més 
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a més, de tot el que són no solament instruments econòmics, 
sinó també instruments polítics. I ha d’haver-hi una major 
porositat perquè els ciutadans puguen tindre relació amb 
aquell que està més a prop. I per tant tampoc no es tracta de 
crear regnes de taifes, sinó del que es tracta realment és de 
donar-li el màxim poder per transformar les coses .

Cooperació internacional. Mire, és veritat que... Que mire, 
nosaltres al final tot el que ha sigut la restricció que eren..., 
ens demanàvem mil tres-cents, finalment han sigut setanta-
huit, clar, si la majoria de la despesa ha vingut determinada 
per a partides que no –normalment– mai s’acaben gastant . 
Però, efectivament, sempre fan mal . I han fet mal a una polí-
tica que havia crescut exponencialment este any però havia 
crescut en una situació de depauperació, que és la que té la 
cooperació. La cooperació ha sigut una política que no només 
ha estat abandonada sinó que ha estat a més prostituïda i vili-
pendiada, perquè efectivament, clar, al final li posen al cas..., 
al cas Blasco li posen cooperació. I no, és el cas Blasco, no és 
el cas cooperació. Perquè ja està bé la broma. (Aplaudiments)

Crec que hem de gestionar també allò que vosté deia de les 
convocatòries . Hi ha una part d’estabilitat, de concerts amb 
les ajuntaments que ha de ser d’un any a l’altre . No pot ser 
que cada any isquen les mateixes convocatòries i isquen . . . 
Jo crec que això s’ha de reduir molt . Igual com la iniciativa 
de la renda bàsica és fonamental perquè més que microaju-
des, acabem solucionant els problemes greus que tenen unes 
famílies determinades i no fem tota una construcció burocrà-
tica que finalment no acabe donant els resultats possibles.

Però, bé, jo crec que eixe és el camí que hem d’encetar ara en 
este segon pressupost . Primer, hem d’acordar quines políti-
ques hem de prioritzar en esta etapa . Van a ser, com no pot 
ser d’una altra manera, les mateixes que hem estat priorit-
zant en els termes generals en el propi acord i, a partir d’ahí, 
anem a circular en un transitar des del diàleg i sobretot 
també des de la reflexió, des de la reflexió positiva, perquè 
ací ningú vol tindre la raó .

I jo li dic amb tota claredat que nosaltres, el govern, estem en 
absoluta disposició a parlar de tot, a discutir-ho tot, a posar 
tots els elements damunt de la taula i a traure les conclusi-
ons que siguen millor per a la governança de la nostra comu-
nitat. És fonamental que entenguem este moment com vosté 
dia. Jo crec que és un moment que no està exempt de dificul-
tat, que tots hem de mantindre clarament l’atenció en allò 
que són els ingressos . I els ingressos, no mos equivoquem, els 
ingressos és una part fonamental. I en les ingressos està l’in-
frafinançament com una llosa terrible, que és l’infrafinança-
ment, és la infrainversió i és el deute públic.

I ara ens han donat una oportunitat, estos dies, perquè 
s’ha assolit ja allò que se va negar i és que no van a tornar 
els diners els bancs. Per tant, ara se’ns obri una altra fines-
tra d’oportunitats per a intentar aconseguir la tercera qües-
tió que plantejàvem, és finançament, és infrainversió i és 
deute històric valencià. I ara és el moment que també ho 
hem de posar damunt de la taula . És fonamental de veritat 
per a poder tindre viabilitat plena el govern valencià i poder 
fer totes eixes polítiques a les quals ens hem compromés. I 
fent-ho millor, efectivament. Té el meu compromís de cada 
dia intentar gestionar millor .

Gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, president del Consell .

A continuació, per a fixar la posició del Grup Parlamentari 
Compromís . Done la paraula al síndic Fran Ferri .

El senyor Ferri Fayos:

Moltes gràcies, senyor president .

Senyor president del Consell .

Consellers i conselleres, benvinguts a este debat de política 
general, benvingut també al públic que hui ens acompanya 
i als que hem resistit, als diputats i diputades que resistixen 
encara a estes hores de la vesprada .

Senyor president, en primer lloc agrair-li la seua exposició . 
Una exposició realista basada en la realitat que patim els 
valencians i les valencianes . Una realitat que en alguns casos 
ha sigut . . ., ha anat evolucionant cap a una millora i en altres 
casos encara continua ancorada per les polítiques que ens 
van fer el Partit Popular durant més de dos dècades.

Però he de reconéixer que el nivell del debat d’este matí ha 
baixat quan algú dels oradors ha parlat de dividir els valen-
cians entre valencians de primera i valencians de segona . 
Ha intentat ficar fronteres entre valencians i valencianes, 
quan eixe no és el problema dels valencians i les valenci-
anes. El problema dels valencians i les valencianes és que 
durant vint anys alguns van preferir ser gestores de segunda y 
ladrones de primera . Eixe va ser el problema dels valencians . 
(Aplaudiments)

I és que este matí hem tingut una clara demostració de com el 
Partit Popular continua intentant amagar vint anys de despro-
pòsits, de corrupció i d’incompetència baix de la catifa . N’hi ha 
qui ha tornat de vacances i han fet com els turistes, que envien 
postals de ciutats, postals que poca cosa tenen a vore amb la 
realitat, postals amb molt de photoshop . Perquè n’hi ha que 
posar molta imaginació perquè el Partit Popular vinga com a 
partit que vol solucionar els problemes dels valencians quan 
són els principals responsables de causar-los . (Aplaudiments)

Així que, per favor, com deia l’anunci tan exitós que hem tingut 
esta campanya d’estiu, senyories de la dreta, no ens ense-
nyen més postals sobretot si no acaben amb els forats que han 
deixat vostés en La Generalitat, perquè ací..., perquè, senyor 
president, ací n’hi ha qui pensa que referir-nos a la situació del 
nostre país i als vint anys de governs anteriors està renyit amb 
la responsabilitat de liderar i de governar una etapa històrica 
que hem obert els valencians i les valencianes .

Nosaltres pensem el contrari. El que és irresponsable és 
construir el futur com si ací no haguera passat res, és cons-
truir el futur des de la desmemòria. El que és irresponsable 
és ignorar les polítiques que ens han portat a la situació que 
vivim a dia de hui els valencians i les valencians .

Per què ens hem empobrit els valencians en els últims vint 
anys d’una manera clara i evident? Per què ens hem allunyat 
de la resta de territoris europeus en indicadors de benestars 
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i de riquesa? Per què la bretxa entre la mitjana de l’estat i la 
nostra ha crescut dotze punts en només quinze anys? Per 
què en els últims vint anys a l’estat la productivitat indus-
trial va créixer un 6,1% i ací al nostre territori només ho va 
fer un 1,4%? Per què vàrem passar de representar el 14% de 
les exportacions a només representar menys del 10%? Podia 
continuar amb dades que demostren que, més enllà de la 
crisi, en els últims vint anys el nostre país, el territori valen-
cià, s’ha empobrit .

I ací cal fer una pregunta: qui és el responsable? I ací n’hi 
ha dos possibles respostes: una, pensar que la culpa és dels 
valencians i les valencianes, de la gent que s’alça cada matí, 
que ha d’anar a treballar, que obri la persiana del seu negoci, 
anar a l’escola, a la universitat . Nosaltres no estem d’acord 
que eixa teoria que la gent siga la culpable de la situació en 
què ens trobem .

L’altra resposta és evident i apunta als que ens han governat 
en les últimes dècades amb majoria absoluta. I és que en les 
últimes dècades no només hem patit els casos de corrupció, 
no només ha existit una autèntica baixesa moral i una utilit-
zació partidista de les institucions barroera . El que hem patit 
sobretot han sigut polítiques totalment equivocades i una 
gestió nefasta . Vint anys d’un model econòmic basat en la 
depredació del territori i el monocultiu de la rajola . Vint anys 
de sucursalisme respecte a Madrid que ni ens han portat les 
inversions ni el finançament just que ens pertoca. La dreta 
ha sigut molt perillosa per a este país, per corrupta, sí, per no 
tindre escrúpols, també, però sobretot hem patit a la dreta 
per incompetent .

La dreta valenciana ens va empobrir i ens va situar a la cua 
d’Espanya en tots els indicadors . Va dur endavant un projecte 
i va funcionar molt malament per a la gran majoria de valen-
cians i valencianes . I dic la gran majoria perquè eixe projecte 
sí que va funcionar molt bé per a uns pocs. El model del nou 
govern, el model que defensem des de Compromís és total-
ment diferent. Està basat en una màxima: els valencians i les 
valencianes mereixem viure millor . I en això estem treba-
llant des que vam arribar al poder del nou govern. Eixa és 
la màxima prioritat. I després d’un any de gestió podem dir, 
sense triomfalismes, però amb alegria, que és molta la gent 
que viu millor .

Ací hauríem de fer una concessió al que diu l’oposició . Per a 
alguns el govern del botànic ha suposat viure pitjor . Això ho 
diu l’oposició i nosaltres li fem eixa concessió . Qui viu pitjor? 
Potser viuen pitjor els amos del negoci de les ressonàncies, 
amiguets de Camps i de Zaplana, perquè per fi es posarà 
trellat i pagarem el que toca per elles . Potser viuen pitjor 
els arquebisbes que tenien carta blanca per escampar l’odi i 
arreplegar sobrecostos de quatre milions d’euros en hores 
de religió duplicades que pagàvem tots i totes . Potser viuen 
pitjor les grans fortunes que defraudaven a hisenda i no 
tenien por de les inspeccions perquè mai arribàvem . Perquè 
ara per fi s’està actuant contra els grans defraudadors. 
Potser això és cert. Permeteu-nos que des de Compromís no 
plorem perquè per a uns pocs les coses hagen anat a pitjor . 
(Aplaudiments)

Per a uns pocs han funcionat molt bé els últims vint anys de 
xanxullos i mangarrufes del Partit Popular . Un model que va 
excloure a molta gent d’una vida digna . Totes eixes perso-
nes que van ser excloses durant massa anys d’una vida digna 

han sigut la nostra primera prioritat . Ho vàrem dir i repetir . 
La primera acció del govern consistirà en un pla de xoc contra 
la pobresa . Mesures de xoc contra eixa pobresa . I podem 
dir hui, sense caure en triomfalismes –com he dit abans–, 
que moltes d’elles viuen millor que fa un any . Viuen millor 
els tres-cents mil, els trenta mil valencians i valencianes que 
han recuperat el seu dret a la sanitat universal, nascuts fora, 
sense papers, però tan valencians com cada u de nosaltres els 
que estem ací . (Aplaudiments)

Viuen millor les 4.669 persones que s’han beneficiat de la fi 
del copagament en els centres de dia .

Viuen millor els 100 .000 xiquets, ara ja 110 .000 xiquets i 
xiquetes beneficiàries de les beques de menjadors, que ja no 
s’acaben al maig, continuen durant tot el curs .

Viuen millor les 867 .198 persones que han deixat de pagar el 
copagament farmacèutic imposat pel Partit Popular, pensi-
onistes i persones amb diversitat funcional que ja no han 
d’abandonar els seus tractaments .

Viuen millor les 12 .482 persones per l’eliminació parcial del 
copagament en els centres residencials .

Viuen millor els 320 .000 alumnes que tenen els llibres i el 
material gratuït gràcies al programa Xarxa Llibres .

I viuen millor també –no està la senyora, sí que està la 
senyora Bonig–, viuen millor, senyora Bonig, els beneficia-
ris de les ajudes a l’habitatge que per fi les han pagades i no 
amb el deute que vosté va deixar en l’anterior conselleria. 
(Aplaudiments)

I viuen millor els milers d’alumnes universitaris que per fi 
poden accedir a les beques amb un augment del pressupost 
del 27% .

Viuen millor 12 .432 persones majores que han notat en la 
seua butxaca la fi de la confiscació de les pagues extra.

Viuen millor els xiquets i xiquetes de sis col·legis que este 
curs ja no hauran d’anar als barracons, col·legis d’Altea, d’Ala-
cant, d’Oriola, d’Onda, Benicarló i Paiporta, i en vindran molts 
més. (Aplaudiments)

Viuen millor professors que han recuperat el seu lloc de 
treball, s’han recuperat ja més de dos mil places eliminades 
pel govern del Partit Popular . ¡Enhorabona, senyor conseller! 
Això és qualitat educativa de primer ordre.

Viuen millor les 28 .426 persones que ara cobren la seua 
nòmina de dependència els cinc primer dies de cada mes i 
que han vist pagat tot el seu deute acumulat per l’anterior 
govern amb interessos de demora. Eixos viuen millor també.

Viuen millor els 14 .909 cuidadors i cuidadores que han vit 
millorada la seua prestació .

Viuen millor 3.080 alumnes d’educació especial que per fi 
tindran un professional d’infermeria en els seus centres .

Viuen millor les dones víctimes de violència de gènere a les 
quals ara ja no se’ls neguen les ajudes per tenir deutes amb 
l’administració .
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I podria continuar, podria seguir amb exemples i dades 
concretes de com ha millorat la vida dels valencianes i les 
valencianes en només un any de govern del botànic.

I tot açò, senyories, no ha sigut casualitat, no ha sigut un 
miracle, ni ha sigut màgia. Tot açò és el resultat d’un govern 
que treballa amb les prioritats clares, que ha vingut a resca-
tar persones, és el resultat del treball dels que pensem que 
els valencians i les valencianes –com deia abans– mereixem 
viure millor .

Evidentment queden moltes coses per fer; moltes persones 
encara continuen patint els efectes de les polítiques injus-
tes que ens han imposat dècades i dècades. Però, en només 
un any, en només un any de govern s’ha demostrat que si n’hi 
ha voluntat és possible millorar la vida del dia a dia de la gent 
perquè governar és gestionar bé, sí, però també és prioritzar.

Per això, no caurem en la trampa que diuen alguns que 
cal gestionar i no fer ideologia . Era ideologia quan l’ante-
rior govern del Partit Popular rescatava empreses dels seus 
amiguets com la Valmor i és una altra ideologia quan este 
govern en canvi rescata persones, pensionistes, xiquets en 
risc d’exclusió i persones dependents. Això és ideologia, això 
és gestionar i això és prioritzar. (Aplaudiments)

I també cal dir que estes persones viuen millor a pesar del 
govern central . A cada mesura o decisió del Consell que 
beneficie a milers de persones, des del govern central no 
només no ens ha arribat el suport, ¡ni molt menys!, ni tan sols 
l’ajuda en forma de finançament, ¡no!, ens han arribat atacs, 
ens han arribat recursos judicials per a intentar tombar estes 
mesures que milloren la vida dels valencians i les valencianes . 
Això és ser deslleials, i això ha passat moltes vegades amb 
l’aplaudiment d’eixa bancada de les Corts Valencianes .

I és just preguntar-se per què, per què el govern espanyol de 
Mariano Rajoy fa açò. I és molt senzilla la resposta: la polí-
tica del Consell deixa en evidència el govern central i deixa 
en evidència tot el seu projecte ideològic . És el projecte dels 
que han aprofitat la crisi per a enriquir-se, dels que diuen que 
per a eixir de la crisi han de fer més rics als rics i més pobres 
als pobres .

Nosaltres diguem que no, no a eixe model, diguem que n’hi ha 
alternativa i amb les nostres polítiques els deixem en evidèn-
cia, per això no les volen . Això explica per què intenten boico-
tejar, bloquejar contínuament l’acció del Consell .

Posem un exemple de bloqueig, pot ser el més evident i el 
més miserable i insensible de tots els que hem viscut: la polí-
tica de refugiats consistent en una cosa tan revolucionària 
com intentar acollir a persones que fugen de les bombes i de 
la destrucció .

Hem arribat al punt que sembla revolucionari, senyories, 
tindre humanitat i complir amb el dret internacional . El 
Consell va aconseguir en poques setmanes mobilitzar tota la 
societat valenciana per a acollir 1 .400 refugiats i refugiades; 
tenien preparat el vaixell que havia de transportar-los; tenien 
preparats la xarxa de pisos d’acollida; s’havia augmentat el 
pressupost per a la seua atenció; tot estava coordinat amb 
les ONG, Unicef, Creu Roja, i ¿què va passar?, que el govern 
del Partit Popular a Madrid ho va bloquejar . ¿Per què? Perquè 
no suporta que deixem en evidència que les seues polítiques 

són inevitables, són part d’un projecte insolidari amb els que 
més pateixen.

¿Sabien vostés, senyories, que set de cada deu morts per 
ofegament ocorre en la nostra mediterrània? ¿Sabien que en 
2015 van morir més de mil xiquets ofegats? La inacció d’Es-
panya i Europa és inacceptable.

Si els valencians pensem que és una vergonya que la polí-
tica de la Unió Europea en este tema siga així, no ens podíem 
quedar de mans creuades, no ens podíem crear en la crítica, 
calien alternatives, i això hem fet .

Igual que Canadà ha demostrat a l’altra banda del món que 
pot acollir 30 .000 sirians i sirianes, 30 .000 refugiats i refu-
giades, als valencians i valencianes ens agradaria ser la 
Canadà d’Europa . (Aplaudiments) Però no ens deixen perquè 
quedarien en evidència, no ens deixen perquè quedarien en 
evidència .

I les víctimes d’esta actitud són els centenars de famílies que 
podrien vore com canvia la seua vida, que podrien pensar en 
un futur per als seus fills en la nostra terra, i que segueixen 
a Grècia o ja han sigut expulsades cap a Turquia . Vergonya, 
senyors del Partit Popular, vergonya .

Hem parlat de polítiques que rescaten persones però també 
hem dit que són insuficients. ¡I clar que ho són! iI en bona 
part són insuficients perquè vivim una normalitat democrà-
tica que hem tractat en estes Corts moltes vegades: som 
l’únic territori pobre de l’estat que en lloc de rebre ajuda la 
paga, ¡l’únic!

I açò ho hem debatut moltes vegades ací, s’han aprovat moci-
ons per unanimitat, mocions ambicioses. Jo no faré apolo-
gia d’estes mocions, no faré apologia d’este consens perquè 
mesos després la realitat és la que és i els valencians conti-
nuem discriminats, continuem sent tractats com a ciutadans 
de segona .

I en açò que va arribar un dia i ens van dir, ens van il·luminar 
i ens van dir que no teníem finançament just perquè no n’hi 
havia govern a Madrid, perquè n’hi havia un govern en funci-
ons i que, ¡clar!, a vore si investíem a algú rapidet i així ens ho 
arreglaven .

Però, ¿qui es creu eixa mentira? ¿Quants anys porta el govern 
de Madrid en funcions? ¿20? ¿En porta 30? El que queda clar 
és que el govern de Rajoy, pel que respecta als interessos 
dels valencians i les valencianes, porta en funcions des que va 
entrar a la Moncloa . (Aplaudiments)

Això és el que queda clar –tal com va dir el senyor Rajoy al 
nostre diputat, Joan Baldoví–: no tenim finançament just 
porque había otras prioriades. Com deia, no m’estendré massa 
en un tema que ja hem debatut massa vegades en estes Corts .

Per a nosaltres, la manca de finançament no només va contra 
el benestar dels valencians, no només va contra el nostre 
autogovern, va contra la democràcia .

Al maig de 2015, els valencians i les valencianes van votar 
per un tipus de polítiques, polítiques per a rescatar perso-
nes, per a impulsar una economia innovadora i sostenible, 
per modernitzar les nostres infraestructures, per conservar 
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el nostre territori, per regenerar la nostra democràcia . Però 
moltes d’estes polítiques no tenen pressupost, necessiten 
pressupost, i el nostre pressupost, a falta de finançament 
que ens pertoca, acaba necessitant del famós FLA, que no és 
més que el préstec que ens fa el govern central dels nostres 
propis diners .

El FLA és la gran arma del govern central contra les políti-
ques del canvi, un arma de destrucció massiva quan està en 
mans de qui govern a Madrid . Ja ho hem comprovat amb les 
exigències del senyor Montoro: «o retalleu el que vos dic o 
vos deixe sense prestar-vos els vostres diners», «o feu les 
polítiques que jo decidisc o vos deixe sense liquiditat» .

Això és molt greu, senyories, però més greu és que el Partit 
Popular valencià aplaudisca eixe xantatge permanent del 
senyor Montoro perquè ací cal posicionar-se –com va dir 
aquell–, «viure és prendre partit», i és molt senzill, una 
pregunta que hauríem de contestar tots i totes: ¿què ha de 
fer el govern valencià?, ¿el que vol el senyor Rajoy y el senyor 
Montoro o el que decidixen els valencians i les valencianes? 
Esta és la pregunta.

En estes Corts n’hi ha tres grups parlamentaris que ens 
hem plantat i tenim clar que volem defensar les polítiques 
de rescat a les persones, el nostre autogovern i la nostra 
democràcia, i n’hi ha dos grups que a Madrid han signat el 
següent: «Acuerdo entre el Partido Popular y Ciudadanos. 
Compromiso número 1 . En particular, deben reforzarse los 
mecanismos de supervisión de los planes economicofinan-
cieros, planes de ajuste, periodos medio de pago y condicio-
nalidad reforzada vinculada al FLA .» Condicionalidad refor-
zada vinculada al FLA en el llenguatge, en valencià de carrer, 
explicat per a ma mare, vol dir «xantatge de Montoro», un 
xantatge aplaudit per la dreta valenciana. Això és el que 
passa . (Aplaudiments)

I, després, venen amb allò de «los que importan son las perso-
nas no los territorios» . I els recordarem que els valencians 
també són persones, una cosa evident. I llavors diran: «naci-
onalistes, excloents», i no sé quantes més i es vanagloriaran 
de ser constitucionalistes; constitucionalistes de l’article 135 
–podríem dir–, d’eixe article que posa als bancs per davant 
de les persones, l’article 135 que és la mare de la llei orgà-
nica que permet el xantatge continu de Montoro . Són cons-
titucionalistes del 135 perquè obliden els articles que parlen 
del dret a l’habitatge a una educació de qualitat i a una sani-
tat gratuïta .

Des del nostre grup ja hem presentat una proposta per a 
modificar la Constitució en eixe punt, es tractarà en el proper 
ple. Creiem que és l’única posició coherent; si no estem a 
favor del xantatge permanent del senyor Montoro, hem de 
desmuntar les normes que fan possible eixe xantatge .

Creiem que els valencians i les valencianes tenim, a dia de 
hui, un paper important que jugarà l’estat: demostrar que n’hi 
ha alternativa a les polítiques de la precarietat, a les políti-
ques de la dreta .

Per això, seria un gran començament que estes Corts envià-
rem a Madrid un projecte de modificació de l’article 135 per 
a blindar la inversió social, per a garantir el benestar de les 
persones. Estic convençut que eixa és una aspiració compar-
tida dels valencians i les valencianes .

I ja que parlem de Constitució, una altra aspiració dels valen-
cians i les valencianes és poder legislar en l’àmbit del dret 
civil, com fan moltes altres territoris de l’estat, ¡ni més ni 
menys! A nosaltres, en canvi, els diferents governs centrals 
ens han recorregut les lleis i el Tribunal Constitucional, el 
més centralitzador de la història, està donant poques sorpre-
ses en esta qüestió . Està tombant les nostres lleis, lleis 
aprovades per estes Corts, afectant a la vida de milers de 
persones .

Doncs, bé, més enllà del contingut d’eixes lleis, hem de parlar 
de si tenim dret o no tenim dret a legislar com tenen catalans, 
gallecs, bascos, navarresos, balears, i arribats a este punt, 
amb el Tribunal Constitucional tombant les nostres lleis, 
només ens quedarà un camí.

Si realment creiem que tenim el dret, en igualtat com la resta 
de territoris, de desenvolupar el nostre dret civil i el Tribunal 
Constitucional pensa que eixe dret no cap en la Constitució 
doncs només ens queda la via de canviar la Constitució. I 
qui pense que tenim eixe dret haurà de donar suport a esta 
via, haurà de donar suport a esta reclamació de justícia, i qui 
pense que no tenim eixe dret haurà d’explicar-los als valen-
cians i les valencianes per què els catalans, els gallecs, els 
bascos, els navarresos, els balears poden i nosaltres no .

En resum, si aspirem a viure millor necessitem reformar l’ar-
ticle 135; si aspirem a ser iguals a la resta de territoris hem 
d’incloure el nostre dret civil perquè tenim una cosa clara: si 
les aspiracions dels valencians i les valencianes no caben en 
la Constitució, el que caldrà fer és canviar la Constitució. Mai 
renunciarem a les nostres aspiracions com a poble .

I n’hi ha aspiracions valencianes que no caben en la 
Constitució i n’hi ha aspiracions valencianes que sembla que 
no caben en els pressupostos generals de l’estat, pareix que 
passe això . I any rere any, des de fa massa temps, els valencia-
nes i les valencianes rebem menys inversions que les que ens 
pertocarien per pes poblacional .

El cas més paradigmàtic d’esta falta d’inversions és el corre-
dor mediterrani, s’ha parlat moltes vegades d’ell en estes 
Corts . El corredor, del que en depenen moltes inversions i 
molts llocs de treball, un corredor que a dia de hui no té data, 
no la té en la pràctica i tampoc en l’acord del Partit Popular i 
Ciudadanos .

Podem parlar del corredor, de la vergonya que són les 
nostres rodalies; podem parlar de la manca d’inversió en 
el Palau de les Arts; podem parlar de la manca de suport 
al transport metropolità; podem parlar de moltes inversi-
ons necessàries que no arriben des del govern central però 
sembla que quan es tracta dels valencians i les valencianes 
siempre hay otras prioridades –com diria el senyor Rajoy .

Ja m’he referit a les actuacions d’este nou govern en les 
mesures d’emergència per als més vulnerables. Eixa ha sigut 
la gran prioritat . Però si volen que els valencians i les valen-
cianes puguem viure millor de forma sostinguda i soste-
nible hem de fer referència a les línies de treball molt més 
profundes .

Podríem parlar de l’aposta estratègica per un sistema educa-
tiu basat en criteris pedagògics, un sistema públic que garan-
tisca la igualtat d’oportunitats i de qualitat en l’ensenyament .
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Podríem parlar de l’aposta estratègica per la democratit-
zació de la cultura, per la seua extensió al llarg de la socie-
tat, del que significa aconseguir una societat culta, que no 
és altra cosa que aconseguir una societat que no puga ser 
esclavitzada .

Podríem parlar de l’aposta estratègica que suposa generar un 
sistema d’inclusió potent i modern, un sistema coordinat per 
a comptar amb una autèntica xarxa de suport per a les perso-
nes al llarg de la seua vida .

Podríem parlar de l’aposta per una nova generació de polí-
tiques d’igualtat i lluita contra tot tipus de discriminacions . 
Totes eixes apostes mereixerien un debat monogràfic. Són de 
gran importància .

Però m’agradaria centrar-me en un treball que està tenint 
menys repercussió mediàtica, però que no per això és menys 
important . De fet, són línies d’actuació fonamentals perquè 
els valencians pugam viure millor .

Per a viure millor els valencians i les valencianes, necessi-
tem capgirar el nostre model econòmic, que ens han impo-
sat durant dècades de polítiques desastroses . Dècades 
d’un model d’explotació del territori, pelotazos ruïnosos, 
grans esdeveniments que acabaren en grans forats per a La 
Generalitat .

No és fàcil la tasca de transitar d’un model a un altre, d’una 
economia basada en eixos paràmetres a una economia més 
humana, que perseguisca generar un valor afegit i ser efici-
ent, però sempre tenint en compte que ha de ser el motor del 
benestar i no una màquina per a crear precarietat i insegure-
tat . Però s’està fent . S’està fent amb la necessària refundació 
del Servof i de les polítiques actives, amb especial atenció a la 
situació de la gent jove, precaris moltes vegades encara que 
tinguen treball .

Hui, senyories, hi ha havut una mostra . . . Animalari, exercida 
pel Consell de la Joventut de la Comunitat Valenciana, que 
els convide que si no l’han vista, es passen pel consell a vore-
la, perquè de veritat que era molt interessant, un animalari de 
com patixen els nostres joves . (Aplaudiments)

Ací també hem de parlar de la nova orientació de l’Ivaj que 
ara per fi està dirigit per un professional de polítiques de la 
joventut, i això es nota, no com abans .

S’està fent eixe trànsit cap a una economia sostenible en l’àm-
bit del comerç, no només intentant posar ordre en el rigor 
del desaguisat judicial que ens va deixar el Partit Popular, sinó 
també aprovant un pla d’acció sectorial del comerç i terri-
torial, que estava oblidat en un calaix molts anys pel Partit 
Popular .

Es tracta també d’un turisme basat en la qualitat de vida de 
la gent, un turisme que, per cert, senyor president, trasllade-
li al secretari autonòmic de Turisme de part meua . . ., gràcies, 
per primera vegada, per incloure al públic LGTB també en les 
campanyes de turisme de La Generalitat . (Aplaudiments) 

Perquè mentres alguns apliquen el sectarisme i l’odi i defen-
sen la gent que practica l’odi, vostés el que fan és obrir la 
societat valenciana a tot el món, a la diversitat, i això és molt 
bonic .

S’està fent amb l’impuls de cooperatives, amb les ajudes als 
autònoms i xicotetes i mitjanes empreses . Estes empreses 
han de tindre tot el suport dels poders públics, amb ajudes 
per a esdevindre més productives a través de la innovació, 
també la innovació organitzativa, amb ajuda per a eixir a l’ex-
terior i internacionalitzar-se, amb ajuda per a eixir . . ., amb 
finançament per part de la banca pública que s’està impul-
sant. Sí, senyories, eixa banca pública que és per a finançar a 
xicotetes i mitjanes empreses, per a finançar als desocupats 
que no tenen recursos, eixa banca pública que alguns diuen 
que és veneçolana. Si la banca pública és Veneçuela, ¿què és 
regalar-li 26 .000 milions d’euros públics a la banca privada? 
(Aplaudiments) ¿És Corea? ¿És Corea? No, senyories . ¡És l’Es-
panya del Partit Popular!

I buscant una economia sostenible socialment i també medi-
ambientalment, per exemple, amb una política energè-
tica que busque impulsar la generació distribuïda, les ener-
gies renovables, fent compatible reduir costos energètics 
i reduir el cost mediambiental de les energies fòssils . Una 
altra manera de cuidar el planeta és fer gestió del residus 
responsable . 

Com s’ha sabut recentment, gràcies al pla municipal de la 
conselleria s’han reduït més de 3.000 tones de residus que 
enviem als abocadors cada mes. Eixe és camí. Eixa és la 
manera de cuidar el planeta. Totes estes mesures són també 
la nostra contribució a la lluita contra el canvi climàtic a nivell 
mundial .

El canvi climàtic pot sonar llunyà, més propers ens sonen 
malauradament els incendis forestals . És important perse-
guir als desgraciats que han causat molts dels últims incen-
dis . És important incidir en la prevenció . És important conti-
nuar millorant la coordinació i les tasques d’extinció . Però 
també és important saber que lluitar contra canvi climàtic 
també és lluitar contra els incendis i actuar contra les condi-
cions que convertixen els incendis en autèntiques tragèdies . 
Tinguem-ho en compte i convertim este tema en una autèn-
tica prioritat del Consell, dels poders públics . Ens juguem 
molt, senyor president . (Aplaudiments) 

Hem de destacar..., hem de destacar també l’impuls a la 
nostra agricultura, especialment l’ecològica i de proximi-
tat, i potenciant el paper dels joves i les joves en l’entorn 
rural. Esta és una gran aposta. Necessitem un model de terri-
tori equilibrat entre el nostre litoral i el nostre interior . Tots 
i totes som país . Tots i totes hem de tindre les mateixes 
oportunitats .

I abans parlava de residus, i podíem dir que n’hi ha una altra 
conselleria que té la difícil tasca de desenrunar un altre tipus 
de residus: els efectes de la corrupció sobre les nostres insti-
tucions . Que hui en dia es parle de com es treballa per a recu-
perar els diners furtats en cooperació no és casualitat. Si algú 
es pregunta per què és necessària la conselleria de trans-
parència, ací té la resposta: abans es robava i ara es treba-
lla per a recuperar els diners que ens han furtat, tal qual . 
(Aplaudiments)

La regeneració de les institucions, l’impuls a la transparèn-
cia és una aposta estratègica després de vint anys d’opacitat 
i de corrupció, una aposta per a recuperar l’autoestima dels 
valencians i les valencianes . I no podem recuperar esta auto-
estima mentres continuen passant casos com el de la senyora 
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Rita Barberá, que sí, ha dit que ja no pertany al Partit Popular, 
però el Partit Popular s’ha negat o no ha fet . . ., no li ha dema-
nat l’acta a la senyora Barberá. O almenys això es desprén del 
comunicat que hi ha . Que no s’amaguen els responsables del 
Partit Popular que la van nomenar ací a València, que diguen 
clarament . . ., que li demanen l’acta a la senyora Rita Barberá .

Hem d’aconseguir que les nostres institucions i la nostra 
administració posen a les persones en el centre de la seua 
actuació . (Remors)

(Ocupa la presidència la vicepresidenta primera, senyora Carmen 
Martínez Ramírez)

La senyora vicepresidenta primera:

Per favor . . ., guarden silenci, per favor, perquè està l’orador en 
l’ús de la paraula, i deixen acabar al senyor Ferri .

El senyor Ferri Fayos:

Adaptem les institucions a les persones i no les persones a 
les institucions, obrint-les i fent-les veritablement partici-
patives; reformulem l’administració pensant en tots i totes –
en les persones amb problemes d’accessibilitat, en les dones 
i homes–; impulsem l’entrada de joves a l’administració, gran 
treball en funció pública perquè això siga possible, i també 
garantint que la nostra administració puga atendre tots i 
totes en qualsevol de les dos llengües oficials.

Perquè tots i totes som valencians, senyor president, neces-
sitem una normativa d’igualtat lingüística i celebrem formar 
part d’un govern que treballa per a posar data de caducitat a 
la discriminació que patim milers de ciutadans davant de l’ad-
ministració . Prompte vorem els fruits, perquè, com deixa la 
cançó, ningú ens farà baixar la cara .

I, bé, després de referir-me a les grans apostes estratègi-
ques d’este Consell, d’este govern, com són el trànsit cap a 
una economia sostenible, unes institucions participatives o 
la lluita contra el canvi climàtic, m’agradaria tornar a centrar 
el debat en realitats concretes, realitats moltes vegades invi-
sibles . Sap, senyor president, que des de Compromís sempre 
ens hem esforçat per fer visibles als invisibles .

La visibilitat és un concepte de l’activisme LGTB, de fer-nos 
visibles a nosaltres mateixos perquè és una gran manera de 
lluitar per la diversitat . Fer visibles els nostres problemes 
ens ajuda a treballar per les solucions . Per això, en este debat 
de política general també ha d’haver lloc per a estes reali-
tats . Fem visible en este debat al xiquet o xiqueta que patix 
bullying a l’escola per estimar diferent, que no pot parlar dels 
primers amors amb els amics, ni anar agafat de la mà de la 
seua parella. Fem-lo visible i recordem que és incompatible 
parlar de llibertat, com fan alguns, i defensar al mateix temps 
als que escampen l’odi a la diversitat .

Fem visible en este debat al fals autònom que treballa dotze 
hores cada dia sense drets mentres cobra una misèria . 

Recordem que els aturats i treballadors no són xifres, són 
vides, per això el que cal és aconseguir que tinguen vides 
dignes .

Fem visible en este debat a les dones que passen por al 
tornar casa o les que són assetjades a la feina .

Fem visible en este debat als migrants tancats en el CIE de 
Sapadors .

Fem visible els que per tindre un color de pell diferent pati-
xen discriminació i violència .

I recordem en estes Corts que ja hem dit: «CIE, no», que no 
volem presons sense drets, ni presoners sense haver comés 
cap delicte . (Aplaudiments) 

Recordem que mentre existisca una dona que cobre menys 
pel fet de ser dona, mentre n’hi haja un home que es crega 
superior pel fet de ser home, mentres això ens passe, el 
que volem . . ., els que volem una societat d’iguals continua-
rem dient ben alt i ben clar, que visca, visca, visca la lluita 
feminista .

En moltes ocasions es parla de valentia d’estes persones, i 
ho són de valentes, ho són molt, però tinguem clar que ni els 
xiquets que patixen bullying, ni el precari explotat, ni el valen-
cià tancat a un CIE, ni la dona agredida volen ser valents . El 
que volen és ser lliures, senyor president.

Senyor president, s’ha parlat en diverses ocasions, en dife-
rents ocasions del renaixement del nostre poble . Este govern 
del canvi ha assumit que entre tots i totes «reparem, recons-
truïm, renaixem» és una bona metàfora. És un bon símbol 
d’esta nova etapa .

Però que ningú es pense que quan diem renaixem, és perquè 
vàrem morir com a poble . La nostra dignitat com a poble mai 
va morir, ni en els pitjors moments de les últimes dècades . 
La nostra dignitat estava ben viva en els moviments que van 
defensar el nostre territori front l’especulació més salvatge, 
estava viva en la valentia i la dignitat de les víctimes del 
metro i la seua lluita constant .

Durant les últimes dècades, han sigut molts els que s’han 
sabut organitzar-se i dur endavant grans iniciatives, moltes 
vegades sense el suport de La Generalitat, moltes vegades 
amb la seua oberta hostilitat .

Els valencians i valencianes hem pogut tindre el concurs lite-
rari de base més gran d’Europa, gràcies a una entitat valenci-
ana: Escola Valenciana.

Els valencians i valencianes hem donat força a desenes de grups 
de música en valencià. Amb només unes dècades hem passat de 
ser l’excepció a tindre una gran audiència al llarg del país .

Alguns grups, inclús com La Gossa Sorda, han tingut tant 
d’èxit que, fins i tot, alguns diputats del Partit Popular s’atre-
vixen a inventar-se les seues cançons .

Durant massa anys totes estes realitats, tota esta dignitat 
estava silenciada per una tele i ràdio públiques al servei del 
poder, la manipulació i la corrupció . Canal 9 no servia per als 
nostres músics, no servia per a les associacions o per a donar 
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veu a les víctimes del metro . Canal 9 servia perquè uns pocs, 
uns indesitjables s’ompliren la butxaca amb la visita del papa; 
servia per a repartir favors i comprar silenci . 

Reparar, reconstruir i renàixer és especialment difícil, senyor 
president .

Tenim una gran llei, una llei molt avançada i propera a refe-
rents europeus, però hem viscut comportaments per part 
d’alguns grups molt allunyats de l’esperit de la llei .

En el fons el que n’hi ha és la intenció de bloquejar una aposta 
estratègica per al nostre país . Una aposta per a reviscolar la 
indústria, com l’audiovisual, creant milers de llocs de treball . 
Una aposta pel pluralisme i la democràcia . Una aposta per 
projectar la nostra cultura, les nostres festes . . . Per exemple, 
tenim ahí unes festes que poden ser patrimoni de la huma-
nitat, ¿per què no les podem projectar al món perquè tot el 
món les conega?

Senyor president, de vegades podíem tindre la sensació 
que sempre som els mateixos els que fem cessions, els que 
busquem el consens, mentre altres no es mouen ni un mil-
límetre de les seues postures . (Aplaudiments) 

M’imagine . . ., m’imagine que som nosaltres els que vivim amb 
angoixa cada dia que passa sense que els nostres fills, els 
nostres néts, les nostres nétes, nebots, nebodes puguen vore 
els dibuixos en la llengua que parlem a casa . M’imagine que 
som sempre els mateixos els que cedim perquè som els que 
volem que aquells que van ser silenciats massa temps per fi 
tinguen veu .

Senyor president, vaig finalitzat...

La senyora vicepresidenta primera:

Senyor Ferri, ha d’acabar . . ., ha d’acabar ja .

El senyor Ferri Fayos:

...–vaig finalitzant, senyora presidenta, sí– esta legislatura... 
Jo, com no faré rèplica, m’agarre un poquet més...

La senyora vicepresidenta primera:

Bé, però intentem acabar.

El senyor Ferri Fayos:

Esta legislatura el nostre grup parlamentari hem aprés 
moltes coses, especialment en els moments més difícils. Hem 
aprés que lluitar contra la inèrcia del passat és una carrera de 
fons. Hem aprés que els que sempre ens han volgut silenciar, 
ho continuaran fent, de vegades sumant aliats, que amb les 
seues actuacions se situen molt lluny de la regeneració que 
pregonen .

Volen soterrar les nostres il·lusions, els nostres somnis . Volen 
soterrar les nostres idees, les nostres ganes de projectar-nos 
al món. Però sobre totes les coses, hem aprés que per molt 
que intenten soterrar-nos com a poble, no ho aconseguiran . 
No ho aconseguiran perquè, com dia una pintada que vaig 
vore al nostre benvolgut barri del Cabanyal, volien soter-
rar-nos, però som llavors .

Senyor president .

Senyora vicepresidenta .

Senyors consellers i conselleres .

Moltes gràcies pel seu treball incansable, moltes gràcies 
per millorar la vida dels valencians i les valencianes . 
(Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyor Ferri .

Per contestar té la paraula el molt honorable president del 
Consell .

El senyor president del Consell:

Amb molta brevetat, senyora presidenta .

Senyor Ferri, simplement agrair-li . . ., agrair-li, senyor Ferri, la seua 
reflexió tan encertada, tan compartida i que, per tant, és impossi-
ble fer-li una rèplica òbviament, per tant, només puge ací a agra-
ir-li no només el seu anàlisi d’avui, sinó tot el que ha estat el seu 
suport com a síndic i el del Grup de Compromís en este govern .

Agrair-li sincerament l’actitud, el diàleg, el tarannà i la capacitat 
de donar suport a un govern, que sempre és difícil. Sempre és difí-
cil, i sobretot quan son són persones lliures, crítiques, persones 
que saben perfectament que ací no funciona el verticalisme, que 
nosaltres hem vullgut, i tots compartim, que la centralitat de Les 
Corts ha d’existir, que Les Corts han recobrat la vida i que nosal-
tres venim ací a Les Corts com a govern respectuosament i venim 
a escoltar, i venim, també, definitivament a fer allò que vostés, que 
són els representants del poble valencià, decidisquen .

Gràcies . Per a mi treballar amb el seu grup, treballar amb 
vosté és un honor i l’únic que desitge és que continuem fent 
allò pel que estem ací: per millorar la vida dels valencianes i 
de les valencianes .

Gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyor president .

Per concloure el torn dels grups parlamentaris, té la paraula 
l’il·lustre diputat senyor Manuel Mata, representant del Grup 
Parlamentari Socialista .
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El senyor Mata Gómez:

Gràcies, senyora presidenta .

Senyor president de La Generalitat .

Vicepresidenta .

Conselleres i consellers .

Senyories, se fa me açò molt estrany eixir a parlar bé del meu 
govern, entre altres coses, com en el discurs d’investidura jo 
diguí que jo no podia parlar tots els mesos, doncs esta opor-
tunitat a l’any l’agraïsc moltíssim, perquè hi ha sobrats motius 
per a poder parlar del govern .

Vosté és el president del govern que més iniciatives parla-
mentàries ha tramitat . 15 .000 entre 4 .000 que hi havia 
abans .

És el president del govern que més ha vingut a esta cambra a 
comparéixer, una mitjana de... ¿perdón, Alfredo? (Veus)

La senyora vicepresidenta primera:

Señor Castelló, si es tan amable .

El senyor Mata Gómez:

Vosté és el president del govern... –senyor què?

La senyora vicepresidenta primera:

Señor Castelló, si es tan amable .

El senyor Mata Gómez:

Vosté és el president del govern que ha entregat més de cent 
mil peticions de documentació enfront de les 3 .000 que hi 
havia. Ha comparegut més que mai, ha dut més iniciatives 
legislatives . I, mire, este matí se li ha recriminat que arribava 
cinc minuts tard. Jo malauradament també. Hui és un dia un 
poc especial, tots els qui entraven per la porta mos frenaven 
per a opinar sobre què passava amb Rita Barberá designada 
per esta cambra . (Aplaudiments)

La senyora Bonig no ha arribat tard perquè deu estar ací des 
d’anit o no sé si esta nit la passarà ací, (rialles) però seria desit-
jable també que se poguera dir alt i clar que hi ha una persona 
nomenada per un grup parlamentari d’esta cambra, i que 
representaria en teoria a totes les valencianes i els valenci-
anes, que és indigna d’eixa representació, ara és indigna del 
seu partit, (aplaudiments) i que creguem amb tota honeste-
dat que haguera fet un favor a la democràcia el seu partit al 
Senat . Ara compartirà el Grup Mixt amb alguns amics d’esta 
cambra i altres no tant, perquè s’ho passarà molt bé.

Però ara estem ací per a avaluar un any . I l’any . . ., abans el 
futur era el que estava sempre molt, molt lluny, i ara el futur 
és demà o ara. Fa un any, un any d’una administració que du 
nou mesos del seu pressupost, un any de rodatge, un any 
d’un govern que no ha substituït a un govern, ha substituït un 
règim polític després de vint anys.

També exigix que recordem algunes de les coses que són les 
que cada dia fan que ens alcem per a continuar en la tasca, 
perquè és impresentable que continuen morint dones per 
violència masclista . (Aplaudiments)

Perquè tenim un repte en les hectàrees de bosc calcinades en 
este país, que s’ha de reforestar, que s’ha de lluitar per més 
prevenció .

Tenim un repte en els nostres aturats . És que hi ha molta 
gent que no sols no té feina, sinó que no pot trobar un salari 
digne i dur una vida digna, entre altres coses perquè hi ha una 
administració central que posa unes condicions laborals i de 
contractació que ho impedixen en moltes ocasions .

Hem de recordar cada dia els que venim ací i els que van al 
govern que hi ha 258 .000 persones en esta comunitat que 
no tenen cap ingrés, ni públic ni privat. Això més els refugi-
ats que no han vingut . Són un motiu (inintel·ligible)  . . . cada dia . 
I això que en termes econòmics ja hi ha instituts estrangers 
que diuen: «cada euro invertido en refugiados acaba devol-
viendo al sistema dos en cinco años» . Perquè el saber que hi 
ha gent patint i fugint de la misèria, quan un govern està deci-
dit a acollir-los, a treballar-los, a integrar-los, sempre hi ha 
algú que impedix això per raons ideològiques .

Jo este matí, senyor president, estic convençut que mos ha 
traslladat lleialtat, lleialtat en el parlament este, però en el 
poble valencià. Vosté entrà a la presidència amb el recolza-
ment d’un partit, el recolzament de dos grups parlamentaris, 
però hui ja és el president de tots els valencians i les valenci-
anes, i ho ha demostrat en el seu discurs i en el seu comporta-
ment quotidià .

Però a més mos ha dit la veritat en tot. Este govern quan 
compareix en el debat de l’estat de la comunitat no és hiper-
bòlic . I ha exposat alguna frase que deien tots els presidents 
anteriors . «Somos los campeones en la creación de empleo, 
los más ricos, los que se traen los mayores eventos .» I era un 
món que no tenia res a veure en una realitat que creava una 
afició col·lectiva, que d’alguna manera il·lusionava a molta 
gent. Però vosté este matí mos ha dit la veritat de les dades.

És que quan en l’any 1995 entrà el Partit Popular al govern 
de La Generalitat els ingressos per càpita dels valencians 
eren pràcticament el cent per cent de la mitjana nacional . Hui 
som un 12% més pobres. Perquè quan veiem les estadísti-
ques del que cobren els nostres pensionistes vegem que són 
els que menys cobren d’Espanya . Per què el salari mitjà en la 
Comunitat Valenciana està tan lluny d’altres comunitats autò-
nomes? Som una comunitat empobrida després de vint anys 
d’un govern del Partit Popular, empobrida, en dades reals .

Hi ha molta gent que igual o no coneix la nostra història o 
no sap el que ha passat. Perquè després d’aclarir-mos la 
seua lleialtat, d’aclarir-mos la seua veritat, mos ha oferit la 
seua fermesa . És que per primera vegada tenim un govern 
que ha fet, que ha traslladat a la resta d’Espanya que estem 
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infrafinançats, i per molt que se diga per ahí de audacia, de 
imaginación o de no sé qué, sense diners no hi ha polítiques .

I algú està asfixiant esta comunitat quotidianament perquè 
no volen que se facen eixes polítiques. I no és una casualitat 
tot el que està passant en el nostre finançament, en el dèficit 
(inintel·ligible)  . . ., que, per cert, ja mos ha arribat la comunica-
ció del Congrés dels Diputats que per tercera vegada haurem 
d’acudir una altra vegada a la modificació i el tràmit de l’Esta-
tut d’autonomia .

Però este discurs hiperbòlic, este discurs d’una realitat que 
no existix, este discurs en què les fotos era el que importava a 
l’administració, està tramitant-se d’una manera radicalment 
diferent. Algun dels síndics ha parlat del diàleg. El diàleg és 
essencial en una societat . Però què dialoguen un pingüí i ós 
formiguer? És que són llenguatges diferents . No sabem que 
ens estem dient de vegades els uns als altres . Perquè la voca-
ció de certs grups polítics, que a alguns els agrada ballar la 
yenka..., jo, no sé, jo crec que hi ha grups que de vegades 
creus que estan en operacions de regeneració, de perfeccio-
nisme, que entenen com funcionen les coses, i altres no . Però, 
bé, tot és legítim en política.

Jo este matí, o esta vesprada, he escoltat en molta atenció 
a algunes de les coses que s’han dit per altres grups . Però, 
per exemple diu, «no, no, es que ustedes con la colaboración 
público-privada es esencial y entonces están perjudicando a 
empresas valencianas porque quieren pedir la reversión de 
los hospitales» .

Bé, s’ha de fer un poc de memòria. Mire, l’hospital de la 
Ribera se va conveniar en l’any 1999 . Hi havia constructo-
res, asseguradora i no sé què més, dos constructores, una 
asseguradora i un banc, Bancaixa . Se fa un contracte i als 
quatre anys l’administració i l’empresa descobrixen que no 
guanyen diners, i aleshores la colaboración público-privada és 
anar als comptes de La Generalitat, agafar 70 milions i dir, 
eh, toma, como no he ganado dinero, y la semana que viene te 
vuelvo a contratar . Aixina faríem nosaltres negoci . Això, no 
estem parlant d’empreses valencianes, estem parlant del 
Banc de Sabadell i un fons americà, que té un compromís que 
en quatre anys serà un fons americà . Doncs jo, sincerament, 
honestament, me quede més tranquil si Carmen Montón 
continua d’ací a quatre anys de consellera i l’hospital de la 
Ribera és un hospital públic, gestionat des del sector públic, 
en gent en capacitat com la que hi ha en la conselleria, que en 
un fons buitre americà, (aplaudiments) personalment .

Senyora vicepresidenta, enhorabona, un any espectacular, 
s’han resolt 15 .000 dels expedients de la llei de dependència, 
a 12 .000 persones els ha tornat les pagues extraordinàries, 
hi ha 5 .000 persones discapacitades majors que ja no paguen 
copagament en els centres diürns . Els buitres, és per allò dels 
buitres, la gent que ha mort esperant la llei de dependència ha 
vist com els seus hereus han cobrat tots els 1 .700 que alguns 
buitres estaven esperant que moriren perquè no cobraren . 
(Aplaudiments)

Ha pagat vosté íntegrament la retroactivitat a totes les famí-
lies, que hi havia un compromís que s’ajornaria fins a 2019. 
Doncs ja estan pagats. Però si això justifica l’existència d’un 
govern. Clar que ho justifica, un govern que està en fallida, un 
govern que deu 44 .000 milions d’euros, un govern amb esta 
dificultat econòmica justifica claríssimament un mandat.

Enhorabona, Vicent. I ja està. Els 1.300 ficticis quasi són este 
matí 3.000 ficticis. En 3.000 ficticis ajudarem a lluitar contra 
la pobresa, la insuficiència energètica. Si al final mos exigei-
xen retallar 78 milions que, segons mos ha explicat la senyora 
Bonig hui, són milions que s’han retallat a ajuntaments per 
a polítiques socials que el Govern d’Espanya els ha prohi-
bit exercir . El Govern d’Espanya decidix que els ajuntaments 
ja no poden fer polítiques socials, no poden lluitar contra la 
pobresa . I els programes de La Generalitat que hi havia s’es-
tan destinant a altres coses .

La gestió és espectacular. Ara, que Montoro convoque la 
setmana que ve el Consell de Política Econòmica i Financera, 
perquè algú ens haurà de dir quina és la liquidació de 2015. 
I no jugar, eh, no jugar en el FLA. Quina és la liquidació de 
2015? Quin és l’objectiu de dèficit real 16 i 19? Que conso-
liden la pujada esta del 0,7 que mos digueren l’altre dia . . . es 
como Papa Noel, i diu, será 0,3, i diu, bueno, no, a 0,7.

Però la lluita de les comunitats autònomes és que el punt de 
més de dèficit que ha sol·licitat la Unió Europea vaja direc-
tament i íntegrament a les comunitats autònomes, que són 
les que estan gestionant l’estat espanyol, vullga o no vullga el 
govern en funcions .

Gràcies als governs autònoms la gent va a treballar en 
mitjans públics pels matins, du els seus fills a les escoles, si es 
posen malats els curen . I això exigix ara reconsiderar el que 
són les despeses de l’estat en les comunitats autònomes . I 
eixe Consell de Política Econòmica i Social serà determinant .

¡Olé, Gabriela! Home, jo, que sóc advocat, m’he passat mesos, 
i mesos i mesos que me cridaven tots els meus companys, oye, 
el turno de oficio, esto es insoportable . . . Què passa en el torn 
d’ofici? És que se troba vosté mil ordinadors en un magatzem. 
És que se troba programes informàtics incompatibles . És que 
se troba proveïdors dels ascensors de la Ciutat de la Justícia 
que no cobraven fa anys . És que en nou mesos de pressupost 
se va a fer la gran revolució .

Ací, quan se parlava de justícia era per a criticar o sospi-
tar quins acords hi havia entre alguns membres del govern i 
algun alt càrrec de la judicatura per a tapar a no sé què o no 
sé quants. Doncs no, ja no se parla en termes dramàtics de 
la justícia . S’està fent una política de funció pública que ha 
animat els funcionaris . La classe funcionarial està compro-
mesa . . . No poden treballar eixe exèrcit de funcionaris no se 
desviu cada dia quan les taxes de reposició estan tan baixes, 
quan no hi ha hagut una renovació . Que la gent està treba-
llant en més del que se li demanava. Jo crec que això (inintel-
ligible)  . . . les seues funcions són perfectes per a un govern que 
du un any .

Jo sóc més radical que el senyor Marzà. Si la radicalitat del 
senyor Marzà és lo público a la pública, hale, lo público a la 
pública, Vicent . (Aplaudiments) Lo público a la pública. Perquè 
ningú dels qui mos han votat mos han dut ací per a dir: lo 
público a la privada! Nooo! Lo público a la pública .

En la història esta, los autores de no cojamos las tablets que 
nos manda el gobierno de Zapatero porque los niños se están 
quedando ciegos, estan justificant en algunes escoles que no 
s’acullen a la xarxa de llibres perquè ja tenen les tablets venu-
des i repartides .
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L’educació no és ideologia. I si la té és la de llei i la Constitució. 
Els països on la ideologia és la seua norma constitucional 
tenen grans acords .

Jo ara estic pensant què farien mal en els governs d’esquerra 
de l’any noranta-cinc, perquè la senyora Bonig ha anat a l’es-
cola, a l’institut públic i a la facultat pública en un govern d’es-
querres . (Aplaudiments) I miren com ens ha eixit . Si des d’allò 
públic, amb govern d’esquerres, fem estes coses…? (Pausa 
i veus) ¿Perdón? No, tot el respecte del món . La senyora 
Bonig és l’exemple (veus) que l’escola i la formació en l’escola 
pública no manipula a les persones . (Veus) No, no . Perdón . Yo 
no estoy… (Aplaudiments) Mira, mira… (Veus) No, no, no . Mira, 
don Alfredo Castelló, don Alfredo Castelló… Es que me mola 
esto de la media hora, porque me da para mucho . (Rialles i 
veus) No es lo mismo ir a una universidad pública, donde su 
ideario es (inintel·ligible) … la ley de autonomía universitaria 
que una escuela que tiene como fin que sus alumnos estén 
adoctrinados en una determinada ideología .

Pero la libertad de enseñanza, la libertad de llevar a los 
niños a tu colegio, hace que haya gente que opte por escue-
las privadas –y está fenomenal– y hace que haya escuelas 
concertadas que no se han…, no solo es no machacado, sino 
que no se han recortado . Es que cuando alguien quiere empu-
jar a la ideologización de la escuela crea conflictos sociales 
que son inexistentes, porque aquí se ha puesto el buey antes 
de los… el carro antes de los bueyes . Quien quiere acabar con 
la concertada. ¡Hombre!, pues qué manera de acabar. En un 
any, no has acabat en res, la veritat . Jo si…, (rialles) si eixe era 
l’objectiu, és on no has complit. (Rialles)

Però que la gent estiga més formada exigix baixar les ràtios 
que vostés pujaven. I això és el que s’ha fet. Quan vostés 
despedien a mestres, s’estan contractes, s’està dignificant la 
professió, s’està treballant pel bé dels xiquets. Ara diu: «No, 
usted no ha acabado con los barracones .» Clar, clar… Hi ha 
un fum de col·legis que estan en marxa, que necessiten que 
algú tinga pressupost, el licite, s’adjudique, comencen les 
obres i, a més, que els xiquets tinguen un lloc per a anar a 
classe . (Veus) Claro, lo de toda la vida . Pero mire, sin un pufo 
de 1 .500 millones de euros, sin que se forre Caturla, (aplaudi-
ments) sin que la policía tenga pilas y pilas de documentos, sin 
que la Audiencia Nacional investigue… ¡No! Claro, como toda 
la vida . (Rialles) ¡Como la vida de antes!

Perquè fins l’any 1995 se feen col·leges ací, moltíssims col-
leges . (Veus) Y ¿sabes lo que pasa? Mira, ahora que lo dices 
tú . Como ustedes nunca se peleaban con la señora Barberá, 
hasta ahora, ella nunca cedía solares municipales en Valencia 
ciudad para hacer colegios . (Aplaudiments) Y eso es un 
problemón . (Veus)

Carmen, ¡fenomenal! 10.000 persones tenen accés a la sani-
tat pública, que han segut excloses pel Partit Popular i, a més, 
han recorregut . (Veus) Una vez descontada, una vez descon-
tadas… Oye, si me dieran más, hablaría yo de Sagunto (rient), 
que te iba a gustar . (Rialles i veus) Que te iba a gustar .

Clar, les llistes d’espera del Partit Popular eren en B . (Riallles) 
Aleshores, dien…, cada més que governaven, ells dien que 
reduïen les llistes d’espera . Clar, arribava un moment que 
quasi t’operaven abans d’estar malalt . (Rialles) Entonces, ¿qué 
hace la consellera? Traure de veres quanta gent està en llista 
d’espera, cal vore les condicions en què estaven, i han reduït 

en 22 dies les llistes d’espera reals . ¡Enhorabona, consellera! 
(Aplaudiments)

Quan el Govern d’Espanya –eixe és un tema que conec molt, 
perquè he estat en algun pleit d’això–…, quan apareix un 
medicament revolucionari per a l’hepatitis C, que val una 
pasta, però que cura a les persones, el Govern d’Espanya 
posa tots els entrebancs possibles perquè això no es produ-
ïsca. Doncs quan està comunitat, que està infrafinançada, que 
està arruïnada i no té mitjans, té un 18% més de tractaments 
contra… del medicament modern –de (inintel·ligible)  . . ., o no 
sé com es diu– contra l’hepatitis C és un èxit d’este govern i 
d’esta consellera . (Aplaudiments)

I quan estem acabant el centre de salut d’Oriola, quan està-
vem ja tramitant l’hospital d’Ontinyent… Perquè ací durant 
molts anys, des del senyor Serafín Castellano, des del senyor 
Blasco, ficaren uns cartells gegants que dien: «Aquí habrá 
un hospital.» Passaven els anys, el cartell se va quedant més 
vell… «Aquí habrá un hospital .» És com una pel·lícula de 
terror, de les strange things. Doncs, bé, és cert que el que va 
posar el cartell, que era de Gürtel, s’endurien el seu (inintel-
ligible) …, però ahí està el cartell .

Però eixes ficcions ja s’han acabat en les conselleries, perquè 
açò no és una broma. Quan algú li ha comentat que està l’as-
sociació esta de defensa de la sanitat pública parlant críti-
cament d’esta comunitat, li oculten que se referix a l’any 
2014, a l’any 2015 i als dos primers mesos del 2016 . De la 
seua tasca, pràcticament res . Estan parlant de tots el anys de 
govern (aplaudiments) que han afonat la sanitat pública .

I li vaig a donar una dada que per a mi és extremadament 
preocupant, encara que després Gregorio Martín este me 
critique . (Rialles) En l’any 2014, la mortaldat de la Comunitat 
Valenciana va créixer un 2,9% respecte a la mitjana nacional. 
Però és que si no hi havia PET-TAC en Castelló, probablement 
la detecció dels càncers primaris d’algunes…, no se faria més 
prompte . Per tant, jo crec que estem en un bon camí .

Conseller Climent, està fent-ho fenomenal, ¡xe! (Rialles) No . I 
a més, mire, el més difícil, el més difícil és ser conseller d’eco-
nomia, sense regalar diners, resistint les pressions i inten-
tar conjugar als agents econòmics i socials que estan lliures . 
Perquè això . . . Banco bolivariano . ¡Ah!, ahí sí que fas tu polí-
tica econòmica. Els agafaven i dien: «Es que sería bueno que 
Soler comprara el Valencia y entonces, como Soler compra 
el Valencia, que las acciones de Paco Roig valen 600 euros, 
entonces, le damos 80 millones de euros al Valencia, Club de 
Futbol, de no sé què i no sé quantes.» ¡Pam! Això no és boliva-
riano . (Rialles) Que jo li done a una empresa que no me dóna 
avals per a no sé què… ¡Pam!

Bé, tant de ¡pam, pam, pam!, ens hem quedat en una ret 
d’Ivex destrossada, perquè ja no tenim oficines en l’exterior. 
Caldria vore alguns que estaven allí de becaris i coses d’es-
tes… El que passa… Ser major té avantatges, te’n recordes 
de moltes coses . Li desfan la ret exterior de mercats d’exte-
riors, li desfan el que és el diàleg social, entre altres coses, 
perquè els empresaris honestos, que són els que no pagaven 
certs peatges, estaven exclosos d’això, i se centren en vostés 
en els horaris comercials. Això, mira, és una qüestió de fe, de 
veritat . És que jo…, cada u tenim la nostra visió dels horaris 
comercials .
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Hi ha llibertat de comerç en les ciutats. Tots els comerços fins 
300 metres poden obrir, ¡tots! Hi ha una excepció cultural: tots 
els que vénen llibres, discos i tal poden obrir. Aleshores, estem 
parlant dels grans magatzems. I l’excusa és: «No, és que el turisme 
voldrà comprar.» Jo encara no he vist un xinés eixir en una televi-
sió d’El Corte Inglés per a anar-se’n a Xina, sincerament. (Rialles 
i aplaudiments) Sincerament . Ni sofàs, ni… No . Jo tinc amics que 
tenen tendes en les noves rutes turístiques de la ciutat, que vénen 
records per als turistes, que vénen… Els diumenges a mi m’agra-
daria que el que obriren foren les tendes a les que jo no puc anar 
fora de la meua ciutat . Per exemple, jo vullc anar a Ikea .

És que és un…, però, bé… Hi ha gent que pensa que no, que en els 
pobles se perjudica al xicotet comerç. Però és que és una qües-
tió opinable i està molt bé que tot el món opine, però quan estem 
destrossant a tot el xicotet comerç, quan hi ha llibertat absoluta 
d’obrir els que tenen menys de 300 metres, quan hi han famílies 
que estan condemnades a obrir perquè hi ha un gran magatzem 
que si no ven certes coses que ells venen la setmana que ve i no 
poden conciliar, doncs com la política és decidir, senyor Climent, 
decidisca vosté i el govern valencià. (Aplaudiments)

Supose que alguna cosa haurà tingut vosté a veure en Parc 
Sagunt, haurà tingut alguna cosa a veure que Ford ha apostat 
clarament per esta comunitat, que no va a despatxar treba-
lladors i que moltes empreses vullguen instal·lar-se en esta 
comunitat. ¡Enhorabona! Hui tenim la sort que…, bé, la sort…, 
el Parlament Europeu està debatent també el debat de l’es-
tat de la Unió Europea i ens estem jugant allí moltíssimes 
coses, especialment eixa conselleria, perquè la nostra fama a 
Brussel·les, després de les coses que s’han fet en la tramita-
ció de les ajudes europees, condiciona açò moltíssim .

I tenim un drama imminent en què el seu combat serà defi-
nitiu, que s’anul·la l’anul·lació de l’acord de Marroc i la Unió 
Europea . La defensa de les taronges valencianes no l’ha feta 
mai el PP espanyol, ¡mai!, perquè la seua protecció era de 
cultius que no tenien res a veure amb el que estaven fent . 
Està vosté defensant el nostre medi ambient, la nostra polí-
tica hídrica… Diuen la realitat de les coses, que està sequera 
té uns certs problemes, que és (inintel·ligible) … Reventós 
sempre dia –fa 40: «Les guerres del món seran per religió, per 
l’aigua i per no sé què.» Bé, ahí estem, i estem fent un esforç, 
després d’una destrossa que s’ha fet en molts àmbits, per a 
poder tindre una comunitat sostenible, en què la gent vullga 
continuar venint a visitar-la . És que això de turisme d’interior, 
desestacionalitzar, bé això és…, ara igual això se parla en els 
clústers de no sé què. Però és que això se parlava fa quaranta 
anys. ¿Per què? Perquè la gent el que vol és tindre molt turis-
tes i se tenen concentrats. La ideal genial és que vinguen 
en altres èpoques de l’any . Però jo crec que una comunitat 
que té atractius ecològics, mediambientals per a exhibir una 
comunitat atractiva… Per tant, jo crec que (inintel·ligible) …

María José, estupend. Jo és que sóc mariajosesista . (Rialles) 
Però si sense diners ja has pagat totes les ajudes que estaven 
en els calaixos de gent que no cobrava, si hi ha un pla ara de 
vivenda social, si ja s’estan fent polítiques claríssimes de, de… 
–ja ho diré– de lluitar contra la pobresa energètica…

Però és que hi han coses que s’han de posar sobre la taula, 
senyor Montiel . Si el Gobierno de España aprobó, no hace 
nada, 77 millones de euros para arreglar en las comunidades 
autónomas cosas vinculadas a la seguridad vial . Los protecto-
res de las carreteras, que es una opción de un millón de euros, 

no era nada comparado con eso . Tenemos la cuarta comunidad 
autónoma en siniestralidad, tenemos la comunidad autónoma 
en que hay más problemas por esa cuestión . Y el Gobierno de 
España, en vez de darnos los 7,7 millones que nos tocan, que 
somos el 10% de todos, nos ha dado medio millón de euros . Y 
eso lo que le importa a Mariano Rajoy la siniestralidad de esta 
comunidad . Por lo tanto, yo… (Aplaudiments)

Senyor Alcaraz, ¿què vol que li diga? Si és que esta comunitat, 
encara que l’ha denunciada a Transparència Internacional, ni 
más ni menos, que posa eixa conselleria com a exemple del que 
té de ser la gestió d’una administració pública... La inspecció 
de…, la inspecció dels funcionaris funciona correctament . Va 
haver-hi un problema, vosté l’ha resolt. En la seua web estan 
tots els contractes, com en sanitat, que estan tots els contrac-
tes menors. Ací ningú podrà dir que ha adjudicat a no sé qui, 
perquè és a amic de no sé què, enganyant els valencians.

Jo, senyories, el que vullc dir és que un anys de construcció de la 
seua comunitat, president, compta com tres de destrucció . Han 
estat dins destruint. Doncs ara, vosté, en tres o quatre anys, ja…, 
que són dotze del seu temps, mos posarà al lloc on vosté volia.

Perquè el problema és ideològic. Vosté ha dit que tenia molt 
de respecte per la senyora Bonig, i jo també en tinc, perquè 
és una persona que creu el que diu. Hi ha un espai polí-
tic de discussió d’eixos àmbits . I això tal vegada exigiria que 
en algun moment com este, se parlara de les coses que s’es-
tan fent bé, perquè esta opinió tan destructiva, després d’es-
tos anys, en una situació en què el Partit Popular pareix una 
unidad de destino en lo ilegal, (aplaudiments i rialles) necessita, 
de veres, necessita fer el que estan fent. Si jo crec que vosté 
està tenint una duresa…, i li ho vaig també al president Fabra, 
crec que és molt difícil estar en una organització que cada dia 
tenen un problema i està actuant legítimament .

Una altra cosa és que en les polítiques quotidianes no estaria 
mal que un dia diguera: «¡Xe, Marzà, la ràtio…, xe molt bé!» 
Això, ¡la ràtio i precisament Marzà! Perquè, clar, es que si no, 
al final, estem donant uns espectacles en què no sabem ja de 
què estem parlant. És que hem fet moltíssimes coses bé.

I me va a permetre, president, que faça una menció al meu 
grup, la veritat . Perquè a mi m’agradaria acabar en un reconei-
xement al meu grup . Són moments històrics que hem viscut, 
que hi han molts companys nostres que en vint anys no han 
pogut estar ahí. El treball parlamentari de l’oposició és més 
divertit que el de govern . Jo crec que la tasca que han fet tots i 
cada u dels diputats sempre ha sigut una tasca molt lleial, una 
tasca entregada, una tasca d’opinió. Perquè, al final, el nostre 
president i el nostre grup pertanyen a un partit que el que 
necessitava és que n’hi haguera una societat d’homes i dones 
lliures, cada vegada més honrades, més cultes, més iguals i més 
intel·ligents . I, com estem treballant tot el dia per això, doncs, 
jo vos ho agraïsc moltíssim, i el nostre president també ho fa.

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

(Ocupa la presidència el president, senyor Enric Morera i Català)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Mata .



Número 58  ¦  14-09-2016 Pàg. 2768

El senyor president del Consell:

Moltes gràcies, president .

Moltes gràcies, senyor Mata .

Vull només pujar a la trona per tal d’agrair-li al Grup Socialista el 
suport al govern, i agrair-li també la lleialtat i la dificultat d’este 
moment, com abans ho he fet amb Compromís . I, sobretot, a 
més, aprofitar també per agrair-li al Grup Socialista, al Grup 
Compromís i també el suport extern de Podemos el treball que 
han fet en un moment d’extraordinària dificultat parlamentària.

Estem en un moment en què, efectivament, el parlament ha 
tornat a tindre vigor, torna a tindre la centralitat . Cal acor-
dar, i això és fonamental que ho entenguem i ha de ser aixina. 
I nosaltres, com he dit abans, estem sent un govern que entén 
el parlament, efectivament, com el lloc on se prenen les deci-
sions fonamentals .

Estem en un moment de normalitat democràtica. Esta és una 
legislatura en què una de les qüestions fonamentals és la 
normalitat democràtica . Abans deia que l’honradesa política 
és un element fonamental de la seguretat econòmica, ho és 
l’estabilitat . L’estabilitat la donen els grups parlamentaris que 
donen suport al govern . I, per tant, el meu agraïment, l’agraï-
ment d’este govern als grups que donen estabilitat i que han 
donat normalitat democràtica .

I també dic que normalitat democràtica és que hi haja un 
debat sa i divers. I això és la realitat. I ací està la realitat de la 
Comunitat Valenciana . I ací, este dia, en tot el dia, han hagut 
totes les opinions que jo crec que representen, certament, 
el que són les distintes opinions que n’hi han a la Comunitat 
Valenciana i que cada u, per suposat, ho fa, entenc jo, des de 
la millor de les seues idees, les seues vocacions de servei .

És veritat que en esta normalitat democràtica n’hi ha una 
anomalia que hem de superar, i n’hi ha una anomalia que d’es-
tes Corts Valencianes, hi ha, representant-nos al Senat, una 
persona que no ha de presentar-nos . I eixa anomalia demo-
cràtica l’hem de superar .

Finalment, dir que ara es tracta de construir més autogovern, 
defensar clarament el que són els interessos generals dels 
valencians, més igualtat, menys exclusió social i més capaci-
tat d’enteniment i de diàleg. Eixe és l’element fonamental.

De la conducta de cada u depén el futur de tots, deia 
Alejandro Magno . Jo crec que cada u se retrata diàriament 
en allò que diu i també en allò que no diu i també en l’atenció 
que posa quan parla la resta .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, president .

Senyories, finalitzat el debat de política general, passem al 
torn de presentació de propostes de resolució. Saben vostés 
que tenen mitja hora, des d’este moment . Posarem, per a 
fer-ho exacte, fins les nou, com a data màxima, per a registrar 

propostes de resolució amb el benentés que, si n’hi ha cua en 
el registre, el registre no acabarà fins que no estiguen totes 
les propostes registrades . Fins les nou .

Seguidament, la mesa es reunirà a les nou i quart; i la Junta de 
Síndics a les nou i mitja .

Es suspén la sessió fins demà a les deu hores del matí. (El 
president colpeja amb la maceta)

(Se suspén la sessió a les 20 hores i 26 minuts)

D’acord amb l’article 18 .2 del Reglament de les Corts,  
s’indiquen les senyories assistents a la sessió:

 
Alcón Soler, Eva 
Almería Serrano, José Francisco 
Álvaro Cerezo, Mònica 
Andrés Sanchis, Concha 
Argüeso Torres, Emilio 
Arqués Cortés, Vicent 
Bachero Traver, Belén 
Barceló Chico, Ana 
Bellver Casaña, Jorge 
Bernal Talavera, María 
Bertomeu Vallés, Antoni 
Betoret Coll, Vicente 
Boix Pastor, Alfred 
Bonig Trigueros, Isabel 
Briet Seguí, Rafael Francisco 
Caballero Hueso, Mercedes 
Caballero Montañés, Juan Carlos 
Cabedo Laborda, Cristina 
Campello Moreno, Marian 
Calpe Saera, José Ramón 
Casanova Claramonte, Vicente 
Castelló Sáez, Alfredo 
Catalá Verdet, María José 
Cerdán Pastor, David 
Ciscar Bolufer, José 
Climent González, Rafael 
Córdoba Cortijo, Juan Ginés 
De Miguel Martínez, David 
Domínguez Pérez, Miquel 
Escrig Monzó, María Sabina 
Estañ García, Antonio 
Ferrer Matvieychuc, Graciela Noemí 
Ferrer San Segundo, María José 
Ferri Fayos, Fran 
Font de Mora Turón, Alejandro 
Gallén Peris, Marta 
García González, Rosa María 
García Jiménez, María José 
García Latorre, Francisco Javier 
García Muñoz, Teresa 
García Salvador, Alberto 
Garcia i Tomàs, Víctor 
Garrigues Francés, María Blanca 
Gascó Enríquez, Beatriz 
Gascó Verdier, Beatriz 
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Geffner Sclarsky, Daniel 
González Delgado, Fernando 
Hernández Sánchez, Noelia 
Ibáñez Bordonau, Rubén 
Jiménez Doménech, César 
Juan i Huguet, Jordi 
Marcos Puig, Verónica 
Marí Malonda, Alexis Frederic 
Martín Pérez, Sandra 
Martínez Ramírez, Carmen 
Marzà Ibáñez, Vicent 
Mata Gómez, Manuel 
Meco Tébar, Fabiola 
Mínguez Corral, Sandra 
Mollà Herrera, Mireia 
Montiel Márquez, Antonio 
Morera i Català, Enric 
Mulet Taló, Miguel Ángel 
Muñoz Lladró, José 
Mustafá Ávila, Rosa de Falastín 
Nadal Sendra, José Ramón 
Navarro Caballero, Juan de Dios 
Navarro Casillas, Isaura 
Oltra Jarque, Mònica 
Ortega Requena, Maria Josep 
Ortiz Vilella, Eva 

Pallarès Piquer, Marc 
Parra Almiñana, María Teresa 
Pastor Llorens, Fernando 
Peremarch Palomares, Covadonga 
Pérez Fenoll, Manuel 
Peris Cervera, Rosa 
Pineda Cuenca, Manuel 
Ponce Guardiola, Juan 
Puig i Ferrer, Ximo 
Quiñonero Hernández, Llum 
Rodríguez Armigen, Cristina 
Rojo Sánchez, Domingo 
Salas Maldonado, José 
Salvador Rubert, María José 
Sánchez Zamora, María del Carmen 
Santamaría Ruiz, Luis 
Serna Serrano, Toñi 
Soler Beneyto, Víctor 
Subías Ruiz de Villa, Juan Ignacio 
Subiela Chico, Antonio 
Tirado Museros, Clara 
Tormo Moratalla, Emigdio 
Torres García, David 
Ventura Campos, Mercedes 
Yáñez Motos, María Remedio 
Zaplana López, José Juan
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